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 دولت 
و انتخابات اتاق !

نفت روسيه؛ از انقلاب 
بلشويكي تا جنگ اوكراين

 نياز 
به بازسازي انرژي

آستانه اعتماد و ماجراي 
مسموميت دانش آموزان ايراني

 بورس
 قرباني نشود!

مشاوره خانوادگي، راه 
برون رفت از مشكلات

رقابت انتخابات��ي در اتاق هاي 
بازرگان��ي گرم ش��ده و تا روز 
راي گيري بر گرم��اي آن نيز 
افزوده خواهد ش��د. اما آيا اين 
انتخابات براي نهاد دولت هم 
مهم اس��ت؟ و اينك��ه آيا نهاد 
دول��ت ترجيح خاص��ي دارد 
و پي��روزي اف��راد و جري��ان 
مش��خصي را مطلوب و به نفع خ��ود مي داند؟!  در اينكه 
حدي از توجه به اين انتخابات در دولت وجود دارد شكي 
نيست. علائم اين جهت گيري از همان شروع كار دولت 
سيزدهم و فضا سازي رسانه اي عليه گروه و جريان مسلط 
در اتاق مشخص بود. حركتي كه البته پايگاهي در خود 
اتاق و در بين بعضي فعالان آن و بعضا متاثر از كم كاري ها و 
اشتباهات اين نهاد داشت )مانند هر نهادي كه امكان خطا 
و تخلف در آن وجود دارد(. حركت در جهت تغيير قانون 
اين نهاد در مجلس و همچنين در ادامه رد صلاحيت ها 
و اهليت ها و... در روزهاي اخير، نيز بيانگر سوگيري نهاد 
قدرت نس��بت به اتاق ها به عنوان قدرتمندترين تشكل 
و نه��اد بخش خصوصي و مدني اس��ت )با اغماض هايي 
در م��ورد خصوص��ي و مدني بودن اين نه��اد با توجه به 
حضور تاثيرگذار دول��ت در نهاد نظارتي بر فعاليت هاي 
اين نهاد و سهم وزارتخانه ها صنعتي و اقتصادي از هيات 
نمايندگان(. اين سو گيري البته مختص اين دولت نبوده 
است و در دولت هاي قبل نيز دولت هاي مستقر از طريق 
انواع ابزارهاي در اختيار سعي داشته اند تا جريان همسو با 
خود را در اتاق ها مسلط و تقويت نمايند. در واقع اتاق هاي 
بازرگاني به نوعي منعكس كننده جريان اقتصاد سياسي 
حاكم بر قوه مجريه بوده اس��ت.  اما دولت دلمش��غولي 
آنچناني هم در اين باره ندارد و به عبارتي اتاق ها را چندان 
تهديدي براي اقتدار خود نمي داند. اين امر از يك منظر به 
سبب كاهش وزن و اهميت اتاق ها و اصولا بخش خصوصي 
در ساختار اقتصاد سياسي كشور به خصوص پس از اجراي 
سياست هاي اصل 44 است. امري كه به تغيير صورتبندي 
بنگاه هاي اقتصادي و صنعتي و هر چه كوچك شدن سهم 
بنگاه هاي كوچك و متوسط ساخت محور از ارزش افزوده 
صنعت و اقتصاد و بالعكس افزايش سهم بنگاه هاي بزرگ 
ادامه در صفحه 6 خصولتي و... 

از زم��ان انقلاب بلش��ويكي در 
سال ۱۹۱۷ تا پايان جنگ سرد 
در سال ۱۹۹۱، روسيه و اتحاد 
ش��وروي هم معني بودند و به 
جاي يكديگر به كار مي رفتند. 
اين هم پوشاني موثر بود، زيرا در 
آن زمان، نقشه اتحاد شوروي، 
تا حدودي، با نقشه امپراتوري 
روسيه مطابقت داشت. علاوه بر آن، فرهنگ و زبان روسيه 
به طور كامل بر اتحاد شوروي تسلط داشت. در سال ۱۹۹۱، 
اتحاد شوروي س��قوط كرد و پانزده كشورِ استقلال يافته 
ايجاد شد كه كوچك ترينِ آنها استوني در درياي بالتيك و 
بزرگ ترين شان قزاقستان بود كه از نظر اندازه جغرافيايي، 
با هندوستان برابري مي كرد.  با اين همه، سايه فدراسيون 
روسيه هنوز بر كش��ورهاي تازه استقلال يافته سنگيني 
مي كند. اين كشور در عرض نقشه گسترانيده شده و يازده 
منطقه را دربر مي گيرد كه امت��داد آن از اروپا، در غرب، تا 
شبه  جزيره چوكوتكا، در خاور دور، كه از طريق تنگه برينگ 
تنها ۶۰ مايل با آلاس��كا فاصله دارد، مي رس��د. جمعيت 
فدراسيون روسيه فقط نيمي از جمعيت اتحاد شوروي است 
و در سال ۲۰۱۹، اقتصاد آن فقط اندكي از اقتصاد اسپانيا 
بزرگ تر بود. درحالي كه جمعيت اس��پانيا فقط يك سوم 
جمعيت روسيه است و اين كشور از قرن هجدهم به بعد، ديگر 
در زمره قدرت هاي بزرگ قرار نمي گيرد. با اين همه، روسيه 
هنوز ابزارهاي قدرت قابل توجهي را در اختيار دارد. اين كشور 
بسيار بزرگ است، زرادخانه عظيم سلاح ها و موشك هاي 
هسته اي دارد و همچنين، مهارت هاي سايبري بسيار قابل 
توجهي دارد. اين كش��ور عزم لازم را براي حضور در عرصه 
بين المللي دارد و علاوه بر آن، از منابع طبيعي، به ويژه نفت 
و گاز، برخوردار است كه سبب مستحكم شدن جايگاه آن را 
در جهان مي شود.  سه دهه پس از فروپاشي اتحاد شوروي، 
رقابت جهاني جديدي ميان ايالات متحده امريكا و روسيه 
شكل گرفت. اين رقابت در درگيري هاي منطقه اي، جنگ 
اطلاعات، فضاي سايبري، انرژي و روابط كلي تجلي يافت. 
از هنگام اتهام دخالت روسيه در انتخابات رياست جمهوري 
امريكا در سال ۲۰۱۶، اين كشور، در واشنگتن و سياست 
داخلي امريكا، تبديل به موضوعي زهرآگين و منبع عداوتي 
عظيم شده است.  ادامه در صفحه 3

يكي از اصلي ترين موضوعاتي 
ك��ه در س��ال هاي گذش��ته 
كمت��ر ب��ه آن اش��اره ش��ده، 
بح��ث س��رمايه گذاري در 
زيرساخت هاس��ت. در واق��ع 
محدوديت ه��اي مال��ي ك��ه 
در س��ال هاي گذش��ته با آن 
مواج��ه بوديم باعث ش��ده كه 
در حوزه هاي مختلف از جمله انرژي، س��رمايه گذاري در 
زيرساخت ها محدود شود و همين موضوع سبب شده كه 
ما در صورت احي��اي برجام و كنار رفتن تحريم ها، نيازي 
جدي بر تمركز بر مسائل زيرساختي و جذب سرمايه گذاري 

جديد داشته باشيم. 
ما در طول تمام دهه هاي گذش��ته بخش قابل توجهي از 
درآمد اقتصاد خود را از طريق فروش نفت به دست آورديم 
هر چند اين ديدگاه وجود داشت كه بايد ميزان وابستگي 
بودجه سالانه به نفت كاهش پيدا كند، اما در عمل همچنان 
دولت بخش زيادي از برنامه هاي خود را در اين چارچوب 
پيگيري مي كرد. البته از چند س��ال قبل با مطرح شدن 
حس��اب ذخيره ارزي و پس از آن صندوق توسعه ملي بنا 
شد بخشي از فروش نفت براي طرح هاي زيربنايي به اين 
حس��اب و صندوق واريز شود. بر اساس صحبت هايي كه 
وزير نفت مطرح كرده ما در حوزه نفت نياز به سرمايه گذاري 
بيش از ۱۵۰ ميليارد دلاري و در حوزه گاز سرمايه گذاري 
بيش از ۷۰ ميليارد دلاري داريم اين يعني حتي براي آنكه 
بتوان فروش و ظرفيت توليد نفت را به سقف ممكن رساند 
ما به درآمدهاي سال هاي گذشته احتياج داشتيم. عقب 
ماندن از برنامه توس��عه ميادين نفتي و گازي مشترك و 
پايين آمدن توليد ي��ك زنجيره عقب ماندگي را به وجود 
مي آورد كه ما بايد آن را جبران كنيم. به اين ترتيب حتي در 
صورت كنار رفتن محدوديت ها، بايد آماده سرمايه گذاري 
در زيرساخت ها باشيم زيرا در غير اين صورت توان كافي 
براي ورود پرقدرت به بازارها را نخواهيم داش��ت. در حوزه 
گاز نيز شرايط به همين شكل است. با توجه به ظرفيت ها 
و توانايي هاي بالقوه اي كه در ميادين گازي مختلف كشور 
وجود دارد، بخش خصوصي ما بارها اعلام آمادگي كرده كه 
توان سرمايه گذاري و برداشت گاز و عرضه آن به شبكه را 
ادامه در صفحه 6 دارد اما براي... 

اين روزها و در پي ناآرامي هاي 
اخير با مساله اي مواجه شده ايم 
كه جامعه را به شدت ملتهب و 
خشمگين كرده است. در يك 
فرايند محتمل منتظم، سلسله 
مسموميت دختران دانش آموز 
در م��دارس را ش��اهديم ك��ه 
همچن��ان در حال گس��ترش 
است. اين مساله صرفا در مدارس دخترانه رخ داده است و 
هنوز هيچ اطلاع دقيق و رسمي در خصوص بانيان چنين 
فاجعه اي در دس��ترس عموم جامعه قرار نگرفته اس��ت. 
چنين فاجعه اي در مدارس دخترانه و پس از چندين ماه 
ناآرامي كه در شكل گسترده اي مورد توجه جامعه جهاني 
قرار گرفت و به اعتقاد برخي متخصصان علوم اجتماعي 
جنس��ي از اعتراض اجتماعي زنانه را رقم زد- وضعيت را 
به مراتب پيچيده تر كرده اس��ت. پيچيدگي اين مساله از 
نگاه نويسنده از منظر موضوع اعتماد جامعه به مسوولان 
و انتظارات حاصل از اعتماد است. كاهش يا از دست رفتن 
اعتماد جامعه زنگ خطر بزرگي در ثبات يك جامعه است. 
اين متغير نه تنها در ادبيات عل��وم اقتصادي و اجتماعي 
جايگاهي ويژه دارد، بلكه آثار آن در تحركات اجتماعي بسيار 
ملموس است. اعتماد جامعه نه تنها تابع عملكرد مسوولان 
است كه بر رفتار مسوولان نيز تاثير خواهد گذاشت. در اين 
ميان انتقال اطلاعات نيز متغيري اثرگذار بر اعتماد است. 
ناآرامي هاي چند ماه اخير، ناآرامي هايي در چرخه اعتماد و 
انتقال اطلاعات بوده است. به عبارتي نقطه شروع ناآرامي ها 
در يك چرخه واكنش مسوولان و انتقال اطلاعات داخلي 
و خارجي قرار گرفت كه مي توان آن را به اختصار »چرخه 
عملكرد- اطلاعات« عنوان ك��رد. اين چرخه مي تواند به 
سمت همگرايي اعتمادساز يا واگرايي اعتمادكاست حركت 
كند و اين حركت وابسته به واكنش اعتمادساز مسوولان 
و در نتيجه انتظارات جامعه از مس��وولان اس��ت كه خود 
تابعي از اعتماد جامعه به رفتار مسوولان است.  به عبارتي 
در مواجهه با چنين شرايطي در صورتي كه مسوولان رفتار 
هوشمندانه مبتني بر جلب اعتماد جامعه و ايجاد انتظارات 
مثبت انجام دهند تا حد زيادي جريان اطلاعات مخالفين 
خنثي و مسوولان در فضاي مناسب تري قادر به مديريت 
ادامه در صفحه 7 بحران پيش آمده خواهند بود و...  

زم��ان كم��ي تا پايان س��ال 
مان��ده و س��هامداران هم دم 
عي��دي چش��م ب��ه پرتفوي 
خ��ود دوخته اند تا با رش��د و 
سودآوري آن كامشان شيرين 
شود چراكه تورم و گراني كام 
آنها را تلخ كرده است. كاري به 
گراني و تورم نداريم زيرا اين 
روزها اين موضوع به مساله عادي كشور تبديل شده است 
و هر روز شاهد وخيم شدن اوضاع هستيم. دوباره بگوييم 
كاري با اين موضوع نداريم و مساله اصلي ما نرخ دلار در 
بازار آزاد و نيمايي است. داستان از اين قرار است زماني 
كه دلار سقف تاريخي خود را شكست و وارد محدوده 
بيش از ۶۰ هزار تومان شد برخي از كارشناسان گفتند 
كه اين نرخ دلار حتي به صورت رواني نيز نمي تواند روي 
بازار سرمايه تاثير بگذارد و مهم ترين نرخ دلار نيمايي 
است؛ حتي به گفته اين كارشناسان بازار نيم گاهي به 
دلار آزاد نداش��ت و تنها به واسطه دلار نيمايي نوسان 
مي كند. اما در اصل اين موضوع مورد قبول نيست چراكه 
طبق سوابق گذشته هميشه دلار نيمايي تاثير بسزايي 
روي بازار س��رمايه داشته و حتي در برخي از برهه هاي 
زماني توانس��ته بورس را مدتي صعودي كند. داستان 
اصلي اينجاست كه اين روزها دلار بازار آزاد نزولي بود و 
در مقابل دلار نيمايي صعود كرده و در اين زمان انتظار 
مي رود بورس نيز جهش بس��يار خوبي داشته باشد اما 
اين طور نيست!  آمارها نشان مي دهد كه دلار نيمايي 
حدود ۳۶ درصد رش��د داش��ته و در مقاب��ل بورس در 
مثبت و منفي ها نوس��ان مي كند. فرمول هميشه بايد 
ساده و كاربردي باشد و نمي توان زماني كه به نفع مان 
اس��ت بگوييم تنها دلار نيمايي روي بورس تاثير دارد 
كه در زماني كه منفي نيس��ت و افت بورس را به گردن 
دلار بازار آزاد بيندازيم چراكه در اين وضعيت بورس را 
قرباني مي كنيم. همانطور كه مي دانيم دلار و بورس يك 
همبستگي با يكديگر دارند و با رشد دلار بورس نيز رشد 
مي كند و اكنون قيمت دلار نيمايي جهش خوبي را در 
بازار تجربه كرده و به همين واسطه انتظار مي رود كه به 
همين زودي ها نتيجه رشد نرخ دلار را در صورت مالي 
شركت ها و سودآوري تنها ببينيم .   ادامه در صفحه 5

خانواده يك نه��اد پيچيده و 
چندوجهي اس��ت. اين بدان 
معنا اس��ت كه اف��راد خانواده 
تأثي��ر متقابل��ي ب��ر رفت��ار 
يكديگر دارن��د و اين تأثيرات 
به هيچ وجه قابل جداس��ازي 
نيست. از سوي ديگر خانواده 
يك واح��د اجتماعي كوچك 
است كه با ازدواج افراد با يكديگر شكل مي گيرد. با تولد 
فرزندان، وظايف آموزش، تربيت و رفع نيازهاي اقتصادي 
آنها بر عهده والدين اس��ت. خانواده يك نهاد واسطه اي 
اس��ت كه نقش انتقال هنجارهاي جامعه را به فرزندان 
برعه��ده دارد. در حقيقت خان��واده موقعيت اجتماعي 
فرد را تعيين مي كند؛ بنابراي��ن موقعيت خانواده تأثير 
چش��مگيري در موقعيت فرد در اجتم��اع دارد. به طور 
كلي مي توان اهميت روان شناس��ي خانواده را در موارد 
زير جست وجو كرد. تأثير بر ساير اعضا مهم ترين عامل 
در رفتارهاي فرد در اجتماع، تجارب دوران كودكي فرد 
در خانواده مي باشد. كودكان در جريان اجتماعي شدن 
عواطفي مانند محبت، صميميت و گرمي، گذش��ت و 
فداكاري، دشمني و كينه توزي، نفرت و خشم، حسادت 
و... را در كن��ار والدين، خواهران و ب��رادران خود تجربه 
مي كنند. اعضاي خان��واده به قدري در ه��م تأثيرگذار 
هس��تند كه در صورت بروز مش��كل در يك��ي از اعضاي 
خانواده، تأثير مس��تقيم يا غيرمستقيم بر اعضاي ديگر 
خانواده مي گذارد. در واقع اعضاي خانواده مثل زنجير به 
هم پيوس��ته هستند. به دليل اهميت و جايگاه خانواده و 
نفوذ و تأثير اعضاي خانواده بر يكديگر، گاهي روان شناسان 
براي درم��ان اختلالات رواني ني��از دارند تا همه اعضاي 
خان��واده را از نزديك ببينند تا بتوانند در روند درمان فرد 
از آنها كمك بگيرند. رفع مش��كل با استفاده از كمك ها و 
راهنمايي هاي روان شناس خانواده مي توان ديد دقيق تري 
نسبت به مشكلات و معضلات داشت و با ارايه راهكارهاي 
مناس��ب و علمي از طرف روان شناس مي توان مسائل به 
وج��ود آمده در خانواده را رفع ك��رد. مطالعات مربوط به 
خانواده حوزه هاي مختلفي مانند ازدواج، تشكيل خانواده، 
تعامل هاي زناشويي، روابط والدين با فرزندان، اختلافات 
خانوادگي، طلاق و...  ادامه در صفحه 8

رقيه نداييارغوان فرزين معتمدحميدرضا صالحيروح اله كهن هوش نژادحسين حقگو مرجان زال پور

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 
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فعاليت هاي ساختماني در بهمن ماه اندكي بهبود يافت

 تكاپوي ساخت و ساز 
در محدوده ركود

مجيد اعزازي|
براي هفتمين ماه پياپي، ش��امخ كل س��اختمان زير 
مرز عدد ۵۰ قرار گرفت و از ت��داوم فاز ركودي توليد 
ساختمان و ساخت و ساز مسكن خبر داد. با اين حال، 
عدد شامخ كل ساختمان در بهمن ماه سال جاري با 
حدود ۷ واحد افزايش نسبت به دي ماه، به عدد 48.۹8 
رس��يد كه نش��انه اي ضعيف از رونق فصلي صنعت 
ساختمان در دو ماهه پاياني س��ال ارزيابي مي شود. 

در اين حال، فعالان ساختماني پيش بيني كرده اند، 
صنعت ساختمان در اسفند ماه از مرز )عدد ۵۰( ركود 
و رونق عبور كرده و با لمس عدد ۵8.۶۷ به رونق برسد و 
در واقع رونق فصلي را تكميل كند. به گزارش »تعادل«، 
شامخ كل ساختمان در شرايطي طي بهمن ماه سال 
جاري اندكي بهبود يافت و فعاليت هاي س��اختماني 
كمي افزايش پيدا كرد كه فضاي كلي اقتصاد نسبت به 
صفحه 5 را بخوانيد ديماه و... 

اگر بدهي هاي دولت به سازمان تامين اجتماعي پرداخت 
نشود اين سازمان س��ال آينده براي پرداخت مستمري 
بازنشس��تگان خود و پرداخت هزينه ه��اي درماني افراد 
بيمه شده به مراكز درماني و داروخانه ها با مشكل مواجه 
خواهد ش��د. اين س��اده ترين بيان از اتفاقي است كه دير 
يا زود در س��ازمان تامين اجتماعي رخ خواه��د داد. اين 
سازمان سال هاست كه در انتظار پرداخت بدهي دولت ها 
به خود اس��ت و هر دولتي هم كه بر سر كار مي آيد نه تنها 
بدهي خ��ود را پرداخت نمي كند كه با افزايش ميزان اين 
بدهي باعث مي شود تا وضعيت اين س��ازمان و صندوق 
بازنشستگان آن هر روز بدتر از روز قبل شود. طي همين 

 روزهايي كه گذشت در اكثر شهرهاي كشور بازنشستگان و
 مس��تمري بگيران تامين اجتماع��ي در اعتراض به عدم 
پرداخت عيدي مناسب و حقوق دست به اعتراض هايي 
زدند كه البته هيچ پاس��خ روشني از س��وي مسوولان به 
آنها داده نشد. حالا اما مس��اله ديگري مطرح شده است 
كه مي تواند به خودي خود مشكل تازه اي را براي صندوق 
بازنشستگي تامين اجتماعي فراهم كند. بر اساس آخرين 
اخبار پس از مطرح شدن بحث تسويه بخشي از بدهي دولت 
به سازمان تامين اجتماعي، گزينه هاي متعددي از سوي 
مجلس و كميسيون تلفيق در مورد نحوه تاديه بخشي از 
صفحه 8 را بخوانيد اين...  

دولت روغن ريخته را نذر امامزاده كرد؟

 تهاتر نفت 
با بدهي تامين اجتماعي!

از وعده هاي نجومي ابتدايي  تا ارجاع به سال آينده

روزهاي دشوار تورمي خاندوزي

بررسي آلودگي هوا در گفت وگوي 
»تعادل« با رضا پديدار

صفحه 3    

چاره انديشي بنيادين 
براي رفع آلودگي هوا 

الزامي است 

افتتاح پيشرفته ترين مركز جامع 
توالي يابي ژنوم و سنتز ژن در كشور

 جلوگيري از خروج 
سالانه  ۲۵ ميليون دلار 
ارز و اطلاعات ژنتيكي

صفحه 7   

 مورد عجيب 
»آل اسحاق« 

چرا نام چهره سنتي اتاق از ليست »ائتلاف براي فردا« خط خورد؟ 

»دولت بعد در سال ۱4۰۱ هيچكاري هم كه نكند، ۱۰ تا 
۱۵ درصد تورم كم خواهد شد. اين را مي گويم كه دولت 
بعد هر كس آمد، اين را به نام خودش نكند.« اين بخشي 

از صحبت هايي است كه احسان خاندوزي -  وزير اقتصاد 
دولت س��يزدهم - در زماني مطرح كرد كه هنوز دولت 
فعلي تشكيل نشده بود و او نماينده مجلس بود. وعده اي 

كه نه تنها بر آن تاكيد شده بود كه تورم كاهش مي يابد 
كه حتي او تاكيد داشت كه حتي اگر دولت جديد هيچ 
كاري نكند نيز روند كاهشي سرعت رشد قيمت ها قطعي 

خواهد بود. حالا اما با گذشت بيش از يك سال و نيم از آغاز 
به كار دولتي كه او از روز نخست وزير اقتصادش بوده، نه 
صفحه 2 را بخوانيد تنها خبري از...  



»دولت بعد در سال ۱۴۰۱ هيچكاري هم كه نكند، ۱۰ تا 
۱۵ درصد تورم كم خواهد ش��د. اين را مي گويم كه دولت 
بعد هر كس آمد، اين را به نام خودش نكند.« اين بخشي 
از صحبت هايي است كه احسان خاندوزي -  وزير اقتصاد 
دولت سيزدهم - در زماني مطرح كرد كه هنوز دولت فعلي 
تشكيل نشده بود و او نماينده مجلس بود. وعده اي كه نه 
تنها بر آن تاكيد شده بود كه تورم كاهش مي يابد كه حتي 
او تاكيد داشت كه حتي اگر دولت جديد هيچ كاري نكند 

نيز روند كاهشي سرعت رشد قيمت ها قطعي خواهد بود.
حالا اما با گذشت بيش از يك سال و نيم از آغاز به كار دولتي 
كه او از روز نخس��ت وزير اقتصادش بوده، نه تنها خبري از 
كاهش تورم نيست كه حتي افق روشني نيز در اين زمينه 
وجود ندارد. البته موضوعي كه دولت امروز به آن اذعان دارد 
با حرف هاي مطرح شده در ماه هاي گذشته متفاوت است.

خاندوزي در دي ماه امسال گفته بود: بايد بين گلايه هاي 
مردم از شرايط اقتصادي و هجمه هاي غيرمنصفانه تمايز 
قائل شويم. من هم به عنوان يك شهروند كه خودم خريد 
مي كنم و در بين م��ردم حضور دارم و در معرض س��وال 
و جواب مردم هس��تم، افراد زيادي از وضعيت خودشان 
مي گويند، گلايه هاي بحق و كاملا درست را بيان مي كنند. 
قيمت مسكن، ارز و گوشت براي مردم مهم است و دولت 
تلاش مي كند اين مسائل را مديريت كند. در همان ۶ ماه 
اول دولت سيزدهم تورم نقطه به نقطه ما 2۵-2۴ درصد 
و تورم اعلامي بانك مركزي 2۹.۵ درصد كاهش يافت كه 
اين نشان مي دهد از عدد ۱۵-۱۰ درصدي هم كه من اعلام 
كردم اگر دولت جديد كاري نكن��د، تورم ۱۵-۱۰ درصد 

پايين مي آيد، پايين آمده بود.
آنچه كه خاندوزي و البته ديگر اعضاي هيات دولت بر آن 
تاكيد دارند، تورم اعلامي از س��وي بانك مركزي است اما 
همانطور كه در سال هاي گذشته بارها بر آن تاكيد شده، 
مرجع اصلي اعلام نرخ تورم در ايران، مركز آماري است كه 
خود يك نهاد دولتي به حس��اب مي آيد. آخرين گزارش 
تورمي اين مركز كه به بهمن ماه امس��ال اختصاص دارد 
نشان مي دهد كه نرخ تورم سالانه به ۴7.7 درصد رسيده 
كه بالاترين نرخ تورم سالانه كش��ور در 2۵ سال گذشته 
اس��ت. نرخ تورم نقطه به نقطه نيز بار ديگ��ر به بالاي ۵۰ 
درصد رسيده و روند صعودي دارد. اين در حالي است كه 
بالاترين ركورد ثبت شده در اين حوزه نيز به دولت سيزدهم 
اختصاص دارد. تورم ماهانه خرداد ماه امسال نيز بالاترين 
تورم ماهانه ثبت شده در ايران بود كه باز هم به همين دولت 

اختصاص دارد.
به اين ترتيب نه بر اس��اس گمانه زني ها در بازار كه طبق 
گزارش هاي مركز آمار نيز ن��رخ تورم نه تنها نزولي نبوده 
كه حتي ركورد شكني نيز كرده است. با اين وجود اعضاي 
هيات دولت بارها تاكيد كرده اند كه تورم كاهشي خواهد 
شد و حالا وزير اقتصاد مي گويد كه مردم بايد براي كاهش 
قيمت ها تا سال آينده صبر كنند و به اين ترتيب در دومين 
نوروز دولت رييسي نيز خبر خوش��ي در اين حوزه وجود 
ندارد. س��يد احسان خاندوزي در نخستين همايش ملي 
قرض الحسنه اظهار كرد: همه برنامه دولت و بانك مركزي 
براي س��ال آينده كاهش تورم نسبت به امسال است و در 
زمينه تدابير ارزي با توجه به اختيارات خوبي كه به بانك 
مركزي داده شده اميدواريم در اين شرايط بر نوسان غلبه 
كند. وي اضافه كرد: مطمئنا در سال آينده شاهد نرخ تورم 

كمتري نسبت به امسال خواهيم بود.
وزير امور اقتصادي و دارايي درباره چگونگي تصويب بودجه 
در مجلس و تاثير آن روي نرخ ت��ورم، گفت: اصرار جدي 
دولت اين است كه همانطور كه امسال موفق شديم نسبت 
به پارسال كسري بودجه كمتري در حوزه منابع عمومي 
داشته باشيم و اين اتفاق در حالي رخ داد كه در تبصره ۱۴ 
و هدفمندي يارانه ها مشكلاتي وجود داشت درخواست 
جدي ما از مجلس اين است كه طبق توافق و همكاري كه 
پيش از اين داشتيم سقف بودجه را افزايش ندهد تا بتوانيم 
موتور تورمي كه از محل كس��ري بودجه به اقتصاد ايران 
تحميل مي شود را در سال آينده كنترل كنيم. خاندوزي 
همچنين درباره آخرين وضعيت جاماندگان از سهام عدالت 
در سال جاري گفت: آنچه مربوط به قانون بودجه امسال 
بود درباره پرداخت س��هام عدالت به افراد تحت پوش��ش 
نهادهاي حمايتي، كميته امداد و بهزيستي است كه با توجه 
به نظارتي كه هيات تطبيق مصوبات مجلس انجام داد حتما 
بايد در شوراي اصل ۴۴ تصويب شود. وي ادامه داد: در اين 
راستا از رييس جمهور خواستيم كه در شوراي عالي اصل 
۴۴ اين مساله تصويب شود تا بتوانيم تا آخر اسفند ماه آن را 

به عنوان مصوبه قطعي داشته باشيم.
وزير امور اقتصادي و دارايي در پاسخ به سوال ديگري مبني 
بر اينكه با تخلفات بانك ها در زمينه اعطاي تسهيلات به 
زيرمجموعه هاي خودشان چگونه برخورد مي كنيد و چرا 
در سال گذشته ۶7 هزار ميليارد تومان بانك ها به كاركنان 
و زيرمجموعه هاي خودشان تسهيلات دادند، گفت: يكي 
از تخلفاتي كه حتما بانك مركزي بايد به صورت جدي با آن 
برخورد كند همين مساله است. چرا كه موجب شده سرمايه 
اجتماعي برخي گروه هاي مردم از بين برود و اين مساله به 
دليل اين است كه بانك ها به زيرمجموعه هاي خودشان 
وام داده اند و اگر بيشتر از سقف مقرر اين تسهيلات پرداخت 
ش��ده باش��د بايد جزو اولويت هاي نظارتي بانك مركزي 
قرار گيرد و ش��خصا در جلسه ش��وراي پول و اعتبار آن را 
درخواست مي كنم. وي همچنين درباره چگونگي منتقل 
شدن سهام عدالت متوفيان به وراث گفت: هر مجموعه اي 
كه اين موضوع را درخواس��ت كرده شرايط انتقال سهام 
عدالت از طريق وزارت رفاه فراهم ش��ده است اما برخي از 
وراث خودشان تاكنون درخواست نكرده اند و بلافاصله پس 

از درخواست وزارت رفاه براي انتقال سهام آنها اقدام مي كند.
در كن��ار افزايش تورم، قدرت خري��د خانوارها نيز به 
شكل مداوم كاهش يافته و با افزايش تنها 2۰ درصدي 
حقوق در سال آينده، به نظر مي رسد مشكل افرادي 
ك��ه حقوق ثابت مي گيرند بيش��تر نيز خواهد ش��د. 
موضوعي كه حتي نگراني رسمي نمايندگان مجلس 
را نيز به دنبال داشته است. محسن پيرهادي با تاكيد بر 
ضرورت توجه به وضعيت گروه هاي مياني درآمدي در 
سياست هاي كلي تامين اجتماعي، گفت: فقدان تهيه 
برنامه اي مشخص براي پيشگيري از سقوط دهك هاي 
مياني درآمدي جامعه به وضعيت گروه هاي فرودست، 
زمينه ساز تشديد گستره و ناكافي شدن حوزه حمايتي 
مي شود و تبعات اجتماعي، اقتصادي و سياسي جدي 
و هزينه س��ازي را در پي خواهد داش��ت. وي در ادامه 
اظهار كرد: سياست هاي كلي تأمين اجتماعي ايجاد 
رفاه عمومي، برطرف ساختن فقر و محروميت، حمايت 
از اقشار و گروه هاي هدف خدمات اجتماعي همچون 
بي سرپرستان، از كارافتادگان، معلولان و سالمندان 
از طريق نظامي كارآمد، توانمندساز، عدالت بنيان با 
حذف تش��كيلات غيرضرور و رفع تبعيض هاي ناروا 
و بهره گيري از مشاركت هاي مردمي، را مورد تأ كيد 

قرار داده است.
نماينده مردم تهران در مجلس، تصريح كرد: در اين بين 
نكته قابل توجه در تحليل اين سياست كلي حوزه تأمين 
اجتماعي اين اس��ت ك��ه محتواي بنده��اي آن علاوه بر 
تأكيد بر حمايت از اقشار و گروه هاي آسيب پذير، تأمين 
وضعيت رفاهي آحاد جامعه را نيز به واسطه ارايه خدمات 
متناسب شامل مي شود، بر همين اساس هم هست كه در 
شرح سياست هاي تامين اجتماعي بسط و تأمين عدالت 
اجتماعي، كاهش فاصله طبقاتي با هدفمندسازي يارانه ها، 
دسترس��ي آحاد جامع��ه به خدمات تأمي��ن اجتماعي، 
توانمندساز ي، كارآفريني و رفع تبعيض هاي ناروا در بهره 
مندي از منابع عمومي گنجانده شده است. پيرهادي در 
ادامه تاكيد كرد: برغم اين مهم اما بررسي محتواي اسناد 
بالادس��تي و به تبع آن قوانين سنواتي نظير لوايح بودجه 
تدوين شده از س��وي دولت در حوزه امور رفاه اجتماعي و 
به شكل مشخص حوزه حمايت هاي اجتماعي حكايت از 

تقليل سياست هاي حمايتي به دايره شمول اقشار فرودست 
تحت پوشش نهادهاي حمايتي دارد.هرچند اهميت اين 
اقشار در سياس��ت هاي رفاهي غيرقابل انكار است، اما آن 
روي ديگر س��كه بي توجهي به وضعيت گروه هاي مياني 

درآمدي است.
نايب رييس فراكسيون انقلاب مجلس، تصريح كرد: با توجه 
به تكانه هاي اقتصادي سال هاي اخير، گروه هاي مياني در 
حال سقوط به سوي وضعيت مشابه با اقشار مذكور است. 
گزارش ها حكاي��ت از آن دارد كه در دهه ۱۳۹۰ جمعيت 
زير خط فقر، در حدود ۱۶ ميليون نفر نسبتاً ثابت بوده، اما 
در دو سال ۱۳۹7 و ۱۳۹۸ با رشد شديد خط فقر، جمعيت 
زير خط فقر نيز رش��د قابل توجهي را تجربه كرده و در دو 
سال مذكور هر بار بيش از 27 درصد بر جمعيت فقرا افزوده 
شده است، به نحوي كه در سال هاي اخير حدود بيست و 
پنج و نيم تا بيست و شش و نيم ميليون نفر زير خط فقر قرار 
داشته اند. وي افزود: جهت گيري سياست هاي حمايتي در 
قوانين مذكور بيش از آنكه به سياست هاي پيشگيرانه اي 
كه روندهاي فقرزا را كنترل كنند توجه داشته باشد، صرفاً 
به حمايتي مستمر از اقشار آسيب پذير اكتفا كرده است. 
بررسي لايحه بودجه ۱۴۰2 با كاهش تبصره هاي حمايتي 
مختلف و همچنين كاهش منابع در برخي از رديف هاي 
برنامه اصلي و موارد متفرقه، نشان از كاهش همين سهم 
ناكافي نهادهاي حمايتي در بودجه سال آينده دارد و به نظر 
مي رسد كه جهت گيري دولت در سياست هاي حمايتي 
عامل بروز مشكلات متعددي براي نهادهاي حمايتي در 

پوشش خدمات لازم گروه هاي هدف شده است.
نماينده م��ردم تهران با تاكيد ب��ر اينكه فقدان تهيه 
برنامه اي مشخص براي پيشگيري از سقوط دهك هاي 
مياني درآمدي جامعه به وضعيت گروه هاي فرودست، 
زمينه ساز تش��ديد گس��تره و ناكافي ش��دن حوزه 
حمايتي مي شود، بيان كرد: توجه به ظرفيت بند پنجم 
سياست هاي كلي تأمين اجتماعي در راستاي»تضمين 
س��طح پايه خدمات از محل منابع دولتي، عمومي و 
مردمي« براي حمايت از اقشار مختلف جامعه و تغيير 
جهت گيري سياست هاي اجتماعي با هدف تقويت 
گروه ه��اي مياني درآمدي جامع��ه در كنار تضمين 
خدمات براي اقشار محروم از مهم ترين بايدهاي مغفول 
مانده در حوزه حمايتي به شمار مي روند. پيرهادي در 
ادامه در پاسخ به اينكه براي حمايت هدفمند از قشر 
كم درآمد چه كارهايي بايد صورت گيرد؟ گفت: اصلاح 
ساختار بودجه ريزي در راستاي سازماندهي و هدفمند 
كردن منابع حمايتي براي س��ازماندهي و هدفمند 
كردن منابع حمايتي، بررسي، اصلاح و تأييد بودجه 
س��الانه رفاه و تأمين اجتماعي در قالب سياست هاي 
عمومي و بودجه اي كشور و توزيع بودجه و اعتبارات 
هزينه اي دستگاه هاي اجرايي متولي حوزه رفاه و تأمين 
اجتماعي به نحوي كه سهم دهك هاي كم درآمد بيش 
از دهك هاي پُردرآمد باشد از جمله مهم ترين اقداماتي 
است كه مي شود با كمك آن به ساماندهي و موثر كردن 

سياست هاي تامين و رفاه اجتماعي كمك كرد.
بايد ديد كه در بهار س��ال آينده آيا بالاخره وعده هاي 
خاندوزي محقق مي شود يا وزيري كه حتي به خطر 
استيضاح نيز نزديك شده، همچنان بايد براي كاهش 

تورم به زماني در آينده ارجاع دهد.
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تكذيب خبر دسترسي به افراد
و اماكن مورد ادعاي آژانس

رسانه نزديك به شوراي عالي امنيت ملي اعلام كرد: 
خبر دسترس��ي به افراد و اماكن سه گانه مورد ادعاي 
آژان��س يا نصب دوربين هاي جديد كذب اس��ت. نور 
نيوز در توييتي نوشت: مهم ترين نتيجه سفر مديركل 
آژانس به تهران، دس��تيابي به الگوي مشترك براي 
تسريع در همكاري هاي پادماني در چارچوب وظايف 
ايران و اختي��ارات قانوني آژانس با رعايت قانون اقدام 
راهبردي بوده اس��ت. خبر دسترسي به افراد و اماكن 
سه گانه مورد ادعاي آژانس يا نصب دوربين هاي جديد 
كذب است. رافائل گروسي، مديركل آژانس بين المللي 
انرژي اتمي پس از سفر به تهران در كنفرانس خبري 
به ارزيابي س��فر خود به ايران پرداخت و گفت: ما بايد 
اطمينان حاصل كنيم كه توانايي لازم براي بازرسي از 
سايت ها را دراختيار داشته باشيم. آنچه كه  مهم است 
اين است كه بتوانيم حساب هر گرم مواد غني سازي 
شده را داش��ته باش��يم و اين محور تبادل نظرات ما 
بوده است. ما درخصوص شماري از اقدامات ملموس 
ازجمله دسترسي به اطلاعات و برخي مكان ها به توافق 
رسيديم. وي افزود: ما به زودي ديدارهاي فني با ايران 
خواهيم داشت . گروسي همچنين در پاسخ به سوالي 
مبني بر اينكه آيا »تمامي تجهيزات نظارتي« دوباره 
نصب خواهد شد كه در تابس��تان گذشته و به دنبال 
اقدامات متقابل ايران پس از صدور قطعنامه ضدايراني 
در نشست پيشين ش��وراي حكام غيرفعال شده بود، 
گفت: بله. اگرچه به گفته او، اين اقدام در برخي محل ها 

انجام خواهد شد.

    جزييات حضور »اسلامي«  
در كميسيون امنيت ملي

سخنگوي كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس با اشاره به جلسه اين كميسيون گفت: در اين 
جلس��ه آقاي كمالوندي در پاس��خ به سوالات مطرح 
ش��ده از جانب نمايندگان، ادعاي مطرح شده درباره 
دسترس��ي آژانس به افراد را رد كرد و همچنين گفت 
با توج��ه به اينكه در فردو افزايش فعاليت هس��ته اي 
داشته ايم براساس اس��تانداردهاي متعارف بازرسي 
آژانس، دفعات بازرس��ي از اين س��ايت افزايش دارد. 
ابوالفضل عمويي در توضيح جلسه كميسيون امنيت 
ملي و سياست خارجي گفت: ظهر امروز )ديروز( جلسه 
كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس با 
دعوت از آقاي اس��لامي، رييس سازمان انرژي اتمي 
و آقاي كمالوندي معاون سازمان براي بررسي ابعاد و 
نتايج سفر رافائل گروسي، مديركل آژانس بين المللي 
انرژي اتمي به تهران برگزار شد. وي توضيح داد: آقاي 
اسلامي با تش��ريح آخرين وضعيت برنامه هسته اي 
كشور در توليد و ذخائر اورانيوم غني شده، بيان كرد در 
هفته هاي اخير كساني كه مخالف برنامه هسته اي ما 
هستند با تمركز بر برخي موارد از جمله يافتن ذره اي 
اورانيوم فراتر از ۶۰ درصد يا طرح س��وال درباره نحوه 
چينش آبشارهاي جديد سانتريفيوزها )DIQ(، سعي 
مي كردند به فضاي سياسي عليه برنامه هسته اي ما 
دامن بزنند كه م��ا در چارچوب پادمان و در گفت وگو 
با مقامات آژانس ابهام نس��بت به اي��ن موضوعات را 
برطرف كرديم و به نوعي بهانه را از دشمنان گرفتيم. در 
موضوعات باقيمانده از جمله ۳ مكان هم طبق پادمان با 
آژانس همكاري خواهيم كرد. عمويي ادامه داد: در اين 
جلسه آقاي كمالوندي هم با تشريح مواد سه گانه مورد 
توافق در بيانيه مشترك سازمان انرژي اتمي و آژانس 
بين المللي، گفت ملاك ما ب��راي همكاري با آژانس، 
پادمان اس��ت و طبق قانون اقدام راهبردي مجلس، 
تا زمان��ي كه تحريم ها طبق توافق رفع نش��ود، ايران 
نظارت هاي فراپادمان��ي را اجرا نمي كند. كمالوندي 
در پاسخ به سوالات مطرح شده از جانب نمايندگان، 
ادعاي مطرح شده درباره دسترسي آژانس به افراد را رد 
كرد و همچنين گفت با توجه به اينكه در فردو افزايش 
فعاليت هسته اي داش��ته ايم براساس استانداردهاي 
متعارف بازرسي آژانس، دفعات بازرسي از اين سايت 
افزايش دارد. وي در پايان گفت: بر اساس گزارش ارايه 
شده در جلسه، نحوه نظارت و راستي آزمايي بعدي در 
جلس��ه فني كه در آينده بين ايران و آژانس در تهران 

برگزار خواهد شد، مورد توافق قرار خواهد گرفت.

ما مي توانستيم با ايران توافق كنيم
رييس جمهور پيشين امريكا با طرح ادعاهايي عليه 
كشورمان گفت كه ترديد دارد چين خطرناك تر از 
ايران باشد. به گزارش واشنگتن اگزمينر، دونالد ترامپ، 
رييس جمهور پيشين امريكا بامداد يكشنبه )ديروز( 
پيش از سخنراني خود در كنفرانس كنش سياسي 
محافظه كاران در 2۰2۳ با خبرنگاران گفت وگو كرد 
و به س��والات آنها پاس��خ داد. وي در پاسخ به سوال 
خبرنگار واشنگتن اگزمينر مبني بر اينكه »آيا چين 
در نبرد با امريكا حريف اصلي خواهد بود؟« تاكيد كرد 
كه مطمئن نيست چنين چيزي باشد. ترامپ گفت: 
چين كشوري است كه نمي خواهد نابود شود. ولي 
عده اي آنقدر ديوانه هستند كه نابود شدن برايشان 
اهميتي ندارد. رييس جمهور پيشين امريكا با تكرار 
ادعاهاي واهي و نخ نما عليه كشورمان افزود: اكنون 
ايران در حال دستيابي به سلاح هسته اي است. وقتي 
شما مي گوييد چين خطرناك تر است، من نسبت به 
آن ترديد دارم. دونالد ترامپ در ادامه ادعاهاي خود 
گفت: وقتي من )از كاخ سفيد( رفتم، آنها در حال انجام 
توافق بودند، زيرا ما آنها را در موقعيتي قرار داديم كه 
تقريباً مجبور بودند توافق كنند. ما مي توانستيم به 
توافق دست پيدا كنيم، اين براي همه از جمله آنها 
بسيار عالي بود. دونالد ترامپ، رييس جمهور پيشين 
امريكا كه از همان ابتداي دوره رياست جمهوري خود 
از مخالفان برنامه جامع اقدام مشترك )برجام( بود 
سرانجام در سال 2۰۱۸ به اين بهانه كه برجام توافقي 
ناقص است و او مي تواند به توافقي بهتر با ايران دست 
يابد به طور يك جانبه از آن خارج شد و با زير پا گذاشتن 

تعهدات واشنگتن تحريم ها عليه ايران را بازگرداند.

تحليل مجلس از  وضعيت
بازار ارز و سياست هاي ارزي 

دفتر مطالعات اقتصادي مركز پژوهش ها در گزارشي با 
عنوان »تحليل وضعيت بازار ارز؛ ارزيابي اقدامات دولت 
و پيشنهادات اصلاحي« وضعيت بازار ارز و سياست هاي 
ارزي را مورد بررس��ي قرار داده است. به گزارش روابط 
عمومي مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي 
اين گزارش با تبيين چرايي نوس��انات شديد نرخ ارز، 
به بررسي سياس��ت هاي ارزي اتخاذ شده پرداخته و 
در نهايت راهكارهاي كوتاه مدت ب��راي كنترل بازار 
را اراي��ه مي كند. همانطور كه گزارش عنوان مي كند، 
بخش قابل توجهي از اقدامات دولت در ماه هاي گذشته 
معطوف به كاهش بي ثبات��ي ارز بوده اما اين اقدامات 
براي كاهش نوسانات نرخ ارز نه تنها به كنترل نرخ ارز 
منجر نشد بلكه به شرحي كه در گزارش مورد اشاره قرار 
گرفته است، خود به عامل تشديد بي ثباتي بدل شد در 
شرايطي كه مي توانست افزايش هاي غيرمنطقي صورت 
گرفته در بازار ارز كنترل ش��ود. تجميع تمام ارزهاي 
صادراتي و بان��ك مركزي در مركز مبادل��ه ارز بدون 
مداخله قيمتي، ايفاي نقش رهبري در بازار غيررسمي 
ارز به جاي انفعال، اعم��ال كنترل هاي ارزي در حوزه 
ثبت س��فارش واردات كالا و خدمات، ايجاد ابزارهاي 
مالي جديد با هدف پوشش ريسك نوسانات نرخ ارز و 
تمركز اختيارات و مسووليت ارزي در بانك مركزي از 

مهم ترين پيشنهادات كارشناسي اين گزارش است.

افزايش ۱۰۴ هزار ميلياردي 
سرمايه بانك هاي دولتي

مع��اون امور بانكي وزي��ر اقتصاد گف��ت: در چند ماه 
گذش��ته ۱۰۴ هزار ميليارد تومان افزايش سرمايه در 
ش��بكه بانكي زيرمجموعه وزارت اقتصاد اتفاق افتاده 
است. عباس حسيني در نخستين همايش ملي قرض 
الحسنه اظهار كرد: در راستاي سياست اصلاح ساختار 
مالي بانك ها بيش از ۱۰۴ هزار ميليارد تومان افزايش 
سرمايه در ش��بكه بانكي زيرمجموعه وزارت اقتصاد 
اتفاق افتاده است و تا پايان سال ادامه پيدا خواهد كرد. 
وي افزود: دو بانك ديگر نيز اگر تا پايان امسال مجامع 
خود را برگزار كنند، افزايش سرمايه پيدا خواهند كرد 
و به يك عدد رويايي در اين حوزه مي رسيد. حسيني 
ادامه داد: در زمينه اصلاح ساختار مالي بانك ها شوراي 
پول و اعتبار اين امكان را فراهم كرد كه بتوانيم از محل 
فروش دارايي هايمان افزايش سرمايه بانك ها را داشته 
باش��يم. معاون وزير اقتصاد درب��اره آخرين وضعيت 
تسهيلات خرد بانكي نيز گفت: براي نخستين بار به اين 
آمار دست پيدا كرديم كه ۱۶ درصد تسهيلات بانكي به 
تسهيلات خرد اختصاص پيدا كرده است كه آمار قابل 
توجهي به ش��مار مي رود. وي درباره عملكرد دو بانك 
قرض الحسنه در كشور نيز گفت: در بررسي عملكرد 
بانك ها به اين نتيجه رس��يديم كه ظرفيت بزرگي در 
بانك هاي قرض الحسنه وجود دارد. بنابراين حمايت 
همه جانبه بانك هاي قرض الحسنه را در دستور كار قرار 
داديم و در اين راستا درصدديم تا ۱۰ هزار ميليارد تومان 
سرمايه بانك هاي قرض الحسنه را افزايش دهيم كه تا 
امروز ۵۰۰۰ ميليارد تومان آن محقق شده و در تابستان 

سال آينده به ۱۰ هزار ميليارد تومان خواهيم رسيد.

بند قانوني شفافيت تسهيلات 
بانكي به قانون بودجه اضافه شود

قرارگاه ملي مبارزه با مفاس��د اقتصادي و 7۱ تشكل و 
مجموع��ه مردمي و دانش��جويي در نامه اي خطاب به 
رييس مجلس شوراي اسلامي خواهان اضافه شدن بند 
قانوني شفافيت تسهيلات بانكي به قانون بودجه شدند.

در اين نامه آمده اس��ت: »به باور كارشناسان اقتصادي 
يكي از معضلات اصلي اقتصاد كش��ور، نظام بانكداري 
اس��ت كه با آفت هاي بس��ياري روبرو است كه نه تنها 
مانع از انجام رس��الت و اهداف سيس��تم بانكي شده، 
بلكه خود به چالش اصلي كش��ور تبديل شده است؛ از 
جمله اين مسائل مي توان به مال سازي هاي غيرقانوني، 
ملك داري، ورود مخرب به بازارهاي طلا و مسكن، خلق 
بي ضابطه پول، اعطاي تسهيلات بيش از حد قانوني به 
زيرمجموعه ها و اش��خاص مرتبط اشاره كرد كه اثرات 
زيان بار هر كدامش��ان در شاخص هاي اقتصاد كشور و 

سفره مردم عيان است.
شفافيت و انتشار عمومي اطلاعات مالي و بانكي به عنوان 
يك اصل مهم و اساسي در مبارزه با فساد در دنيا امتحان 
خود را پس داده است؛ لذا هر جايي كه شفافيت ظهور 
پيدا كرده به همان مقدار شاهد كنترل مفاسد بوده ايم. 
به جرات مي توان گفت بسياري از مفاسد و چالش هاي 
نظام بانكي نيز با شفافيت فرآيندها و داده هاي اين حوزه 
قابل كنترل و پيشگيري هستند؛ اين همان اقدامي بود 
كه مجلس يازدهم در بند »د« تبصره ۱۶ قانون بودجه 
۱۴۰۱ مصوب كرد و براي اولين بار موضوع شفافيت را 

در شبكه بانكي و تسهيلات دهي بانك ها ايجاد كرد.
طبق آمار ارايه شده از سوي بانك مركزي، با اجراي اين 
قانون اطلاعات حدود ۵۰ درصد از كل مانده تسهيلات 
شبكه بانكي به صورت شفاف منتشر شد كه اقدامي قابل 
تحسين در راستاي مبارزه با مفاسد و ايجاد شفافيت بود؛ 
همانطور كه مستحضر هستيد عمده خلق نقدينگي 
ش��بكه بانكي و نيز يكي از مهم تري��ن راه هاي تامين 
مالي كش��ور از طريق تسهيلات بانكي انجام مي شود؛ 
لذا ش��فافيت در اين حوزه مي تواند از مفاسد و انحراف 
تس��هيلات به س��مت فعاليت هاي مخرب و غيرمولد 
جلوگيري نمايد. مطابق اطلاعات شفاف شده تسهيلات 
كلان در س��ه ماهه اول س��ال ۱۴۰۱ ميزان تخلفات 
تسهيلات دهي خارج از حدود آيين نامه هاي تسهيلات 
كلان و اشخاص مرتبط بانكي، حدود ۵۰۰ هزار ميليارد 
تومان بود كه حدودمعادل س��ه براب��ر بودجه عمراني 
كش��ور در سال ۱۴۰۰ اس��ت با همين مقدار از شفاف 
شدن اطلاعات تسهيلات كلان شبكه بانكي بسياري از 
تخلفات در تسهيلات دهي مشخص شده است؛ براي 
مثال بانك آينده ۶۱ هزار ميليارد تومان تسهيلات براي 

مال سازي، تخصيص داده است.

از وعده هاي نجومي ابتدايي تا ارجاع به سال آينده

رييس جمهور: 

رييس سازمان پدافند غيرعامل كشور: 

روزهاي دشوار تورمي خاندوزي

ساخت يك ميليون مسكن، قانون مجلس هم هست

مسموميت ها ناشي از مداخله مستقيم جريان نفاق و معاندان است

رييس جمهور گفت: مردم كميته ام��داد را به عنوان 
نهادي پرثم��ر و پراثر مي دانند كه بركات زيادي براي 
مردم كش��ور و حتي منطقه، مسلمانان و همسايگان 
داشته است. س��يد ابراهيم رييسي در آيين واگذاري 
2۳ هزار واحد مسكوني به خانواده هاي تحت پوشش 
كميته امداد اظهار كرد: در روايات مختلف به رسيدگي 
به مستمندان تاكيد شده است. كميته امداد كارنامه 
بس��يار درخش��ان و قاب��ل ارايه در كمك رس��اني به 
نيازمندان و باز كردن گره از كار مردم در زمينه مسكن، 

اشتغال، تحصيل و ساير زمينه ها دارد.
وي ادامه داد: امروز مردم بيشترين اعتماد را به كميته 
امداد دارند. مردم اين كميته را به عنوان نهادي پرثمر و 
پراثر مي دانند كه بسيار بركت براي مردم كشور و حتي 

منطقه، مسلمانان و همسايگان داشته است.
وي در ادام��ه با بيان اينكه »مس��كن به عنوان بخش 
هزينه بر بيشترين سهم در سبد هزينه خانواده را دارد«، 
افزود: امروز نهادهاي انقلابي و دولت بس��يج شده اند 

كه مشكل مسكن را حل كنند. يكي از جلوه هاي اين 
همكاري همين مراسم اس��ت. اين مراسم نشان داد 
كاري كه مردمي سازي شود و خيرين به ميان بيايند، 
به نتيجه مي رسد. ما بايد موانع را از مقابل آنها برداريم. 
كميته امداد مي تواند اعتم��اد خيرين را جلب كند. 
ديدن نهادهاي انقلاب اس��لامي در كنارهم و در كنار 

دولت براي حل مشكل مسكن لذت بخش است.
رييس جمهور با تقدير از اقدامات گروه هاي جهادي به 
عنوان يكي از افتخارات كشور خاطرنشان كرد: اگرچه 
جهاد سازندگي تعطيل شد ولي حركت هاي جهادي 
كش��ور كه در ذات انقلاب اس��لامي اس��ت، هيچگاه 
تعطيل نشد و اين هم به دليل تشويق هاي رهبري براي 
اقدامات جهادي است . حركت هاي جهادي در كشور 

خيلي تاثيرگذار بوده است.
وي افزود: ان شاالله تا اخر۱۴۰2 مددجوي مسكن در 
روستاها نداشته باشيم. دولت همه كمك ها را به كميته 
امداد براي دس��تيابي به اين هدف مي رساند. كميته 

امداد يكي از نهادهاي بس��يار موفق در ايجاد اشتغال 
اس��ت. اين تصور درست نيست كه كميته امداد فقط 
مستمري به نيازمندان مي دهد زيرا كميته امداد در 

حال خودكفا كردن نيازمندان است.
وي با بيان اينكه »وزارت راه و شهرسازي با همكاري 
بانك ها، اس��تانداران، فرمانداران، بخشداران و همه 
بخش هاي دولت مساله مسكن را به عنوان يك مساله 
ضروري كشور در نظر گرفته است«، گفت: وقتي من 
مي گويم بايد يك ميليون مس��كن ساخته شود، يك 
نكته ش��خصي نمي گويم؛ زيرا كسي كه نياز كشور را 
بداند متوجه مي شود بايد در سال هاي گذشته سالي ۱ 
ميليون مسكن مي ساختيم. در سال هاي گذشته اين 
عقب ماندگي را در كشور داريم و از سويي ساخت يك 

ميليون مسكن، قانون مجلس هم هست.
رييس جمهور با قدرداني از همه كساني كه در سال هاي 
گذشته در اين نهاد خدمت كرده اند، از جمله مرحوم 
عس��گراولادي، گفت: بايد از مسوولان كميته امداد و 

به ويژه كساني كه به شكل گمنام در اين نهاد مشغول 
خدمت خالصانه و گره گشايي از زندگي مردم هستند، 
قدرداني كرد. امروز همه نهادهاي انقلابي توان خود را 
بسيج كرده اند تا با همكاري با دولت، مشكل مسكن 
به عنوان اصلي ترين بخش سبد هزينه هاي خانوار را 

رفع كنند.
رييسي در پايان اظهار كرد: براي ما بسيار مسرت بخش 
اس��ت كه 2۳ هزار مس��كن به خانواده ها داده ش��ود. 
اميدوارم كميته امداد همت مضاعفي كنند تا مشكل 
مسكن مددجويان حل ش��ود. اميدوارم مددجويان 
در شهر ها هم صاحب مسكن شوند و اين هدف قابل 
تحقق است. من خدمت رهبري كه گزارش مي دهم 
فقط اقدامات دول��ت را عرض نمي كنم بلكه اقدامات 
ساير نهادهاي انقلابي را هم به اطلاع ايشان مي رسانم. 
گذشت آن دوره كه دوگانگي در تعريف دولت و ساير 
نهاده��ا بود. ما اكن��ون آهنگ واحدي ب��راي اجراي 

رهنمودهاي رهبري و خدمتگزاري به مردم داريم.

رييس س��ازمان پدافند غيرعامل كش��ور گفت: امروز 
فضاي عمومي و به ويژه مدارس كشور درگير پديده اي 
به نام هراس اجتماعي ش��ده اند اما ن��ه به اين معنا كه 
مسموميت ها واقعي نيست بلكه القاي يك ترس عمومي 
مي تواند با ضريب قابل توجهي تعداد نمونه ها را افزايش 
بدهد. س��ردار غلامرضا جلالي در يادداش��تي درباره 
رخدادهاي اخير در مدارس نوشته است: »از روز نخستي 
كه خبر مسموميت  برخي از دانش آموزان عزيزمان در 
قم اعلام ش��د علي رغم اينكه اساسا اين رخداد در لايه 
ايمني و امنيت زيس��تي روي داده ب��ود تيم هاي ويژه 
سازمان پدافند غيرعامل كش��ور بر سر صحنه حاضر 
شدند و در همكاري با دستگاه هاي امنيتي و اطلاعاتي 
نس��بت به نمونه برداري از محيط و انجام تس��ت هاي 

مختلف از دانش آموزان و... مبادرت كردند.

دانش آموزان علايم باليني مثل س��رگيجه و س��ردرد 
داش��تند اما هيچ يك از تيم ها نتوانستند در آن مقطع 
سرنخ قابل تاييدي از عامل مسموميت پيدا كنند و چند 
نمونه هايي هم كه به دست آمد قطعيت لازم را نداشت.

اما جريان معاند به تدريج سوار بر اين غائله شد و تلاش 
كرد تا با دامن زدن به هراس اجتماعي از طريق فضاي 
رسانه اي و همچنين مشابه سازي مسموميت ها در ساير 
ش��هرها از آب گل آلود ماهي بگيرد. آنچه كه امروز در 
برخي مدارس رخ مي دهد ناش��ي از مداخله مستقيم 
جريان نفاق و معاندين كش��ور است كه تلاش دارند با 
گش��ودن جبهه جديدي از جنگ تركيبي فش��ارها را 
عليه دولت و ملت با برچسب نقض حقوق بشر تشديد 
كنند. سناريو خبيثانه اي است. مسموم كردن دختران 
دانش آموز فقط از دست همان گروهكي بر مي آيد كه 

پيشتر دس��تش به خون هفده هزار نفر از مردم ايران 
آغشته است. البته كه اين گروهك بدون اجازه از اربابان 
امريكايي خود قدم از ق��دم بر نمي دارند. اما اكنون چه 
مي ش��ود و چه بايد بكنيم؟ اين اطمين��ان خاطر را به 
همه مردم عزيز ايران مي دهيم كه دستگيري و مقابله 
با عاملين حوادث اخير در دس��تور كار نخس��ت همه 
دس��تگاه هاي اطلاعاتي و امنيتي كشور است و قطعا 
شبكه نفاق به زودي رسوا مي شود و بسزاي عمل ننگين 
خود مي رسد. اما بايد چند نكته را در نظر داشته باشيم. 
اول اينكه در كنار تلاش دشمن براي بر هم زدن امنيت 
مدارس بايد بدانيم كه ام��روز فضاي عمومي و به ويژه 
مدارس كشور درگير پديده اي به نام هراس اجتماعي نيز 
شده اند. اين بدين معنا نيست كه مسموميت ها واقعي 
نيست بلكه نكته اينجاست كه القاي يك ترس عمومي 

مي تواند با ضريب قابل توجهي تعداد نمونه ها را افزايش 
بدهد. دوم اينكه همه با هر علاقه و گرايشي مي بايست 
نس��بت به تامين امنيت مدارس احساس مسووليت 
كنيم. اگر مش��اركت مردم و همراهي آنها در مقابله با 
جريان نفاق در دهه ۶۰ نبود قطعا نمي شد با آن حجم از 
شرارت و توطئه برخورد كرد. امروز هم همه بايد آگاه و 
هوشيار باشيم. مردم مي توانند هرگونه موارد مشكوك 
را به نهادهاي اطلاعاتي اطلاع دهند. سوم اينكه در اين 
شرايط خانواده ها بايد بيش��تر از گذشته با فرزندان به 
ويژه نوجوانان خود گفت وگو داش��ته باشند. فراموش 
نكنيم س��ركردگان جريان نفاق تمرك��ز برنامه هاي 
رسانه اي و عمليات رواني را بر روي نسل جوان و نوجوان 
ما گذشته اند. قطعا اين زمس��تان به پايان مي رساند و 
روسياهي آن به چهره بدخواهان ملت خواهد نشست.«



گلناز پرتوي مهر |
معم��اي ان��رژي، آلودگي ه��ا و نيروگاه ها و مس��اله 
مازوت س��وزي از موارد حائز اهميتي است و براساس 
آخري��ن آمارها و ش��واهد به دس��ت آمده از س��وي 
كارشناس��ان حوزه محيط زيس��ت در ش��هر تهران 
وضعيت هواي ناسالم حساس و ناسالم كلي با ضريب 
25 درصدي افزايش يافته و امسال روزهاي قابل قبول 
به كمتر از 10 روز و نيز هواي ناسالم به بالاتر از 15 روز 
رسيده اس��ت. رضا پديدار، رييس كميسيون انرژي 
و محيط زيس��ت اتاق تهران، در گفت وگو با »تعادل« 
اظهار كرد: بد نيست بدانيم كه از ميان 132 نيروگاه در 
كشور تنها 14 نيروگاه امكان استفاده از سوخت مازوت 
را دارند و سوخت دوم ساير نيروگاه ها گازوييل است.  
وي افزود: از اين رو مي توان گفت كه حدود 10 درصد 
از نيروگاه هاي كشور مازوت سوز هستند.  همچنين 
براس��اس گزارش ش��ركت برق توانير، از سال 1388 
تاكنون يك ليتر هم مازوت در نيروگاه هاي پايتخت 
مصرف نشده است و اساسا نيروگاه هاي استان تهران 
مازوتي نمي سوزانند كه دليل آلايندگي شهر تهران از 

مازوت سوزي اين نيروگاه ها باشد.
وي بي��ان اينك��ه از س��وي ديگ��ر مص��رف اصلي 
نيروگاه هاي كشور گاز است و گاز به عنوان سوختي 
پاك و بدون آلاينده در دنيا شناخته مي شود گفت: 
اما نيروگاه ها در فصل زمستان با كمبود سوخت گاز 
به دليل اولويت مصرف خانگي، مجبور به اس��تفاده 
از گازوييل به عنوان س��وخت دوم مي ش��وند و اين 
سوخت دوم نه تنها به نيروگاه ها بلكه به همه صنايع 
نيز تعلق مي گيرد، اما به دليل كمبود سوخت دوم نيز 
نيروگاه ه��ا و صنايع مدت كوتاهي مجبور به مصرف 
مازوت هس��تند ك��ه درصد بالاي گوگ��رد زدايي از 
فرآورده هم كه بايد از مبدا يعني پالايشگاه ها صورت 
بگيرد نيز انجام نمي ش��ود و بدين ترتيب مازوت به 
عنوان سوختي مخرب و متهم رديف اول آلايندگي 

هوا محسوب مي شود. 
وي عن��وان كرد: اما نكته مهم تر اين اس��ت كه از بين 
كل صناي��ع و مجتمع هاي صنعتي ك��ه همزمان با 
نيروگاه ها در حال سوزاندن سوخت هاي قابل دسترس 
پالايشگاه هاي كشور هستند، 10 درصد نيروگاه هاي 
كل كشور مازوت سوز هستند و به اعتقاد كارشناسان 
محيط زيس��ت جرم مولكولي و ضري��ب نهايي بازده 
گوگرد موجود در مازوت تا 5 كيلومتر تاثيرگذار است 
و با اين تحليل كارشناسي بايد گفت كه نيروگاه هاي 

موجود در كش��ور كه در حال حاض��ر امكان مصرف 
مازوت دارند بيش از 5 كيلومتر تا نزديك ترين ش��هر 

فاصله دارند.  
وي افزود: با وجود مس��تندات مطرح ش��ده، افزايش 
شاخص آلايندگي در فصول گرم سال نيز در شهرها 
به ثبت رسيده است كه در اين فصول مازوتي مصرف 
نمي شود و اين آمار و مس��تندات در سامانه كيفيت 
هواي تهران كاملا  در دسترس قرار دارد.  همانطور كه 
از شواهد امر و دلايلي كه از آلايندگي شهرها مشخص 
اس��ت مي توان اينگونه ارزيابي كرد كه تنها نمي توان 
يك منبع و آن هم نيروگاه ها را دليل اصلي آلايندگي 

شهرها برشمرد.  
وي مطرح كرد: استفاده از سوخت و منشأ آلايندگي در 
ديگر حوزه ها به ويژه خودرو و سيستم حمل و نقل نيز 
وجود دارد كه مي تواند دليل بارزي بر آلودگي شهرها 
باش��د.  اينكه در ابتداي سال و در شرايط آب و هوايي 
بهار و تابستان نيز شهرها آلايندگي را تجربه مي كنند 

اين موضوع به ديگر عامل يعني سوخت خود روها به 
ويژه در سيستم حمل و نقل شهري نيز ناشي مي شود. 
پديدار تصريح كرد: نيمي از خودروهاي سبك و سنگين 
در كشور به دليل غير استاندارد بودن يا بعضا  فرسوده 
بودن، گازهاي آلاينده  اي را ناشي از سوختن در فضا 
منتشر مي كنند كه در صورت وزش باد و جابه جايي هوا، 
آلايندگي كمتري به ثبت مي رسد اما با شروع روزهاي 
سرد سال به دليل حاكميت پديده اينورژن )وارونگي 
هوا( اين جاجايي كمتر بوده و شاخص آلايندگي از مرز 

ناسالم نيز عبور مي كند.  
وي با اشاره به اينكه ميزان افزايش سوخت خودروها 
به افزايش ميزان آلايندگي دامن زده است و اين ميزان 
در آمارهاي ارايه شده شركت ملي پخش فرآورده هاي 
نفتي كاملا “ مشهود است عنوان كرد: ميزان ميانگين 
مصرف بنزين در سال 1400 معادل 95 ميليون ليتر در 
روز بوده كه اين ميزان مصرف با ميانگين 104 تا 105 
ميليون ليتر در س��ال 1401 و حتي در روزهاي سرد 

زمستان امسال به بالاتر از 111 ميليون ليتر مي رسد و 
به ناپايداري هوا و تشديد آلايندگي هوا كمك مي كند.  
وي با بيان اينكه بر اساس آمارهاي موجود در سازمان 
پايش كنترل كيفيت هواي تهران متاسفانه از كاهش 
چش��مگير روزهاي پاك در تهران در شش ماهه دوم 
س��ال حكايت دارد كه بر مبناي ديدگاه آماري تعداد 
روزهاي پاك به بيشتر از 3 روز نمي رسد گفت: بنا براين 
چاره انديشي اساسي و بنياديني براي رفع آلودگي هوا از 
جهات متعدد نيازمند رسيدگي است و كليه دستگاه ها 
و نهادهاي متولي بايد نسبت به واكاوي و رفع اين مهم 

پيشقدم شوند.  
پديدار در پايان تصريح كرد: اينكه نگاه را بر اساس يك 
منبع يا يك نوع سوخت متمركز كنيم فقط نشان از 
دس��ت دادن زماني است كه مي توانستيم روي ديگر 
عوامل آلاينده نيز تمركز كنيم و درصدد رفع آن برآييم.  
عواملي كه در صورت رسيدگي اقدامات عاجل، مشكل 

آلايندگي هواي شهرها را رفع مي كند.  
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محرابيان ، وزير نيرو 

محرابيان گفت: براي برخي از لوازم انرژي بر استاندارد 
اجباري وضع مي كنيم كه توليد كنندگان با اس��تفاده 
از اين ظرفيت كالاهاي��ي كم مصرف را توليد كنند. به 
گزارش مهر، ناترازي برق به خصوص در تابستان يكي از 
چالش هايي است كه مسوولان و مردم با آن دست و پنجه 
نرم مي كنند و پيش بيني ها حاكي از آن است كه در سال 
1405 مص��رف برق حدود 90 ه��زار مگاوات در پيك 
مي رسد. اما چه راهكاري مي تواند كمي از بار اين مصرف 
را بكاهد تا با ناترازي برق آن هم در آينده اي نه چندان 
دور مواجه نشويم. در پيك تابستان 12 هزار مگاوات تنها 
توسط كولرهاي آبي مصرف مي شود و 30 هزار مگاوات 
در بخش سرمايشي مصرف مي شود كه نشان از اهميت 
اين بخش دارد. استاندارد سازي يكي از راهكارهايي است 
كه مي توان با استفاده از اين روش بدون نياز به ساخت 
نيروگاه از ميزان مصرف برق كاست. اما مساله مهم ديگر 
استفاده اجباري از وسايل استاندارد است كه چگونگي 
اجرايي شدن آن در هاله اي از ابهام قرار دارد، علي اكبر 
محرابيان، وزير نيرو در رابطه با اين موضوع به مهر گفت: 
استانداردها به دو شكل اختياري و اجباري وضع مي شود، 
در مواردي كه سازمان ملي استاندارد و وزارت مربوطه 
)وزارت صمت يا وزارت نيرو( اگر لازم بدانند كه نياز به 
وضع استاندارد اجباري وجود دارد با استفاده از قوانين و 
مقررات استاندارد اجباري را وضع مي كنند. محرابيان با 
اشاره به پايين بودن تعرفه انرژي در كشور توضيح داد: 
در كشور ما به علت اينكه نرخ انرژي پايين است ضرورت 
دارد، برخي از لوازم انرژي بر را استاندارد اجباري برايشان 
وضع كنيم كه توليد كنندگان ما با استفاده از اين ظرفيت 
كالاهايي را توليد كنند كه به مردم اجحاف نشود. زيرا 
كالا اگر مصرف برق بالايي داشته باشد و باعث مي شود 
مصرف بالا رود و قبوض برق بالايي براي مردم بيايد كه 
چنين اقدامي براي حمايت از مصرف كننده است. وزير 
نيرو در پاسخ به اين س��وال مهر كه استاندارد اجباري 
ش��امل كالاي خانگي نيز مي شود گفت: لوازم خانگي 
نيز مشمول استاندارد س��ازي قرار مي گيرد، اما اكنون 
مهم ترين عنصري كه بيش��ترين مصرف برق را دارد، 
دستگاه هاي سرمايشي، كولرهاي آبي و گازي هستند، 
كه در اين مرحله كار را آغاز كرده و به صورت گام به گام 
ساير لوازم پرمصرف را شناسايي مي كنيم و سپس نسبت 
به استاندارد س��ازي آنها اقدام مي كنيم. وي ادامه داد: 
مهم ترين ويژگي برنامه استاندارد سازي اين است كه 
قبلًا هم در دستور كار قرار داشت ولي نياز به موتورهاي 
وارداتي داشت، به طوري كه برخي از توليد كنندگان 
موتورهايي را از ساير كشورها وارد كرده بودند، اما اقدام 
خوبي كه به همراه دو وزارتخانه شكل گرفت اين بود كه 
تمام تجهيزات و لوازم داخلي سازي شده سال گذشته 
وزارت نيرو از شركت هاي دانش بنيان حمايت كرد تا 
بتوانند ظرفيتي ايجاد كنند اكنون كه ظرفيت ايجاد 
شده است كارشناسان قرار دادهايي را منعقد كردند تا 
بتوانند كالايي استاندارد با حداقل مصرف توليد كنند. 
وزير نيرو در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه قيمت 
تخميني اين نوع كولر در بازار به چه ش��كل است 
به مهر گفت: مشخص نيست و بايد در بازار رقابت 

بين ده ها توليد كننده وجود دارد بايد انجام بگيرد.

چرا پالايشگاه سازي مهم است؟
مديرعام��ل اس��بق ش��ركت پالاي��ش و پخ��ش 
فرآورده هاي نفتي گفت: ما در حال حاضر ظرفيت 
اس��تفاده از 40 ميليون متر مكعب سي ان جي كه 
معادل 40 ميليون ليتر بنزين اس��ت را در كش��ور 
داريم، ش��بكه گاز هم موجود اس��ت، اما فقط 22 
ميليون متر مكعب از اين ظرفيت استفاده مي شود 
و 18 ميليون متر مكعب ظرفيت خالي است. عباس 
كاظم��ي در گفت وگو با ايلنا، درب��اره راهكارهايي 
براي كاهش مصرف و تامين بهينه بنزين در كشور 
اظهار داشت: ما بايد سبد سوخت را توسعه دهيم، 
دهه 80 قانون بهينه سازي مصرف سوخت طراحي 
شد اكنون مي توانند س��ي ان جي را بيشتر توسعه 
دهند و ال پي جي را هم وارد س��بد سوخت كنند؛ 
تا مس��اله كمبود بنزين حل مي ش��ود. وي درباره 
ساخت پالايشگاه جديد به عنوان يك راهكار گفت: 
ما هرچه در زمينه توسعه زيرساخت سرمايه گذاري 
كنيم مطلوب اس��ت دولت بايد تمام س��عي خود 
را بكند تا س��رمايه گذاري در زيرساخت ها تقويت 
و پالايشگاه جديد ساخته ش��ود، مجلس نيز اين 
برنامه را مصوب كرده لازم است كه سرمايه گذاران 
ه��م در اين حوزه تمركز كنند. مديرعامل اس��بق 
شركت پالايش و پخش فراورده هاي نفتي تصريح 
كرد: پالايشگاه بايد ساخته ش��ود و پايه آن توليد 
محصولات پتروشيمي باشد، زيرا پالايشگاه سازي 
در كشور بايد س��ودآور باش��د، يعني اصل برنامه 
براي توسعه صنعت پالايشگاهي بر مبناي ساخت 
پتروپالايشگاه و پتروريفاينري باشد زيرا پالايشگاه 
سوختي س��ودي ندارد، بنابراين بايد محصولاتي 
توليد شود كه سرمايه گذار س��ود خود را به دست 
آورد. وي در ادامه با اش��اره به اس��تفاده از ظرفيت 
س��ي ان جي براي جبران كس��ري بنزين گفت: ما 
در حال حاضر ظرفيت استفاده از 40 ميليون متر 
مكعب سي ان جي كه معادل 40 ميليون ليتر بنزين 
است را در كشور داريم، شبكه گاز هم موجود است، 
اما فقط 22 ميلي��ون متر مكع��ب از اين ظرفيت 
استفاده مي شود و 18 ميليون متر مكعب ظرفيت 
خالي اس��ت. كاظمي ادام��ه داد: بايد ب��ا مكانيزم 
قيمتي تشويق كنند كه مصرف كنندگان به سمت 
س��ي ان جي تمايل پيدا كنند اگر اين اتفاق بيفتد 
18 ميليون ليتر از تقاضاي بنزين كم مي شود. وي 
خاطرنشان كرد: بايد خودروسازان را ترغيب كنند 
كه خودروي سي ان جي س��وز تولي��د كنند چون 
ظرفيت زيرساختي براي استفاده از 40 ميليون متر 

مكعب از گاز سي ان جي در كشور وجود دارد. 

تجارت نفت
 از اروپا بيرون مي رود

ه��اب آمس��تردام-روتردام-آنتورپ به تقاطع مهمي 
براي تجارت نفت و فرآورده هاي نفتي تبديل شده اما 
تحريم هاي اروپايي عليه نفت روسيه، مسيرهاي تجارت 
نفت را تغيير داده و احتمالا باعث مي شود اين هاب در 
بلندمدت، اهميت كمتري پيدا كند. به گزارش ايسنا، 
نفت بزرگ ترين كالاي جهان اس��ت و ارزش بازار نفت 
جهان در س��ال 2022، به 2.۷ تريليون دلار است. اين 
تجارت توس��ط نهادهاي دولتي و خصوصي تسهيل 
مي ش��ود و همه نوع معامله گ��ري در آن حضور دارند. 
توليدكنندگان بزرگ نفت از جمله امريكا، عربستان 
سعودي، امارات متحده عربي، روسيه و عراق، نفت به 
مصرف كنندگاني مانند اتحاديه اروپا تحويل مي دهند 
و بخش بزرگي از اين نفت، از هاب تجارت آمستردام-

روتردام-آنتورپ عبور مي كند. اين هاب به شبكه اي از 
بنادر متصل بوده و يك دروازه انرژي به سوي اروپا بوده 
و به مدت چندين دهه، يك بازيگ��ر مهم در بازارهاي 
نفت بين المللي بوده است. از آنجا كه هاب آمستردام-

روتردام-آنتورپ زيرساخت توسعه يافته و پالايشگاه ها و 
پتروشيمي، خدمات ذخيره سازي و بلندينگ و تاسيسات 
حمل و نقل دارد، به معامله گران كمك كرده است در 
زمان و هزينه صرفه جويي كنند. بندر روتردام، هاب اوليه 
تجارت نفت ب��وده و بندر آنتورپ، ميزبان صنعت مواد 
شيميايي است در حالي كه تخصص بندر آمستردام، 
در لجستيك و بلندينگ بوده و اين بندر، هاب جهاني 
براي بلندينگ گريدهاي مختلف بنزين است. نفتي كه 
به هلند تحويل داده مي شود، به صورت داخلي استفاده 
شده يا پالايش مي شود يا در بخش توليد مصرف شده و 
به مقصدهاي جهاني يا به داخل صادر يا صادرات مجدد 
مي ش��ود. مزاياي اصلي كه اين هاب فراهم كرده است 
يعني انعطاف پذيري، دسترس پذيري و تنوع محصولات 
و لجستيك، آن را يك هاب سرمايه گذاري جذاب براي 
صنايع مربوط مانند سوخت هاي زيستي كرده است. با 
در نظر گرفتن اينكه دولت هاي اروپايي متعدد استفاده 
از س��وخت هاي زيستي يا س��وخت هاي تجديدپذير 
ديگر را براي حمل و نقل تشويق مي كنند، تاسيساتي 
كه از قبل وج��ود دارد و اتصالي كه بين بنادر اين هاب 
وجود دارد، مزاياي لجستيكي مهمي براي سوخت هاي 
زيستي فراهم مي كند. اسپانيا، آلمان، فرانسه، ايتاليا و 
هلند بزرگ ترين توليدكنندگان سوخت هاي زيستي 
در اروپا هس��تند. در حال حاضر، سوخت هاي زيستي 
مبتني بر محصولات كشاورزي، تنها 4.5 درصد از سبد 
انرژي حمل و نقل اتحاديه اروپا را تشكيل مي دهند اما 
بيش از ۶0 درصد از همه تجديدپذيرها، در حمل و نقل 
مصرف شدند. انرژي زيستي در حال حاضر ۶0 درصد 
از كل توليد انرژي تجديدپذير اتحاديه اروپا به حساب 
مي آيد. در مجموع، بندر روتردام مستقيما ارزش افزوده 
2۷.9 تا 2۷.2 ميليارد يورو در سال هاي 2019 و 2020 
داشته است و نفت و فرآورده هاي نفتي به ارزش 100 
تا 150 ميليارد يورو سالانه از طريق بنادر هلند تجارت 
مي شوند. در اين بين، سرمايه گذاري ها، اشتغال و نوآوري 
در بخش هاي مختلف، به رشد اثر روتردام منتهي شده 
اس��ت. در واقع، روتردام بيشترين حجم انتقال فله اي 
مايعات در اروپا را دارد زيرا نفتكش هاي كوچك مي توانند 
سوخت روسي را به دليل عمق كم كانال در مسير بالتيك 
از روس��يه به هلند، بياورند. اما اوضاع هميشه اين طور 
مطلوب نبود. براي مدت طولاني، فقط كش��تي هاي 
بزرگ در زمان مد آب، مي توانستند به هامبورگ بيايند 
و در نتيجه انعطاف پذيري اين بندر محدود شده بود. با 
اين حال، روتردام به دليل اينكه مي تواند به عنوان يك 
نقطع تجمع استفاده شده و س��وخت، از كشتي هاي 
كوچك تر متعدد را دريافت كرده و سپس به نفتكش هاي 
بزرگ منتقل و به نقاط ديگر صادر كند، انعطاف پذيري 
بيشتري داشته است. جالب است كه منطقه آمستردام-

روتردام-آنتورپ با وجود اينكه رسما شناخته نشده است 
اما يكي از هاب هاي تجارت نفت شناخته شده و يكپارچه 
جهان است. همچنين جالب است كه اين هاب عظيم با 
تلاشهاي دولتي يا حتي برنامه ريزي هدفمند ايجاد نشده 
بلكه با تلاشهاي پراكنده نهادهاي خصوصي، شكوفا شد. 
شركت هاي بين المللي بعدا دفاتر، تاسيسات تحقيقات 
و دفاتر ديگر را در هلند گشوده و در مسكن، مدارس و 
فعاليتهاي تفريحي سرمايه گذاري كردند. از شانس بد 
اين هاب نفتي، تحريم هاي اروپايي عليه نفت روسيه، 
مسيرهاي تجارت نفت را تغيير داده و احتمالا از اهميت 
هاب آمستردام-روتردام-آنتورپ در بلندمدت، مي كاهد. 
پيش از حمله نظامي روسيه به اوكراين، اروپا بزرگ ترين 
بازار صادرات انرژي روسيه بود و بندر روتردام، در موقعيت 
خوبي براي كنترل، استفاده و توزيع مجدد ميزان زيادي 
سوخت برخوردار بود. اما از پنجم دسامبر سال 2022، 
نفت روس��يه در اروپا ديگر پذيرفته نيس��ت و واردات 
فرآورده هاي نفتي روس��يه از پنجم فوريه سال 2023 
ممنوع شده اند. جريان نفت پس از اين ممنوعيت ها، به 
بزرگ ترين ميزان ممكن از آمستردام-روتردام-آنتورپ 
تغيير مس��ير پيدا كرده است. به يك باره، بندر روتردام 
ديگر دريافت كننده اصلي نفت روسيه نيست. واردات 
نفت روسيه به اروپا در سه ماهه دوم سال 2022 كاهش 
پيدا كرد و صادرات بيشتر از امريكا، نروژ و برزيل جاي آن 
را گرفت. به علاوه، مسيرهاي تجارت مستقيم از روسيه 
به چين و هند و همچنين بهبود توانمندي هاي توليد 
شركت هاي خاورميانه اي، در بلندمدت، ماندن به عنوان 
يك هاب تجارت نفت مهم را براي آمستردام-روتردام-

آنتورپ دشوارتر خواهد كرد. همچنين در كوتاه مدت، 
تجارت بنزين از طري��ق بندر آمس��تردام احتمالا به 
دليل استانداردهاي جديد بنزين كه در هلند معرفي 
شده است، به ميزان قابل توجهي كاهش پيدا مي كند. 
شركت هاي هلندي اكنون ملزم هستند استانداردهاي 
سخت گيرانه تري را براي توليد و صادرات بنزين رعايت 
كنند. بازار ديزل اروپا هم با چالش هايي روبروست. نظر 
به اينكه پالايشگاه هاي پيچيده روتردام توانسته اند از 
پالايش نفت ترش س��نگين روسيه به نفت شيرين تر 
سوئيچ كرده و گريدهاي نفتي شيرين را جايگزين نفت 
اورال كنند، مسائلي در خصوص عرضه ديزل به وجود 

آمده است. 

بررسي آلودگي هوا در گفت وگوي »تعادل« با رضا پديدار

چاره انديشي بنيادين براي رفع آلودگي هوا الزامي است 

نفت روسيه؛ از انقلاب بلشويكي تا جنگ اوكراين

ارايه بنزين و گازوييل به جز باك خودرو ممنوع است

اعاده تس��لط روسيه بر س��اير كشورهاي س��ابق اتحاد 
شوروي، تبديل مجدد روسيه به يكي از قدرت هاي بزرگ 
جهان، ايجاد اتحادهاي جديد و مبارزه با ايالات متحده 
امريكا پروژه بين المللي عظيم ولاديمير پوتين در طول 

دو دهه رياست جمهوري وي بوده است. 
نفت و گاز نقش��ي حياتي در بازگشت روسيه به جايگاه 
پيش��ين و همچنين، در اقتصاد اين كشور ايفا مي كنند 
و علاوه بر آن، فرصتي در اختيار روسيه قرار مي دهند تا 
به قدرتي به جز قدرت نظامي دس��ت يابد. اين قدرت در 
مقدار و فراواني منابع انرژي روسيه، به خوبي، قابل مشاهده 
است. اين كش��ور در زمينه توليد نفت يكي از سه كشور 
بزرگ جهان است. روسيه دومين كشور توليد كننده گاز 
طبيعي )پس از امريكا( است و همچنين، هنوز بزرگ ترين 
صادركننده گاز است. درآمدهاي حاصل از صادرات نفت 
و گاز بنيان مالي لازم را براي دولت روسيه و قدرت روسيه 
فراهم مي كنند. در ش��رايط عادي، اين درآمد 40 تا 50 
درص��د از بودجه دولت، 55 تا ۶0 درص��د از درآمدهاي 
صادراتي و در حدود، 30 درصد از توليد ناخالص داخلي را 
تشكيل مي دهد. از همه مهم تر اينكه منابع مزبور روسيه 
را تبديل به يكي از بازيگران مهم در اقتصاد جهاني كرده 
است.  اين موهبت زمين شناختي موجبات حضور جهاني 
روسيه را فراهم مي كند و زيربناي روابط اقتصادي آن را 
ب��ا اروپا و پيوندهاي رو به افزايش آن را با چين تش��كيل 
مي دهد. ب��ا اين همه، اين وابس��تگي تبديل به موضوع 
بحث هاي بسياري ش��ده و برخي استدلال كرده اند كه 
وابستگي بيش از حد روسيه به نفت و گاز طبيعي مانع از 
توسعه اقتصادي متوازن تر و پوياتر مي شود.  اين بحث ها و 
معضلات مساله اي تازه نيستند. به مدت يك قرن و نيم، 
روسيه - چه امپراتوري روسيه، چه اتحاد شوروي و چه، از 
سال 1991 تاكنون، فدراسيون روسيه – از بازيگران مهمِ 
بازار انرژي جهاني و در عين حال، به شدت وابسته به نفت 

و گاز بوده است. 
در س��ال 1905، پس از رونق اوليه صنعت نفت روسيه، 
بلشويك ها دچار بحران س��وخت شدند و صنعت نفت 
را ملي كردند. در دهه 1920، كمونيست ها كنترل كل 
كشور را به دس��ت گرفتند. طي چند سال بعد، صنعت 
نفت احيا شد و يك بار ديگر، اين كشور تبديل به يكي از 
بازيگران بازار جهاني شد. در اواسط دهه 1930، جوزف 
استالين، جانشين لنين، پاكسازي هايي را آغاز كرد كه 

آتش آن كل كشور را در بر گرفت و صنعت نفت نيز از اين 
پاكس��ازي ها در امان نماند. پليس مخفي مدعي شد كه 
رد پاي س��ازماني ضد انقلابي و جاسوسي را در سرتاسر 
اين صنعت يافته اس��ت. بس��ياري از رهبران و كارگران 
اين صنعت به اردوگاه هاي زندان گولاگ فرستاده شده 
يا اينكه به سرعت اعدام شدند. در نتيجه، خارج از اتحاد 
شوروي، اين صنعت ديگر عاملي تعيين كننده نبود. اتحاد 
شوروي فقط در اواخر دهه 1950، يعني مدت ها پس از 
پايان جنگ جهاني دوم، توانست به عنوان صادركننده 

نفت به بازار جهاني بازگردد. 
بازگشت اتحاد ش��وروي به بازار جهاني با توليد نفت در 
ناحيه ولگا-اورال و س��پس، كش��ف ميدان هاي وسيع 
نفتي در غرب سيبري امكان پذير شد. ولي روسيه نفت 
را به بازاري جهاني صادر مي كرد كه پيشاپيش، به دليل 
افزايش مقدار نفت غرب آسيا، به مرحله فوق اشباع رسيده 
بود.  شركت هاي بين المللي در واكنش به افزايش حجم 
نفت صادراتي اتحاد شوروي، قيمت ها را در سال 1959 
و مجدداً در سال 19۶0 كاهش دادند. كشورهاي صادر 
كننده نفت، كه از كاهش درآمدهاي خود خشمگين شده 
بودند، گرد هم آمدند و س��ازماني جديد به نام س��ازمان 

كشورهاي صادر كننده نفت- اوپك – تشكيل دادند. 
در آغاز دهه 19۷0، اقتصاد متمركز و برنامه ريزي ش��ده 
اتحاد ش��وروي در حال ورشكستگي بود و نمي توانست 
كالاهاي مورد نياز مردم را توليد كند و در عوض، جز در 
برخي بخش هاي خاص و عمدتاً بخش دفاعي، كالاهاي 
بنجل توليد مي كرد. بحران نفتي دهه 19۷0 درست به 
موقع رخ داد. افزايش قابل توجه بهاي نفت موجب افزايش 
قابل توجه درآمدها شد، اقتصاد راكد اين كشور را نجات 
داد و بودجه تقويت و توسعه عظيم ارتش را تامين كرد. 

ولي اين عمر دوباره، موقتي بود. 
در سال 1985، ميخاييل گورباچف، به عنوان رهبر جديد 
اتحاد ش��وروي، به قدرت رس��يد. وي جوان، پر انرژي و 
مصمم به انجام اصلاحات اقتصادي بود. ولي تقدير عليه او 
دست به كار شده بود. يك سال پس از به قدرت رسيدن 
وي، قيمت نفت سقوط كرد. اين امر ضربه اي وحشتناك 
بر اقتصاد روس��يه وارد كرد و نقطه آغازي بر گاه ش��مار 

فروپاشي اتحاد شوروي گرديد. 
درآمدهاي نفتي ديگر نمي توانستند مشكلات اقتصاد 
برنامه ريزي شده متمركز را پنهان كنند. وضعيت از اين 

هم بدتر شد. توليد نفت به سرعت كاهش يافت. با اينكه 
عوامل بس��ياري موجب فروپاشي اتحاد شوروي شدند، 
اما كاهش قيمت نفت شاهرگ مالي را، كه موجب سرپا 
ماندن اقتصاد ش��ده بود، قطع كرد.  جمهوري روسيه، با 
اختلاف زياد، بزرگ ترين جمهوري بود. اتحاد جماهير 
شوروي سوسياليستي متش��كل از چندين كشور بود و 
همه اين جمهوري ها پارلمان و بنگاه هاي دولتي مختص 
به خود را داش��تند، ولي اين بنگاه ها فاقد قدرت حقيقي 
بودند. اما اكنون جمهوري روسيه، كه ديگر ابزاري براي 
صحه گذاردن بر تصميمات دولت شوروي ندارد، اقتداري 
جديد به دست آورد و كنترل منابع نفت و گاز شوروي در 
قلمروي خ��ود و درآمدهاي نفت كه نصيب دولت اتحاد 

شوروي مي شد را به دست گرفت. 
تجزيه اتحاد ش��وروي منجر به ازهم گس��يختگي بناي 
صنعت نفت شد. پايگاه اصلي اين صنعت، در بخش غربي 
درياي خزر، اكنون، در كشور تازه استقلال يافته آذربايجان 
قرار داشت. نفت موجود در بخش شرقي درياي خزر نيز 
متعلق به كشور تازه استقلال يافته قزاقستان بود. فروپاشي 
س��اختارهاي اقتصادي ش��وروي موجب چندپارگي و 

نابساماني صنعت عظيم نفت در سيبري شرقي شد. 
با گذش��ت اين دهه، اقتصاد جاني دوب��اره يافت، مباني 
اقتصاد بازار شكل گرفت و خوش بيني را به با خود همراه 
آورد. م��ردم در مورديعن��ي معجزه اقتصادي ش��وروي 
صحبت مي كردند و به معجزات اقتصادي اروپاي غربي و 
ژاپن پس از جنگ جهاني دوم استناد مي كردند. ولي در 
آگوست 1998، بحران مالي آسيا و روسيه را فرا گرفت. 
به��اي روبل و قيمت نفت س��قوط ك��رد و درآمد دولت 
به شدت كاهش يافت.  در سال 2000، ولادمير پوتين به 
عنوان جانشين يلتسين به مقام رياست جمهوري رسيد. 
اهداف پوتين پس از ورود به كرملين عبارت بودند از: اعاده 
نظم، تثبيت اقتصاد، تجديد اقتدار كشور و تبديل مجدد 
روس��يه به يكي از بازيگران مهم جهان. حكومت، تحت 
رهبري پوتين توانس��ت كنترل صنعت انرژي را مجدداً 
به دس��ت گيرد. امروزه، روس نفت 40 درصد از كل نفت 
روسيه را توليد مي كند. دولت مالك بيش از نيمي از سهام 
اين شركت است و سهام كنترلي آن را در اختيار دارد. به 
همين ترتيب، دولت روسيه سهام كنترلي شركت عظيم 

گاز، به نام گازپروم را نيز در اختيار دارد. 
ميخاييل گورباچف و بوريس يلتسين، هر دو، از نظر نفت 

بدشانس��ي آوردند، چرا كه س��قوط قيمت نفت اقتصاد 
روس��يه را به انحطاط كشاند. در مقابل، ولاديمير پوتين 
بس��يار خوش ش��انس بود، زيرا با به قدرت رسيدن وي 
در سال 2000، قيمت نفت افزايش يافت و اين افزايش 
همچنان در عصر بريك نيز ادامه يافت. توليد نفت، كه در 
اثر فروپاشي اتحاد شوروي تقريباً نصف شده بود، به ميزان 
سابق بازگش��ت. اين امر با سرمايه گذاري هاي جديد، از 
جمله سرمايه گذاري ش��ركت هاي غربي، تحقق يافت. 
ش��ركت هاي غربي فناوري و روش هاي غربي را - كه در 
دوران ش��وروي ممنوع بود - به اين كشور وارد كردند و 
آنها را با قابليت هاي سنتي شوروي تلفيق كردند. تا پايان 
سال 2018، توليد نفت در روسيه به 11/4 ميليون بشكه 
در روز رسيد كه اين ميزان درست به اندازه اوج توليد نفت 

در روسيه در دوران اتحاد شوروي بود. 
در فاصله بين سال هاي 2000 تا 2012، ارزش صادرات 
نفت روسيه هشت برابر شد و از 3۶ ميليارد دلار در سال 
به 284 ميليارد دلار رس��يد. ارزش ساليانه صادرات گاز 
هم در دوره مش��ابه افزايش ياف��ت و از 1۷ ميليارد دلار 
به ۶۷ ميليارد دلار رس��يد. با افزايش درآمد نفت و گاز، 
اقتصاد روسيه قدرتمند شد و اين كشور توانست وام هاي 
بين المللي را بازپرداخت كند، دستمزدها و استانداردهاي 
زندگي را بالا ببرد، حقوق بازنشستگي را افزايش دهد، در 
صندوق هاي ذخيره ارزي پس انداز كند، پول بيش��تري 
را صرف امور دفاعي كند و منابع مالي بازگش��ت خود به 

قدرت را تامين كند. 
روسيه از ذي نفعان اصلي ابرچرخه كالاها در عصر بريك 
بود. تقاضاي زياد از س��وي كش��ورهاي داراي بازارهاي 
نوظهور عامل تعيين كننده اي��ن ابرچرخه بود كه بيش 
از هر چيز، از سوي چين و رشد اقتصادي عظيم آن بود. 

اما حدود يك سال پيش، روسيه به اوكراين حمله كرد و 
فصل جديدي در تاريخ نفت و گاز جهان آغاز گرديد. ابتدا 
تصور افزايش قيمت نفت به ب��الاي 120 دلار بود اما در 
ادامه مشخص شد خبري از قيمت هاي سر به فلك كشيده 
نيست. روسيه توانست همانند گذشته نفت توليد و صادر 
كند. اين كش��ور فرآيند دور زدن تحريم ها را آغاز كرد. با 
اين حال، به علت فروش با تخفيف نفت، درآمدهاي نفتي 
روسيه به يك سوم تقليل يافت. حال بايد ديد با ادامه يافتن 
اين جنگ فرسايشي و فشارهاي بيشتر اروپا و امريكا، چه 

سرنوشتي در انتظار نفت روسيه خواهد بود. 

رييس صنف جايگاه داران سوخت گفت: ارايه بنزين و 
گازوييل به جز باك خودرو ممنوع اس��ت ولي پرسنل 
پمپ بنزي��ن به اندازه مح��دود و كمت��ر از 4 ليتر براي 
جابه جاي��ي خودروه��اي بنزيني در ش��رايط خاص 
همكاري مي كنند. اس��دالله قل��ي زاده در گفت وگو با 
ايسنا با بيان اينكه در قسمت عرضه فرآورده هاي نفتي 

4230 جايگاه و در بخش س��ي ان جي 2۷00 جايگاه 
در كشور فعال  هستند كه از 15 اسفند وارد فاز اجرايي 
نوروز مي ش��وند، اظهار كرد: در شرايط كنوني در اكثر 
جايگاه هاي كشور ممنوعيتي براي سوختگيري نيست 
و به جز استان هاي مرزي در اكثر استان ها محدوديت 
سقف سوختگيري وجود ندارد و به مردم توصيه مي كنيم 

در هنگام مراجعه به جايگاه با پرسنل همكاري لازم را 
داشته باشند. وي گفت: سياست دولت استفاده مردم از 
كارت سوخت شخصي است و توصيه ما هم همين است 
چرا كه امكان رهگيري و رسيدگي به شكايات احتمالي 
در مواردي كه با كارت سوخت شخصي سوختگيري 
انجام شده باشد سريع تر و دقيق تر است. وي در خصوص 

مكمل هايي كه در جايگاه هاي سوخت عرضه مي شود، 
گفت: با اعلام و اصرار ش��ركت هاي تابعه وزارت نفت، 
خريد و فروش مكمل در جايگاه ها ممنوع است و فروش 
اجباري مكمل كه توس��ط پليس گزارش آن در محل 
با ذكر نام و كد ملي پرس��نل نوشته شده باشد تعقيب 

قضايي به همراه دارد.

ادامه از صفحه اول

آغاز استاندارد سازي كالاي 
انرژي بر براي جبران ناترازي برق



س��هام عدالت گونه اي يارانه اس��ت كه بنابر نظر دولت 
نهم )رياس��ت جمهوري محمود احمدي نژاد(، از طريق 
شركت هاي تعاوني عدالت استاني به مشمولان آن واگذار 
مي شود. دولت، هدف از عرضه سهام عدالت را گسترش 
سهم بخش تعاون در اقتصاد ايران اعلام كرده است.بنابر 
طرح »سهام عدالت«، بخشي از سهام شركت هاي دولتي 
معين، به قشرهاي كم درآمدتر فروخته مي شود. تا پيش 
از اجراي طرح سهام عدالت خصوصي سازي بسيار كند 
پيش مي رفت و آمارها نش��ان مي داد كه نزديك به سه 
هزار ميليارد تومان از سهام شركت هاي دولتي تا آن زمان 
واگذار شده بود ولي ارزش سهام عدالت در همان مرحله 
اول دو ه��زار و ۳۰۰ ميليارد تومان بود. در همان س��ال 
۱۳۸۵ بعد از تفسير تازه اي كه از اصل ۴۴ قانون اساسي 
ش��د، دولت اجازه يافت تا ۸۰ درصد سهام كارخانجات، 
بنگاه هاي بزرگ دولت��ي را به بخش خصوصي و تعاوني 
واگذار كند كه ت��ا آن زمان بنابر قانون اساس��ي بايد در 
اختيار دولت مي بود. با تفس��يري كه از اصل ۴۴ صورت 
گرفت دولت اجازه يافت تا سهام شركت هاي بزرگ نظير 
خودروسازي ها، فولاد، معادن، بيمه، بانك، هواپيمايي، 
كشتيراني، نيروگاه ها، مخابرات و نفت گاز را واگذار كند. 
با اين مجوز تازه، واگذاري هاي شركت هاي دولتي سرعت 
گرفت هر چند كارشناس��ان اقتصادي مي گويند در اين 
مدت بخش عمده اي از شركت ها به سازمان ها و نهادهاي 
شبه دولتي و »خصولتي« واگذار شده است و سهم واگذار 

شده به بخش خصوصي ناچيز بوده است.
تقريبا يك سالي مي شود كه به طور جدي بحث واگذاري 
سهام عدالت به جاماندگان مطرح شده و مسوولان هر روز 
اين واگذاري را به فردا موكول مي كنند و مشخص نيست 
بالاخره چه زماني سهام عدالت واگذار خواهد شد.احسان 
خاندوزي، وزير اقتصاد درباره آخرين وضعيت جاماندگان 
از س��هام عدالت در س��ال جاري گفت: آنچه مربوط به 
قانون بودجه امس��ال بود درباره پرداخت سهام عدالت 
به افراد تحت پوشش نهادهاي حمايتي، كميته امداد و 
بهزيستي اس��ت كه با توجه به نظارتي كه هيات تطبيق 
مصوبات مجلس انجام داد حتما بايد در شوراي اصل ۴۴ 

تصويب شود.
وي همچنين درباره چگونگي منتقل شدن سهام عدالت 
متوفيان ب��ه وراث گفت: هر مجموعه اي كه اين موضوع 
را درخواست كرده شرايط انتقال سهام عدالت از طريق 
وزارت رفاه فراهم شده است اما برخي از وراث خودشان 
تاكنون درخواست نكرده اند و بلافاصله پس از درخواست 
وزارت رفاه براي انتقال س��هام آنها اقدام مي كند. مجيد 
عش��قي به آخرين وضعيت تعيين تكليف جاماندگان 

سهام عدالت اشاره كرد و افزود: تعيين تكليف جاماندگان 
سهام عدالت داراي مصوبه مجلس است و اكنون سازمان 
خصوصي سازي درصدد تعيين مصاديق آن قرار گرفته 
اس��ت. به محض مش��خص ش��دن ليس��ت افراد واجد 
شرايط، سازمان بورس آن را بررسي و در اختيار شركت 

سپرده گذاري قرار مي دهد.
عشقي اعلام كرد كه سازمان بورس در مرحله شناسايي 
افراد برخوردار از سهام عدالت هيچ گونه دخالتي ندارد. 
رييس سازمان بورس در ادامه به اقدامات انجام شده براي 
انتقال سهام عدالت متوفيان به وراث تاكيد كرد و گفت: 
با توجه به گس��تردگي اين موضوع، طبق آمار مشخص 
شده بيش از سه ميليون و ۵۰۰ هزار نفر از افراد فوت شده 
داراي سهام عدالت بودند كه با توجه به بالا بودن تعداد افراد 
وراث امكان انجام تعيين تكليف سهام متوفيان به صورت 
دستي، كاغذي و مراجعه حضوري وجود ندارد. وي اظهار 
داشت: اكنون در حال آماده كردن يك سامانه براي تعيين 
تكليف وضعيت وراث سهام عدالت هستيم كه به محض 
آماده شدن زيرساخت فني آن اعلام خواهيم كرد تا وراث از 

طريق اين سامانه پيگير سهام عدالت متوفيان خود باشند. 
عشقي تاكيد كرد: از ابتدا براي به سرانجام رساندن سهام 
عدالت وراث با فراز و نشيب هاي زيادي روبرو بوديم و در 
نهايت به اين نتيجه رسيديم كه انجام اين اقدام با ساختار 
مدنظر امكان پذير نيس��ت؛ در اين زمينه پيش بيني ها 
اينگونه بود كه انجام آن با مخاطرات زيادي همراه خواهد 
شد و ممكن است مشكلاتي را در عمل ايجاد كند. رييس 
س��ازمان بورس اظهار داشت: آن س��اختار عوض شد و 
اميدواريم كه هر چه زودتر اين سامانه به نتيجه برسد و 
سهام عدالت وراث را در شركت سپرده گذاري به صورت 
الكترونيكي با مشاركت شركت هاي كارگزاري، نهادهاي 
مالي و دفاتر قضايي به نتيجه برسانيم. نمايندگان مجلس 
در ادامه بررسي بخش هزينه اي لايحه بودجه سال ۱۴۰۲، 
بندها و تبصره هاي ديگري از اين لايحه را تصويب كردند. 
به گزارش خانه ملت، مجلس دولت را موظف كرد از محل 
باقي مانده س��هام متعلق به دولت يا شركت هاي دولتي 
نس��بت به واگذاري س��هام عدالت به كليه جاماندگان 

مشمول دريافت اين سهام اقدام كند.

   سود سهام عدالت
امس��ال براي اولين بار پرداخت س��ود س��هام عدالت 
مش��مولان دو مرحله اي شد؛ اولين مرحله سود سهام 
عدالت بيش از يك م��اه پيش و با تاخير چند هفته اي 
پرداخت شد. اما اين سود به برخي از مشمولان پرداخت 
نشد كه علت آن عدم ارايه اطلاعات صحيح بود. در اولين 
مرحله سهامداران ۴۵۲ هزار توماني ۵۱۰ هزار تومان، 
سهامداران ۴9۲ هزارتوماني ۵۵۵ هزارتومان سود و در 
نهايت سهامداران ۵۳۲ هزار توماني 6۰۰ هزار تومان 
و در نهايت سهامداران يك ميليوني نيز يك ميليون و 
۱۲۸ هزارتومان سود علي الحساب دريافت كردند. يعني 
قرار است بخش دوم سود سهامداران عدالت پرداخت 
شود. به نظر مي رساند سود باقي مانده همانند دور اول 
باشد؛ اما زمان پرداخت احتمالا به سال آينده مي رسد. 
سازمان خصوصي سازي و سازمان بورس در نامه اي به 
ناشران خواستار پرداخت هرچه سري تر سود شدند و به 
نظر مي رسد به واسطه اين نامه اوايل سال آينده شاهد 

پرداخت سود باقي مانده سهام عدالت باشيم.
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 دليل مخالفت شوراي رقابت 
درباره عرضه خودرو در بورس

ايسنا| مجيد عشقي در پاسخ به اينكه دليل مخالفت 
ش��وراي رقابت با عرضه خودرو در ب��ورس چه بود؟ 
توضيح داد: بحث شوراي رقابت بحث مخالفت نبود. 
ش��وراي رقابت بر اس��اس وظايفي كه بر عهده دارد 
بحث انحصار را تش��خيص داده و دستورالعملي براي 
اين موضوع نوشته بود. در دستورالعمل هم ذكر نشده 
بود كه خودرو از بورس كالا خارج شود، زيرا اين شورا 
بر اس��اس قانون اجازه تعيين تكليف ندارد. وي ادامه 
داد: بر اساس سابقه اي كه درمورد عرضه ساير كالاها 
در بورس كالا وجود داشت و شوراي رقابت هم به آن 
وارد شده بود، منافاتي بين دستورالعمل شوراي رقابت 
و عرضه در بورس نمي بينيم. اتفاقا بورس يك بازار كاملا 
رقابتي است و شوراي رقابت براي اينكه بتواند انحصار 
را مديريت كند، دستورالعملي ارايه كرده كه اتفاقا در 
عرضه در بورس عملياتي تر است. زيرا زماني كه كالا 
در بورس عرضه مي شود همه موضوعات شفاف است. 
بنابراين عرضه خودرو در بورس منافاتي با دستورالعمل 
شوراي رقابت ندارد. شوراي عالي هم در آخرين جلسه 
خود به اين نتيجه رسيد كه اين فرآيند ادامه پيدا كند 
و عرضه ها طبق درخواست خودروسازها ادامه خواهد 
داش��ت. درواقع خود عرضه كننده است كه تصميم 
مي گيرد عرضه كند. رييس س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار به اين سوال كه اگر خودروسازها برنامه عرضه 
بدهند اما به آن عمل نكنند، س��ازمان با آنها برخورد 
خواهد كرد يا خير، پاسخ داد: اگر كالايي پذيرش شود 
اما عرضه كننده به تعهد خود عمل نكند سازمان برخورد 
خواهد كرد عشقي درمورد تصميم گيري درباره اينكه 
مابه تفاوت قيمت عرضه خودرو در بورس با بازار آزاد 
نصيب دولت ش��ود يا خير، توضي��ح داد: در ابتدا بايد 
قيمت پايه اصلاح شود. زيرا قيمت هاي كارخانه براي 
دو سال قبل اس��ت و با تورمي كه روي مواد اوليه رخ 
داده اس��ت هماهنگي ندارد. يك خودرويي در كشور 
۲۰۰ ميليون تومان يا ۴۰۰۰ دلار قيمت دارد درحالي 
كه در دنيا هيچ خودرويي با اين قيمت وجود ندارد. اگر 
قيمت پايه اصلاح شود منطقي تر مي شود اما اگر قيمت 
پايه را تقريبا صفر در نظر بگيريم و بگوييم هرچه رقابت 
شد به دولت مي رسد، صنعت را زمين مي زند. درمورد 
اينكه مابه تفاوت قيمت عرضه خودرو در بورس با بازار 
آزاد نصيب دولت شود يا خير هنوز تصميم نهايي در 
مجلس گرفته نش��ده اس��ت. اين موضوع در صحن 
مطرح و اگر به صورت قانون درآمد اجرا مي شود. وي 
ادامه داد: اگر دولت تشخيص دهد صنعتي سود زيادي 
دارد مي تواند براي آن ماليات يا عوارض در نظر بگيرد. 
همه اين اقدام��ات بايد به افزايش توليد و كيفيت رخ 
دهد. صنعت خودروسازي در يك دوره اي شكوفايي 
داشت كه اگر ادامه پيدا مي كرد اكنون در اين وضعيت 
نبوديم. تقريبا هشت سال قبل توقفي در صنعت خودرو 
كرديم كه بحث تحقيق و توسعه اين صنعت تعطيل 
ش��د. از آن زمان به بعد خودروي جديدي توليد نشد. 
دليل آن هم قيمت گذاري دستوري است. اين وضعيت 
بايد اصلاح شود. رييس سازمان بورس و اوراق بهادار 
گفت: اگر امسال خودروسازها  مي خواستند با وضعيت 
سال گذشته فعاليت كنند بايد فعاليت خود را متوقف 
مي كردند. زيرا به كارخانه پول سوزي تبديل شده بودند. 
هر صنعتي اين طور باشد از بين مي رود. بايد يك دوره 
كوتاهي تحمل كنيم و اجازه دهيم خودروساز محصول 

خود را با قيمت مناسب بفروشد.

اثر تحريم بر عملكرد 
شركت هاي پتروشيمي

تجارتني�وز| بر اس��اس اطلاعات روز پنجش��نبه 
دوم مارس )۱۱ اس��فند ماه( وزارت خزانه داري امريكا، 
پتروش��يمي هاي بزرگ بوشهر و ش��يراز در فهرست 
تحريم هاي جدي��د ايالات متحده قرار گرفته اس��ت. 
كارشناسان عقيده دارند كه وزارت خزانه داري امريكا 
با شناسايي شركت هايي كه در سال هاي اخير واسطه 
دورزدن تحريم هاي نفتي و پتروشيمي ايران بوده اند، 
صادرات ايران را هدف قرار داده است. بر اساس تحريم ها 
اخي��ر و نح��وه دور زدن تحريم ها انتظار م��ي رود كه 
پتروشيمي هاي ايران با كاهش صادرات مواجه شوند كه 
اين كاهش در بلندمدت مي تواند تاثير منفي روي بورس 
بگذارد و اين صناي��ع را در بورس نزولي كند. بر همين 
اساس صنايع پتروشيمي فعال بورسي در بلندمدت با 
زيان مواجه مي شوند. كارشناسان عقيده دارند كه اين 
زيان صنايع پتروشيمي در بلندمدت قطعي است. اما 
اگر مذاكرات هسته اي به نتيجه  مثبت برسد، با كاهش 
تحريم ها بورس و صنايع مختلف در ميان مدت با رشد 
و صعودي واقعي مواجه خواهند شد. فردين آقابزرگي، 
كارشناس بازار سرمايه در خصوص تحريم پتروشيمي ها 
گفت: هر محدوديت آثار منفي خود را به در مقدار توليد و 
فروش و طرح هاي توسعه مي گذارد و به نوعي اين روند را 
كند مي كند. وي ادامه داد: اين تحريم ها تمامي هزينه ها 
خصوصا هزينه هاي حمل و نق��ل و بيمه اي را افزايش 
مي دهد )چه هزينه هاي زميني و چه هزينه هاي دريايي( 
و به نوعي حداقل ۲۰ درصد هزينه اضافه خواهيم داشت. 
در نهايت مي توانم بگويم خوشبختانه به دليل قدمت دار 
بودن دوران تحريم، صنايع و شركت هاي ما تا حدودي 
با اين شرايط س��ازگاري پيدا كرده اند. اين كارشناس 
بازارسرمايه اظهار كرد: آثار اين تحريم ها را مي توان در 
درآمد حاصل از شركت ها مشاهد كرد؛ هر چند درآمد 
حاصل از فروش در صورت هاي مالي افزايش��ي نشان 
داده مي ش��ود اما زماني كه به مقدار فروش نگاه كنيم 
روند تقريبا كاهش��ي اس��ت يا دوره وصول مطالبات با 
تاخير بيش��تري انجام مي شود )خصوصا شركت هاي 
صادرات محور( . آقابزرگي توضيح داد: نرخ فروش، بخش 
عمده اي از شيب توليد و فروش را تا حدودي خنثي نشان 
مي دهد. آن گروه از محصولات كه قابليت انبارداري يا 
انبارسازي را دارند كمتر صدمه خواهند ديد چراكه با 
استفاده از مخازن روي دريا يا كشتي در فرصت و قيمت 

مناسب به فروش خواهند رسيد.

ابزارهاي مالي جديد و مشتقه
بر پايه شمش طلا

كالاخبر| رحمان آراس��ته، مدير بازارهاي مش��تقه و 
صندوق هاي كالايي بورس كالاي ايران درباره راه اندازي 
گواهي س��پرده ش��مش طلا اظهار كرد: ط��لا يكي از 
دارايي هاي پرطرفدار در بين سرمايه گذاران در تمام دنيا 
به شمار مي رود و بورس كالاي ايران در راستاي تسهيل 
سرمايه گذاري مستقيم و غيرمس��تقيم در دارايي طلا 
براي عموم به زودي معاملات گواهي س��پرده ش��مش 
طلاي خام را راه اندازي خواهد ك��رد. او افزود: ارزش بازار 
طلا در جهان در س��ال ۲۰۲۱ بيش از ۲۱6 ميليارد دلار 
ب��وده و در ايران نيز معاملات طلاي خام، مس��كوكات و 
مصنوعات ط��لا بازاري بزرگ و پرطرف��دار دارد. فعالان 
بازارهاي مالي در دنيا به ويژه در شرايط نااطميناني نسبت 
به آينده بازارها بخش��ي از سبد سرمايه گذاري خود را به 
طلا اختصاص مي دهند و ريسك سبد دارايي هاي خود 
را با نگهداري اوراق بهادار مبتني بر طلا كاهش مي دهند. 
مدير بازارهاي مش��تقه و صندوق ه��اي كالايي بورس 
كالاي ايران گفت: با راه اندازي معاملات گواهي س��پرده 
شمش طلا در بورس كالا نيز فعالان بازار سرمايه و عموم 
مردم به راحتي امكان مشاركت و سرمايه گذاري در بازار 
طلا به صورت مستقيم و بدون واسطه خواهند داشت. به 
گفته آراسته، در اين معاملات، شمش طلاي خام مورد 
معامله به صورت استاندارد توسط توليدكننده نزد انبار 
پذيرش شده در بورس كالا سپرده ش��ده و اوراق بهادار 
به پشتوانه آن نيز به صورت مستقيم توسط توليدكننده 
در بازار به متقاضيان عرضه خواهد ش��د. امكان تحويل 
فيزيكي طلاي خريداري شده نيز فراهم است با اين حال 
نگه��داري طلا به صورت اوراق به��ادار نزد انبار با هزينه 
اندك و امكان فروش آن در بازار ثانويه بدون درگير شدن 
در فرآيند تحويل فيزيكي نيز مزيت قابل توجهي خواهد 
بود. وي تصريح كرد: ع��لاوه بر اين صندوق هاي كالايي 
پشتوانه طلا با جمع آوري سرمايه عموم، اقدام به خريد 
گواهي سپرده شمش طلاي خام خواهند كرد و با توجه 
به نقدشوندگي بالاي معاملات صندوق هاي پشتوانه طلا 
در بازار ثانويه، دامنه نوسان ۱۰ درصدي و وجود بازارگردان، 
سرمايه گذاري غيرمستقيم در بازار گواهي سپرده شمش 
طلاي خام به معني خريد واحدهاي صندوق هاي پشتوانه 
طلا به جاي خريد مس��تقيم گواهي سپرده شمش طلا 
نيز جذابيت بالايي خواهد داشت. آراسته اظهار كرد: به 
صورت كلي صندوق هاي پش��توانه طلا داراي مديريت 
فعال بوده و با توجه به تعدد صندوق هاي پش��توانه طلا، 
سرمايه گذاران مي توانند صندوق هاي با بهترين عملكرد 
را براي سرمايه گذاري انتخاب كنند. مدير بازارهاي مشتقه 
و صندوق هاي كالايي بورس كالاي اي��ران ادامه داد: در 
بازارهاي جهاني نيز طلا عمدتاً به صورت شمش طلاي خام 
مورد معامله قرار مي گيرد و صندوق هاي طلا بين فعالان 
بازارهاي مالي طرفداران زيادي دارد. به گفته آراسته، هر 
ورقه گواهي سپرده شمش طلاي خام در بورس كالاي 
ايران معادل ۱۰۰ سوت طلا )يك دهم گرم( با عيار 99۵ 
خواهد بود كه در خزانه بانك ملت نگهداري مي گردد؛ با 
توجه به كوچك بودن اندازه هر ورقه پيش بيني مي شود 
معاملات اين اوراق با استقبال بي نظيري روبرو گردد. وي 
عنوان كرد: يكي از مزيتهاي اصلي بازار گواهي س��پرده 
ش��مش طلاي خام در بورس كالا شفافيت در عرضه و 
تقاضا و وجود تابلوي معاملاتي و همچنين كشف قيمت 
در سطح مطلوبي از عرضه و تقاضا است. وي افزود: علاوه 
بر اين با توجه به س��هولت انجام معام��لات بدون نياز به 
مراجعه حضوري و قبول ريس��ك حمل و نگهداري طلا 
و پيش بيني ورود گس��ترده صندوق هاي پشتوانه طلا و 
همچنين تأسيس صندوق هاي طلاي جديد به منظور 
سرمايه گذاري در اوراق مذكور و نياز فعالان بازار سرمايه 
به متنوع سازي دارايي ها، برآوردها حاكي از ظرفيت بالاي 
اين ابزار در جذب نقدينگي و سوق نقدينگي سرگردان از 
بازارهاي غيرش��فاف به سمت بازار رسمي است. آراسته 
گفت: به صورت كلي نيز مي توان اطمينان از استاندارد 
بودن و عيارسنجي معتبر طلا، سهولت تحويل فيزيكي، 
كارمزد پايين معاملات و امكان توثيق را به عنوان س��اير 
مزاياي گواهي سپرده شمش طلاي خام نام برد. وي در 
پايان تصريح كرد: با راه اندازي موفق گواهي سپرده شمش 
طلاي خام و توسعه و تعميق بازارهاي مبتني بر طلا، در 
آينده بسيار نزديك با معرفي ابزارهاي مشتقه جديد از 
جمله قراردادهاي آتي و اختيار معامله و گسترش زنجيره 
ابزارهاي دارايي شمش طلا، بازار سرمايه بهترين بستر 

براي سرمايه گذاران طرفدار بازار طلا خواهد بود.

نخستين اوراق مرابحه سهام
در راه بازار سرمايه

سنا| مرتضي چشان، رييس اداره نظارت بر انتشار و ثبت 
اوراق بهادار بدهي سازمان بورس با اشاره به موافقت اصولي 
نخستين اوراق مرابحه س��هام براي خريد سهام از بازار 
س��رمايه اظهار كرد: موافقت اصولي اولين اوراق مرابحه 
سهام براي تامين مالي شركت گروه مالي شهر به منظور 
خريد س��هام از بازار سرمايه به مبلغ ۳ هزار ميليارد ريال 
صادر شد. به گفته اين مقام مسوول در سازمان بورس، اوراق 
مرابحه سهام در راستاي تامين مالي شركت ها به منظور 
خريد سهام از بازار س��رمايه، كاهش زمان تامين مالي، 
تخصصي تر شدن ابزارهاي تامين مالي و همچنين كمك 
به رشد و توسعه بازار سهام به تصويب رسيده است. او با بيان 
اينكه عوامل متعددي بر رونق و توسعه بازار سرمايه اثرگذار 
است، اذعان كرد: يكي از اين عوامل موثر، وجود نقدينگي 
مناسب به منظور خريد سهام از بازار سرمايه است و اين ابزار 
با تزريق نقدينگي به متقاضي، منابع لازم براي خريد سهام 
از بازار را در اختيار شركت ها قرار مي دهد. چشان افزود: 
اوراق مرابحه سهام، ابزار اختصاصي و جديد براي كمك 
به شركت ها به منظور خريد سهام از بازار سرمايه است كه 
با توجه به ساختار عملياتي و فقهي اين ابزار، دسترسي 
شركت ها به نقدينگي مورد نياز براي نيل به هدف مذكور را 
سريع تر از ساير ابزارهاي تأمين مالي موجود، ميسر مي كند. 
رييس اداره نظارت بر انتش��ار و ثبت اوراق بهادار بدهي 
سازمان بورس اظهار اميدواري كرد: اميد مي رود با توسعه 
ابزارهاي تامين مالي، شاهد رشد، توسعه و عمق بخشي روز 

افزون بازار سرمايه باشيم.

»تعادل«بررسيميكند

داستان  واگذاري  سهام عدالت  به كجا رسيد؟

الگوي جهاني مقابله با تخلفات اينترنتي در بورس 
با گسترش استفاده از اينترنت و شبكه هاي مجازي، بررسي 
نحوه نظ��ارت و برخود بورس ه��اي اوراق بهادار با فضاي 
مجازي و سيگنال فروشي از اهميت زيادي برخوردار شده 
اس��ت. رفتار مصرف كنندگان و سرمايه گذاران مي تواند 
به ش��دت تحت تأثير اي��ن فضا قرار گيرد و بدون ش��ك 
بازار سرمايه را نيز متأثر سازد. مديريت تحقيق و توسعه 
شركت بورس تهران در گزارشي به قلم راضيه حسن نيا 
نگاهي بر گسترش استفاده از فضاي مجازي داشته و انواع 
كلاهبرداري ها در شبكه هاي اجتماعي مورد بررسي قرار 
داده است. در اين گزارش مثال هايي واقعي از كلاهبرداري 
در شبكه هاي اجتماعي ارايه شده و چالش هاي پيش رو 
براي مقابله ب��ا كلاهبرداري ها در فضاي مجازي معرفي 
شده است. نحوه نظارت و برخورد و اختيارات قانوني برخي 
بورس ه��اي اوراق بهادار و مجازات كلاهب��رداري در اين 
شبكه ها از ديگر موارد بررسي شده در اين گزارش است. 
در بخش آخر نيز توصيه هاي س��ازمان هاي بين اللمللي 
براي مقابله با كلاهبرداري ها در ش��بكه هاي اجتماعي 
آورده شده است. براساس گزارش فرداي اقتصاد؛ گسترش 
استفاده از فضاي مجازي در يك دهه گذشته، ارتباطات 
ميان افراد را دستخوش تغييرات گسترده اي كرده است. با 
گسترش استفاده از فضاي مجازي، فعاليت هايي همچون 
انتشار اطلاعات، تماس با دوستان يا حتي خريد از طريق 
استفاده از شبكه هاي مجازي با سهولت بيشتري انجام 
مي شود. در سال ۲۰۲۱ ميلادي بيش از ۴.۲ ميليارد نفر 
در جهان از رس��انه هاي اجتماعي استفاده مي كردند كه 
پيش بيني مي ش��ود اين رقم در سل ۲۰۲۷ تا 6 ميليارد 
نفر افزايش يابد. اس��تفاده از اينترنت در ميان شركت ها 
هم در س��ال هاي اخير رو به افزايش بوده است. بسياري 
از ش��ركت ها از ابزارهاي آنلاين ب��راي بازاريابي و فروش 
محصولات خود استفاده مي كنند. همچنين طبق گزارش 
س��ازمان بين المللي كميس��يون هاي بورس هاي اوراق 
بهادار )آيس��كو( استفاده از شبكه هاي اجتماعي و تبليغ 
حاشيه سيات ها يا ش��بكه هاي اجتماعي براي بازاريابي 
از محبوب ترين ابزارهاي مورد استفاده براي بازاريابي در 
ميان شركت ها بوده است. با گسترش استفاده از شبكه هاي 
اجتماعي، استفاده از اين شبكه ها براي كسب اطلاعات در 
زمينه هاي مختلف مالي هم گسترش يافته و افزاد زيادي 
تصميمات سرمايه گذاري خود را از طريق دسترسي آسان 
به اطلاعات و مقايسه آنها در شبكه هاي اجتماعي اتخاذ 
مي نند. تحقيق در مورد سهام، جمع آوري آخرين اخبار 
در مورد آن س��هم يا در مورد بازار سرمايه و بحث و تبادل 
نظر در مورد قيمت سهام يا رخدادهاي پيش روي در بازار 
سرمايه مي تواند با استفاده از شبكه هاي اجتماعي با سهولت 
بيشتري انجام شود. با توجه به محدوديت هاي استفاده از 
شبكه هاي اجتماعي در ميان نسل جوان، با ورود اين نسل 
به سن قانوني و ورود آنها به بازارهاي سرمايه مي توان انتظار 
داشت كه استفاده از شبكه هاي اجتماعي و تاثيرات اين 
شبكه ها بر بازارهاي سرمايه هر چه بيشتر افزايش يابد. 
اگرچه استفاده از شبكه هاي مجازي سهولت ارتباطات را 

در ميان جوامع بشري به همراه داشته اما با گسترش كاربرد 
شبكه هاي اجتماعي انواع جديدي از كلاهبرداري ها هم 
كاربران در اين فضا را درگير كرده است. اين كلاهبرداري ها 
مي تواند طيف وس��يعي از فعاليت ها باشد. از جمله اين 
كلاهبرداري ها مي توان به انتشار اطلاعات نادرست، ارايه 
توصيه هاي سرمايه گذاري نادرست، ايجاد اكانت جعلي و 
اخذ هزينه ثبت نام براي دوره هاي مجازي اشاره كرد. بايد 
توجه داشت كه علاوه بر كلاهبرداري ها، استفاده همزمان 
از شبكه هاي اجتماعي توسط سرمايه گذاران خرد مي تواند 
ريسك هايي به همراه داشته باشد. استفاده سرمايه گذاران 
از شبكه هاي اجتماعي براي كسب اطلاعات در مورد اوراق 
بهادار مي تواند باعث ايجاد رفتارهاي مشابه در اخذ موقعيت 
خريد و فروش در يك زمان خاص توس��ط تعداد زيادي 
افراد شود كه مي تواند باعث نوسانات شديد قيمت شده 
و زيان هاي شديدي را براي سرمايه گذاران خرد به همراه 
داشته باشد. بر اساس گزارش كميسيون تجارت فدرال 
ايالات متحده امريكا، تقريبا يك چهارم از افرادي كه در 
سال ۲۰۲۱ مورد كلاهبرداري مالي قرار گرفته اند، اعلام 
كردند كه اين كلاهبرداري در شبكه اجتماعي و از طريق 
يك تبليغ يا يك پيام انجام ش��ده است. در سال ۲۰۲۱ و 
در امريكا تقريبا ۱۵9 هزار نفر در حدود ۷96 ميليون دلار 
كلاهبرداري از طريق ش��بكه هاي اجتماعي را گزارش 
داده اند كه تعداد اين گزارش ها نسبت به سال ۲۰۱۷ در 

حدود ۱۸ برابر شده است.

   انواع كلاهبرداري هاي مرتبط با
بازار سرمايه در شبكه هاي اجتماعي

استفاده از شبكه هاي اجتماعي به منظور كسب اطلاعات 
در بازار سرمايه در ميان سرمايه گذاران به سرعت در حال 
گسترش است اما بايد توجه داشت كه اگرچه استفاده از 
شبكه هاي اجتماعي منافع زيادي را براي سرمايه گذاران 
به هم��راه مي آورد اما كلاهب��رداران هم به منظور فريب 
سرمايه گذاران و كسب سود در اين شبكه ها فعاليت دارند. 
كلاهبرداران مي توانند از طريق انتش��ار از طريق انتشار 
اطلاعات با هويت جعلي يا با هويت س��اير افراد سعي در 
فريب سرمايه گذاران داشته باشد. از جمله روش هاي رايج 
كلاهبرداري در بازار س��رمايه مي توان به ارايه دوره هاي 
آموزشي رايگان كوتاه مدت براي جذب سرمايه گذاران، 
تاثيرگذاري بر قيمت يك س��هم و كس��ب سود، انتشار 
توضيه هاي نادرست و جهت دار در خبرنامه هاي آنلاين 

و پرداخت سود تضمين شده و بدون ريسك اشاره كرد.

   چالش هاي پيشروي بازارهاي سرمايه
براي مقابله با كلاهبرداران در فضاي اجتماعي

آيسكو در گزارشي به بررس��ي چالش هاي موجود براي 
شناس��ايي و مقابله ب��ا كلاهب��رداران در فضاي مجازي 
پرداخته است. طبق اين گزارش، چالش هايي كه اعضاي 
آيس��كو با آن مواجه هستند، داراي مش��تركات زيادي 
است. امكان اس��تفاده از شبكه هاي اجتماعي و اينترنت 

اين امكان را فراهم كرده است تا افراد به راحتي بتوانند با 
ايجاد يك حساب كاربري يا وب سايت پيام مستقيم را به 
طيف گسترده اي از مخاطبان ارسال كنند. اين موضوع 
باعث ايجاد دشواري هايي د نظارت و مقابله با فعاليت هاي 
غيرقانوني در فضاي مجازي شده است. تغييرات سريع 
در اهداف كلاهبرداران، س��اختار پيچيده و چندمليتي 
فعاليت هاي كلاهبرداري، استفاده از كانال هاي ارتباطي 
خصوصي و ارس��ال پيغام هاي ناش��ناس، ارايه اطلاعات 
گمراه كنن��ده و موقت، چالش ه��اي اجرايي در تعقيب 
قضايي كلاهبرداران و حجم بالاي اطلاعات در شبكه هاي 
اجتماعي برخي از چالش هاي پيشروي بازارهاي سرمايه 

براي مقابله با كلاهبرداري در شبكه هاي اجتماعي است.

   نظارت بورس هاي اوراق بهادار
 بر فضاي مجازي

با گسترش اس��تفاده از اينترنت و ش��بكه هاي مجازي، 
بورس هاي اوراق بهادار در كشورهاي مختلف براي مقابله 
با كلاهبرداري هاي وجود در اين فضا، دس��تورالعمل ها 
و قوانيني در نظر گرفته اند. آيس��كو در گزارشي كه پاييز 
امسال منتشر كرد، برخي تكنيك هاي مورد استفاده اعضا 
براي نظارت بر فعاليت هاي متقلبانه در فضاي مجازي را 
ارايه داد. دريافت گزارش و شكايت در مورد كلاهبرداري 
در فضاي مجازي از مش��تريان، به دست آوردن شواهد و 
مدارك قانوني از طريق انجام معاملات با نام هاي مستعار 
و با هويت هاي جعلي، استفاده از ابزارهاي پيشرفته براي 
نظارت بر فضاي مجازي، تعامل با ازايه دهندگان خدمات 
اينترنتي، مقامات قضايي و پليس برخي از تكنيك هاي 
نظارتي خاص به كاربرده شده توسط اعضاي آيسكو براي 
نظارت بر فضاي مجازي است. اعضاي آيسكو همچنين 
با ارايه بولتن هايي براي آگاهي س��رمايه گذاران در مورد 
كلاهبرداري هاي موجود در فضاي مجازي و نشانه هايي 
كه مي توان كلاهبرداري در فضاي مجازي را تشخيص داد، 

سعي در آگاه كردن سرمايه گذاران دارند.

   مجازات كلاهبرداري در فضاي مجازي
كلاهبرداري در فضاي مجازي در كش��ورهاي مختلف 
ش��امل مجازات زندان و پرداخت جريمه نقدي مي شود. 
هر عملي كه باعث ايجاد خسارت جاني و مالي براي ساير 
افراد شود به عنوان جرم تعريف مي شود و شامل مجازات 
خواهد ش��د. در ايالات متحده اس��تفاده از هر گونه ابزار 
ارتباطي يا ارسال ايميل به صورت مستقيم و غيرمستقيم 
در فرآيند خريد يا فروش هر گونه اوراق بهادار كه منجر به 
استفاده از طرح يا نقشه اي به منظور كلاهبرداري شود، 
به كسب منافع مالي از طريق انتشار اطلاعات نادرست يا 
ارايه اطلاعات با حذف بخشي از موارد تاثيرگذار آن شود 
يا منجر به اين شود كه خريداران در يك دوره آموزشي يا 
معامله اي شركت كنند كه در معرض كلاهبرداري قرار 
گيرند، كلاهبرداري تلقي مي ش��ود. همچنين دريافت 
مبالغ نقد يا دارايي براي انتشار هر گونه اطلاعيه، آگهي، 

روزنامه، مقاله يا ايميل براي تبليغ اوراق بهادار در حالي كه 
ادعا مي شود براي تبليغ آن هيچ مبلغي به صورت مستقيم 
يا غيرمستقيم دريافت نشده است، مي تواند خلاف قانون 
باشد و بس��ته به نوع جرم، جريمه نقدي و زندان دارد. در 
هند، تقلب و فريب در تحصيل مال شامل جزاي نقدي و تا 
حداكثر هفت سال زندان مي شود و ساخت اسناد جعلي يا 
انتشار پيام هاي الكترونيك جعلي نيز مي تواند شامل هر دو 
مورد زندان و جريمه نقدي شود. در امارات متحده عربي نيز 
كلاهبرداران در فضاي مجازي، به تا پنج سال حبس يا تا ۲ 
ميليون درهم جريمه نقدي محكوم مي شوند. در مجموع 
مي توان بيان داشت كه نظارت بر فعاليت هاي كلاهبردارانه 
در فضاي مجازي يكي از موضوعات چالش برانگيز بوده و 
با توجه به ماهيت متغير اين فضا، مي توان آن را دش��وار 
توصيف كرد. علاوه بر ماهي��ت متغير فعاليت در فضاي 
مجازي، امكان ارسال پيام هاي خصوصي از طريق ايميل 
يا ساير ابزارهاي ارتباطي هم نظارت بر اين فضا را دشوار 
مي كند. استفاده از نام ها و مشخصات جعلي و تغيير نام در 
مراحل مختلف كلاهبرداري هم بر اين دشواري ها افزوده 
است. با اين حال مي توان برخي راهكارها را براي سرعت 
بخش��يدن و اثربخش كردن نظارت ها ب��ر فعاليت هاي 
كلاهبرداران��ه در فضاي مج��ازي ارايه كرد. اس��تفاده از 
گزارش هاي مردمي براي شناسايي تخلفات و استفاده از 
ابزارهاي پيشرفته براي جستچو و شناسايي را مي توان از 
جمله راهكارهاي موثر در اين فضا نام برد. علاوه بر آن ايجاد 
تفاهم نامه هايي براي گسترش همكاري بين سازمان ها و 
نهادهاي مختلف در داخل و خارج از كشور هم مي تواند 
روند مبارزه با اين اقدامات كلاهبردارانه را تس��هيل كند 
و س��رعت ببخشد. با توجه به سرعت تغيير فعاليت ها در 
شبكه هاي اجتماعي، قوانين و مقررات مربوط به مقابله 
با كلاهبرداري ها در ش��بكه هاي اجتماعي نيز نيازمند 
به روزرساني اس��ت. قوانين و مقررات و اقدامات اجرايي 
در زمينه مقابله ب��ا اقدامات فريبكارانه در ش��بكه هاي 
اجتماعي به منظور حمايت از حقوق س��رمايه گذاران و 
به حداقل رساندن زيان هاي مالي در اين فضا بايد شفاف 
و بازدارنده باش��د. اين قوانين بايد به گونه اي تنظيم شده 
باشند كه حداكثر سرعت عمل براي مقابله با كلاهبرداري 
و كاهش زيان سرمايه گذاران را فراهم كند. يكي ديگر از 
اقدامات موثر در كاهش زيان هاي مالي تحميل ش��ده بر 
سرمايه گذارا از طريق كلاهبرداري در شبكه هاي اجتماعي 
مي تواند آگاهي بخشي به سرمايه گذاران باشد. بسياري از 
بورس هاي اوراق بهادار در فواصل زماني مشخص اقدام به 
ارايه بولتن هايي براي معرفي انواع كلاهبرداري در فضاي 
مجازي و نشانه هايي براي تشخيص آن مي كنند. علاوه بر 
آن فهرستي از وبسايت هاي معتبر براي دريافت خدمات 
مشاوره  مالي را معرفي كرده يا فهرست سايت ها يا افرادي 
كه مجاز به ارايه خدمات مش��اوره اي نيستند را معرفي 
مي كنند. آگاهي بخشي به سرمايه گذاران مي تواند باعث 
كاهش زيان هاي مالي مرتبط با فعاليت هاي كلاهبردارانه 

در شبكه هاي اجتماعي شود.



مجيد اعزازي|
براي هفتمين ماه پياپي، ش��امخ كل س��اختمان زير 
مرز عدد 50 قرار گرفت و از ت��داوم فاز ركودي توليد 
ساختمان و ساخت و ساز مسكن خبر داد. با اين حال، 
عدد شامخ كل ساختمان در بهمن ماه سال جاري با 
حدود 7 واحد افزايش نسبت به دي ماه، به عدد 48.98 
رس��يد كه نش��انه اي ضعيف از رونق فصلي صنعت 
ساختمان در دو ماهه پاياني س��ال ارزيابي مي شود. 
در اين حال، فعالان ساختماني پيش بيني كرده اند، 
صنعت ساختمان در اسفند ماه از مرز )عدد 50( ركود 
و رونق عبور كرده و با لمس عدد 58.67 به رونق برسد 

و در واقع رونق فصلي را تكميل كند.
به گزارش »تعادل«، شامخ كل ساختمان در شرايطي 
طي بهمن ماه س��ال ج��اري اندكي بهب��ود يافت و 
فعاليت هاي س��اختماني كمي افزايش پيدا كرد كه 
فضاي كلي اقتصاد نس��بت به ديم��اه و حتي آذرماه 
دچار تغيير شگرفي نشده بود. در بهمن ماه بازده اغلب 
بازارهاي موازي – به غير از بازار س��هام- دو رقمي بود 
و تحت تاثير نماگر انتظارات تورمي )نرخ دلار( قيمت 
در بازاره��ا روندي صعودي در پي��ش گرفته بودند. با 
اين حال، قيمت فروش و قيمت مواد اوليه در صنعت 
س��اختمان در بهمن ماه اندكي دچار افت ش��دند. بر 
اس��اس اين گزارش، در بهمن ماه امس��ال، سكه طلا 
22درص��د افزايش قيمت داش��ت. در رتبه دوم، نيم 
سكه با رش��د 13درصدي، از 13ميليون و 800هزار 
تومان در پايان دي ماه به 15ميليون و 650هزار تومان 
در انتهاي بهمن ماه رسيد. در رتبه سوم نيز، دلار قرار 
گرفت. قيمت دلار از حدود 43هزار تومان در دي ماه به 
بيش از 48هزار و 300تومان در پايان بهمن رسيد و 12 
درصد رشد را تجربه كرد. اين همه در حالي است كه بر 
اساس گزارش اتاق تعاون ايران، مولفه »قيمت خريد 
مواد اوليه و لوازم مورد نياز« از عدد 90.1 در دي ماه به 
عدد 84.18 در بهمن ماه افت كرد. همچنين قيمت 
محصولات توليد شده از عدد 79.67 در دي ماه به عدد 

79.59 در بهمن ماه كاهش يافت.

    افزايش فعاليت هاي ساختماني 
در بهمن ماه

به گزارش »تعادل« به نقل از اتاق تعاون ايران، نتايج 
نظرسنجي از فعالان ساختماني 98 شركت بزرگ در 
گروه هاي ساخت بنا، مهندسي عمران و فعاليت هاي 
ساخت و س��از تخصصي ساختمان حاكي از آن است 
كه شاخص كل ساختمان در بهمن ماه به رقم 48.98 
رسيده است كه با توجه به كمتر بودن اين عدد از مرز 
ع��ددي 50، وضعيت اين صنعت در ماه مورد اش��اره 

علي رغم رشد قابل توجه حدود 7 واحدي همچنان در 
حالت ركود قرار دارد. بر اساس اين گزارش، در بهمن 
ماه س��ال جاري، افزايش مولفه هاي »موجودي مواد 
اوليه يا لوازم خريداري شده«، »سرعت انجام و تحويل 
سفارش يا فرآيند كار«، »مصرف حامل هاي انرژي« 
عمدتا ناشي از تلاش فعالان اين صنعت براي تكميل 
و تحويل پروژه هاي باقي مانده در ماه هاي پاياني سال و 
به دليل عدم تناسب ضرايب تعديل قراردادها در سال 
آينده با افزايش هزينه هاي مورد انتظار است. همچنين 
در پي افزايش تقاضاي عمومي در ماه هاي پاياني سال 
با هدف س��رمايه گذاري در اين صنعت، مولفه ميزان 

فروش كالاها و خدمات افزايش يافته است.
در خصوص مولفه »قيمت خريد مواد اوليه يا لوازم مورد 
نياز« همچنان مانند دي ماه افزايش قيمت ها پا برجا 
است و ادامه دار شدن اين وضعيت منجر به محدوديت 

شديد در تامين مواد اوليه توليد خواهد شد.
مولفه »انتظارات توليد در ماه آينده« با ثبت رقم 58.67 
خروج از وضعيت ركود را براي اسفند ماه پيش بيني 
مي كند. علت اصلي اين افزايش، اثرپذيري اقتصاد از 

رونق فصلي در دوماه پاياني سال است.
به گزارش »تعادل«، در طرح شامخ، از پاسخ دهندگان 
خواسته مي ش��ود به 12 پرسش مطرح شده در قالب 
سه معيار وضعيت نسبت به ماه پيش )بهتر شده، بدتر 
ش��ده يا تغييري نكرده است( پاسخ دهند. در صورت 
انتخاب گزينه بيشتر از ماه قبل: عدد 1، گزينه بدون 
تغيير: عدد 0.5 و گزينه كمت��ر از ماه قبل: عدد صفر 
براي آن پرسش ثبت مي شود. مجموع حاصل ضرب 
درصد پاس��خگويان به هر يك از گزينه هاي در عدد 
همان گزينه، مبين عدد شامخ درآن پرسش است. در 

نهايت، معيار سنجش اين شاخص عددي بين صفر و 
100 اس��ت كه به ترتيب به معناي آن است كه 100 
درصد پاسخگويان گزينه »بدتر شده است« و »بهتر 
شده است« را انتخاب كرده اند. عدد 50 نشان دهنده 
عدم تغيير وضعيت نسبت به ماه قبل، بالاي 50 نشانه 
بهبود وضعيت نس��بت به ماه قبل و زير 50 به معناي 

بدتر شدن وضعيت نسبت به ماه قبل است.

    وضعيت بازار معاملاتي ملك
اگر چه تاكنون دو مرجه آماري بانك مركزي و مركز 
آمار اي��ران، تحولات بازار معاملات��ي ملك تهران در 
بهمن ماه را گزارش نكرده اند ام��ا برخي برآوردهاي 
اوليه حاكي از تداوم رش��د همزم��ان قيمت و حجم 
معاملاتي ملكي در بهمن ماه است. برآورد يك سايت 
تخصصي نش��ان مي دهد، متوسط قيمت مسكن در 
تهران طي بهمن ماه با رش��دي در حدود 10 درصد، 
نس��بت به دي ماه 5 ميليون تومان افزايش يافته و به 
58 ميليون تومان رسيده است. اين در حالي است كه 
تورم قيمت مصرف كننده مس��كن« طي بهمن ماه با 
كاهش نيم درصدي مواجه ش��ده است. اگر چه رشد 
شاخص قيمت مصرف كننده مسكن ملاك معتبري 
براي ارزيابي »تورم« مس��كن شناخته نمي شود، اما 
به طور قطع روند قيمت مسكن با توجه به رشد عمومي 
قيمت ها، ركوردهاي تازه نرخ دلار، تداوم رشد نقدينگي 
و ساير عوامل بنيادين اثرگذار بر فضاي اقتصاد كشور، 
طي بهمن ماه صعودي بوده است. در اين حال، تبديل 
قيمت هاي پيش��نهادي به قيمت هاي معاملاتي در 
فرايند نقل و انتقال مالكيت واحدهاي مس��كوني از 
اهميت بالايي برخوردار است. چه آنكه در اين فرآيند 

نيروهاي فعال در بازار زورآزمايي كرده و نتيجه نهايي 
در نرخ معاملاتي هويدا مي ش��ود. از اي��ن رو، تا اعلام 
نشدن داده هاي معاملات انجام شده در بهمن ماه به طور 
دقيق نمي توان درباره تورم ملك در ماه گذشته داوري 
كرد. در اين حال، برآورد اوليه و غيررس��مي از قيمت 
مسكن تهران طي بهمن ماه سال جاري نشان مي دهد، 
تورم هاي س��خت ملكي براي دومين ماه پياپي ادامه 
دارد. به طوري كه بر اساس برآوردهاي اوليه »فرداي 
اقتصاد«، رشد ماهانه قيمت مسكن به عددي بين 9 تا 

11 درصد رسيده است. 

    كاهش تورم مصرف كننده ملك
به گزارش مرك��ز آمار ايران، بهمن م��اه 1401 تورم 
ماهيانه مسكن كل كشور در هر دو شاخص قيمت و 
اجاره بها به 2.3 درصد رسيد كه در مقايسه با 2.8 درصد 

دي ماه كاهش 0.5 درصدي را نشان مي دهد.
جديدترين آمار ارايه ش��ده در خصوص تورم كالاها 
و خدمات نش��ان مي دهد در بهمن م��اه 1401 تورم 
ماهيانه مسكن در كل كشور به 2.3 درصد رسيده است. 
اين رقم در دي ماه امسال 2.8 درصد بود كه آمار از افت 
0.5 درصدي سرعت رشد قيمت مسكن حكايت دارد.

تورم نقطه به نقطه مس��كن هم ك��ه تغيير قيمت در 
مقايسه با ماه مش��ابه سال قبل را نش��ان مي دهد از 
افزاي��ش 41.7 درصد حكايت دارد. ماه گذش��ته اين 
ش��اخص 39.5 درصد بود. بنابراي��ن در اين بخش با 
افزايش 2.2 درصدي تورم مس��كن كل كشور مواجه 
بوده ايم. همچنين رش��د قيمت مسكن كل كشور در 
12 ماهه منتهي به بهم��ن ماه 1401 به 34.8 درصد 
رسيده كه در مقايسه با 33.7 درصد ماه گذشته رشد 
1.1 درصد را نشان مي دهد. در بخش اجاره بها نيز طبق 
اعلام مركز آمار شاخص قيمت ماهيانه، نقطه به نقطه و 
سالانه در بهمن ماه 1401 به ترتيب 2.3 درصد، 41.6 
درصد و 34.7 درصد اعلام شد. اين در حالي است كه 
ارقام مذكور در دي ماه به ترتي��ب 2.8 درصد، 39.4 
درصد و 33.5 درصد بود. بررسي وضعيت بازار مسكن 
كل كشور در 10 ماه گذشته حاكي از آن است كه رشد 
ماهيانه قيمت مسكن در ارديبهشت 2.5 درصد، خرداد 
2.3 درصد، تيرم��اه 3.8 درصد، مردادماه 2.8 درصد، 
ش��هريورماه 3.5 درصد، مهرماه 6.1 درصد، آبان 3.7 
درصد، آذر 2.8، دي 2.8 و بهمن 2.3 درصد بوده است.

ميزان افزايش ماهيانه نرخ اجاره در كل كشور نيز در 
ارديبهش��ت 2.5 درصد، خ��رداد 2.3 درصد، تير 3.8 
درصد، مرداد 2.9 درصد، شهريور 3.5 درصد، مهر 6.1 
درصد، آبان 3.7 درصد، آذر 2.8، دي 2.8 و بهمن 2.3 

درصد اعلام شد.

در شهر

ادامه از صفحه اول
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ساخت وساز، عامل زوال 
تدريجي باغ گياه شناسي 

عضو ش��وراي اس��لامي ش��هر تهران ضمن تاكيد 
بر ل��زوم رس��يدگي ب��ه چالش ه��اي مجموعه باغ 
گياه شناس��ي گفت: ادامه روند كنوني ساخت وساز 
در باغ گياه شناسي، باعث زوال تدريجي تنوع زيستي 

آن مي شود.
زهرا شمس احسان عضو شوراي اسلامي شهر تهران 
در يكصد و س��ي و س��ومين جلسه ش��وراي ششم 
در تذكر پيش از دس��تور خود با اش��اره به ضرورت 
رس��يدگي به چالش هاي مجموعه باغ گياه شناسي 
اظهار كرد: مجموعه باغ گياه شناسي تهران با 145 
هكتار وسعت، در منطقه 22 واقع شده است.اين اثر 
طبيعي در سال 1395 با شماره 365 در فهرست آثار 
ملي ثبت شده است. سال 1388 در راستاي اجراي 
ادامه بزرگراه هاي خرازي و حكيم بخش��ي از اراضي 
پيراموني مجموعه باغ گياه شناس��ي به ش��هرداري 

تهران واگذار شد.
رييس كميته اجتماعي شوراي اسلامي شهر تهران 
افزود: در س��ال 1391 پروانه براي احداث دو بلوك 
مسكوني در ضلع شمالي مجموعه باغ گياه شناسي 

در 33 طبقه صادر شده است. 
وي اضافه كرد: در وضعيت حاضر، س��اختمان هاي 
مذكور در حال گودبرداري است و به رغم راهكارهاي 
پيشنهادي پيشين توسط معاونت شهرسازي از قبيل 
تشكيل كارگروه ويژه براي حل مسائل آن، هنوز اقدام 
خاصي در راس��تاي مديريت و حل چالش هاي اين 

مجموعه انجام نشده است. 
شمس احسان با بيان اينكه در سال هاي اخير همواره 
مكاتبات متعددي از س��وي نهاد رياست جمهوي، 
سازمان محيط زيست و ساير نهادها و سازمان هاي 
مربوطه در راستاي جلوگيري از ادامه ساخت و ساز 
انجام گرفته است، گفت: در صورت ادامه روند حاضر، 
اين اقدامات منجر ب��ه زوال تدريجي و كاهش تنوع 

زيستي اين مجموعه ارزشمند خواهد شد.
وي تاكيد كرد: ساخت اين برج ها  علاوه بر عدم رعايت 
حريم باغ گياه شناسي، عوارض متعدد و زيانباري از 
قبيل كاهش شديد سفره هاي آب زيرزميني منطقه 
و مجموع��ه، از بين رفتن منظر طبيعي اطراف باغ با 
ايجاد سازه هاي ساختماني غول پيكر و نامتجانس، بالا 
رفتن تراكم جمعيتي و ايجاد ترافيك، بروز آلودگي 
هوا، آلودگي صوتي و آلودگي نور در شب، بروز مشكل 
در روند حفظ و نگهداري گونه هاي در معرض انقراض 

و جمع آوري بانك ژن و...  را خواهد داشت. 

توزيع نهال رايگان
به شهروندان از فردا

معاون ش��هردار تهران اعلام كرد: مردم مي توانند 
از 15 تا 25 اس��فندماه از طريق سامانه 137 نهال 
درخواس��ت كنند و نهال به آنها تقديم خواهد شد. 
حسين نظري در حاش��يه يكصد و سي و سومين 
جلسه شوراي شهر، با حضور در جمع خبرنگاران 
با اش��اره به اجراي طرح استقبال از بهار اظهار كرد: 
بخش��ي از اين طرح، درختكاري و اهداي درخت 
به شهروندان است كه مردم مي توانند از 15 تا 25 
اسفندماه از طريق س��امانه 137 نهال درخواست 
كنند و نهال به آنها تقديم خواهد ش��د. وي با بيان 
اينكه در همين رابطه از طريق سامانه 137 فعالان 
اين عرصه رصد خواهند ش��د و 44 نفر مورد تقدير 
قرار خواهند گرفت، يادآور شد: نهال ها از روز شنبه 

وارد تهران شده و از دوشنبه آماده توزيع هستيم.

بورس  قرباني نشود!
البته نبايد فراموش كنيم كه بورس تهران همچنان 
به صورت هيجاني و نوساني از نرخ دلار تاثير مي گيرد 
و اكنون با افزايش دلار منتظر رشد نمادهاي خاص و 

جان دوباره بازار هستيم.
از س��وي ديگر آخر هفته پيش بود که گروسي پا به 
تهران گذاش��ت و همين موضوع باعث شد كه دلار 
كاهش قيمت داشته باشد و به گفته برخي بورس نيز 
واكنش منفي نشان دهد مساله اصلي اينجاست كه 
پس از سفر گروسي و مشخص شدن نتيجه بورس و 
دلار واكنش اساسي خود را نشان خواهد داد و اگر اين 
واكنش منفي باشد اين بار دولت با عملكرد سياسي 
خود و به طور غير مس��تقيم در بازار دخالت كرده و 
اگر اين موضوع تحقق يابد مساوي با سقوط اعتماد 

بورسي است.

نصب چكش هاي ايمني مترو 
به زودي

عليرضا نادعلي، سخنگوي ش��وراي شهر تهران از 
نصب چكش هاي ايمني واگن ه��اي مترو، به ويژه 
در واگن هاي بانوان خبر داد. نادعلي در گفت وگو با 
تس��نيم، در ارتباط با دلايل جمع آوري چكش هاي 
ايمني در واگن ه��اي مترو اظهار كرد: در اين زمينه 
اطلاع ندارم اما با پيگيري هايي كه انجام ش��ده قرار 
است با همكاري پرسنل و نيروهاي مترو با مديرعامل 
شركت بهره برداري مترو هر چه سريع تر چكش هاي 
ايمن��ي در واگن هاي مترو نصب ش��وند. البته اين 
موض��وع اهميت دارد كه نب��ود چكش هاي ايمني 
مش��كلي را در ارتباط با بحث ايمني ندارد اما جهت 
افزايش سطح ايمني اين اين چكش ها نصب خواهد 
ش��د. وي تصريح كرد: در چند روز گذشته اخباري 
مبني بر جمع آوري چكش ه��اي ايمني واگن هاي 
مترو به ويژه واگن هاي بانوان اعلام ش��ده بود كه با 
توجه به پيگيري هاي انجام شده قرار است در چند 
روز آين��ده در واگن هاي مت��رو مجددا چكش هاي 

ايمني نصب شوند. 

مقابله با زمين خواري
از طريق تصاوير ماهواره اي

معاون حفاظت و امور اراضي سازمان منابع طبيعي 
با اش��اره به ضرورت مبارزه ب��ا زمين خواري گفت: 
س��امانه پنجره واحد مديريت زمين با استفاده از 
تصاوير ماهواره اي آنها را با تصاوير قديمي تر تطبيق 
مي دهد و به صورت هوشمند نسبت به هرگونه تغيير 

كاربري هشدار مي دهد.
حس��ين مير رجبي، معاون حفاظت و امور اراضي 
س��ازمان منابع طبيع��ي و آبخيزداري كش��ور در 
گفت وگو با تس��نيم در خصوص ض��رورت مبارزه 
با زمين خ��واري گفت: ارايه آم��ار زمين خواري در 
چندين دس��تگاه پراكنده اس��ت؛ از س��ال 1396 
كارگروه مب��ارزه با زمين خواري و س��تاد مبارزه با 
مفاسد اقتصادي پيگير موضوع عدم وجود سامانه 
صدور مجوز در حوزه زمين و س��امانه هوشمند در 

پايش اراضي بوده است.
وي افزود: در حال حاضر صدور مجوزها و همچنين 
در پاسخگويي به استعلامات با چالش هاي بسيار 
زيادي مواجه هستيم و مردم از نحوه صدور مجوزها 
ناراضي هستند. زمان بر بودن، تداخل وظايف، عدم 
شفافيت و رانت اطلاعاتي در بعضي دستگاه ها جهت 

صدور مجوزها وجود دارد.
ميررجبي ادامه داد: سامانه پنجره واحد مديريت 
زمين يك س��امانه هوشمند اس��ت كه در موضوع 
سرمايه گذاري كاملًا شفاف عمل مي كند. در ضوابط 
اجرايي سازمان منابع طبيعي كشور به عنوان راهبر 
سامانه معرفي ش��د و بنا داريم در قالب بارگذاري 
لايه هاي مختلف حوزه عملياتي دستگاه ها، صدور 

مجوزها را تسهيل نماييم.
اين مقام مسوول اظهار كرد: در درجه اول موضوع 
مهم و بس��يار جدي كه در كشور وجود دارد برنامه 
آمايش سرزمين است. لايه اوليه اي كه قصد تكميل 
آن را داريم موضوع بارگذاري نقشه هاي مطالعاتي 
آمايش سرزمين است. ساير دس��تگاه ها از جمله 
س��ازمان منابع طبيعي، وزارت راه و شهرس��ازي 
س��ازمان اوقاف، امور خيريه، بنياد مسكن و ساير 
دستگاه ها بايد نقشه حوزه عملياتي خود را در آن 

سامانه بارگذاري نمايند.
وي اظهار كرد: با ايجاد سامانه پنجره واحد مديريت 
زمين اين امكان براي 11 اس��تان فعال شده است 
كه اين سامانه با استفاده از تصاوير ماهواره اي و بروز 
را با تصاوير ماهواره اي قديمي تر تطبيق مي دهد و 
به صورت هوشمند آنها را پايش مي كند و هرگونه 
تغيير كارب��ري كه در هر عرصه رخ دهد، س��امانه 

به صورت هوشمند هشدار صادر مي دهد.

ماليات از خانه هاي خالي
مانع افزايش اجاره مسكن 

آلبرت بغزيان، كارشناس اقتصادي گفت: جديت 
در اجراي قانون ماليات بر خانه هاي خالي با افزايش 
عرضه در ب��ازار، نه تنها به ماليات س��تاني عادلانه 
منجر مي ش��ود، بلكه جلوي افزايش اجاره مسكن 

را مي گيرد.
بغزيان روز يكشنبه در گفت وگو با ايرنا، اظهار كرد: 
هر قدر تعداد خانه هاي خال��ي افزايش پيدا كند، 
كمبود عرضه در بازار ايجاد مي شود و اين امر منجر 

به افزايش اجاره مسكن خواهد شد.
وي اف��زود: ب��ا هم��كاري نهاده��اي وزارت راه و 
شهرس��ازي، س��ازمان امور مالياتي و ساير اصناف 
مي توان خانه هاي خال��ي و قراردادهاي واحدهاي 
مسكوني را بررس��ي و خانه هاي خالي را شناسايي 

كرد.
اس��تاد اقتصاد دانش��گاه تهران تاكيد كرد: بايد از 
ابزار ماليات نسبت به كس��اني كه به صورت عمد 
واحدهاي مسكوني را خالي نگه مي دارند، بهره برد.

وي با بيان اينكه تعداد خانه هاي س��اخته ش��ده 
با خانوارها مس��اوي است، گفت: س��الانه در قالب 
طرح هاي مختلف، مسكن ساخته مي شود؛ از اين 
رو حتي مي توان گفت تعداد خانه هاي ساخته شده 
بيشتر از تعداد خانوارهاس��ت، اما بر اساس آمارها 

شاهد خانه هاي مسكوني خالي هستيم.
بغزيان اضافه كرد: در اروپا از كساني كه خانه خالي 
داريد، نسبت به كساني كه اجاره بها مي دهند، ماليات 
بيشتر اخذ مي ش��ود؛ اينگونه نيست كه مالكان به 
راحتي اجاره بهاي مسكن را زياد كنند، بلكه دولت 

نحوه اجاره بها را تعيين مي كند.
اين كارش��ناس اقتصادي افزود: در كش��ورمان 
مالي��ات باي��د به عن��وان ي��ك اب��زار بازدارنده 
موردتوجه قرار گيرد و كساني كه ماليات را جدي 
نمي گيرن��د و پرداخت نمي كنن��د، بايد جريمه 
ش��وند. وي تاكيد كرد: هر قدر ماليات بيشتر از 
خانه هاي خالي بگيريم، كم است بايد از ابزارهاي 

بازدارنده بهره ببريم.

فعاليت هاي ساختماني در بهمن ماه اندكي بهبود يافت

رييس كميسيون عمران مجلس: طرح نهضت ملي مسكن به جايي نمي رسد

تكاپوي ساخت و ساز در محدوده ركود

قيمت واحد هاي نهضت ملي ميلياردي شد
گروه راه و شهرسازي|

آنگونه كه رييس كميس��يون عمران مجلس گفته، 
قيمت ساخت هر متر مربع نهضت ملي به دو برابر قيمت 
سال گذشته رسيده است. در سال گذشته قراردادها 
با پيمانكاران به قيمت هر متر مربع 4.5 ميليون تومان 
منعقد ش��د، امروز اما اين نرخ تا دو برابر افزايش پيدا 
كرده اس��ت، در واقع واح��د ١٠٠ متري نهضت ملي 
مس��كن بيش از يك ميليارد توم��ان قيمت گذاري 
مي شود. در همين حال، محمدرضا رضايي كوچي با 
اش��اره به ناتواني مالي جامعه هدف طرح نهضت ملي 
مس��كن گفت: با اين وضعيت نهضت ملي مسكن به 
جايي نمي رسد و ساخت 4 ميليون مسكن در 4 تحقق 
نخواهد يافت. در همين حالف مهرداد بذرپاش، وزير 
راه و شهرس��ازي از پيگيري اخ��ذ مصوبه مجلس به 
منظور كاهش آورده متقاضيان نهضت ملي مس��كن 

خبر داده است.

    اصابت تركش ارز به بازار مسكن
رضايي كوچي درب��اره وضعيت بازار مس��كن و افزايش 
لحظه اي قيمت مسكن و تضعيف قدرت خريد مردم به ويژه 
دهك هاي كم درآمد و عدم پوشش نياز و تقاضاي مسكن از 
طريق پروژه نهضت ملي اظهار كرد: وقتي كه بازار ارز ثبات 
نداشته باشد، تمام كالاها تحت تأثير آن قرار مي گيرند و بازار 
مسكن هم قاعدتاً از بازار ارز اثر مي پذيرد و تركش بازار ارز 
به بازار مسكن هم خورد.  وي در گفت وگو با ايلنا ادامه داد: 
به دنبال بي ثباتي بازار ارز، اين بي ثباتي در بازار مسكن ديده 
مي شود اما از سوي ديگر وقتي مسكني در كشور ساخته 
نمي شود اگر نرخ دلار ثابت هم مي ماند باز هم قيمت مسكن 
در كشورمان افزايش پيدا مي كرد.  رييس كميسيون عمران 
مجلس با بيان اينكه در حال حاضر به دليل كمبود مسكن، 
عرضه متناسب با حجم تقاضا نيست و همين عامل افزايش 
قيمت مسكن شده است، گفت: اين وضعيت بازار مسكن 
تنها به دليل افزايش نرخ ارز نيست و افزايش قيمت ارز را تنها 
عامل افزايش قيمت مسكن نمي دانيم، موضوع اصلي عدم 

تعادل بين عرضه و تقاضا در بازار مسكن است. 

رضايي كوچي درباره آخرين وضعيت پيشرفت پروژه نهضت 
ملي مسكن در سراسر كشور اظهار كرد: گفت وگوهايي انجام 
شده اما از آنجايي كه با افزايش قيمت ها مواجه شديم قيمت 
س��اخت هر متر مربع نهضت ملي به دو برابر قيمت سال 
گذشته رسيده است، در حالي كه در سال گذشته قراردادها 
با قيمت هر متر مربع 4.5 ميليون تومان منعقد شد، امروز 
اين نرخ تا دو برابر افزايش پيدا كرده اس��ت، در واقع واحد 
١٠٠ متري نهضت ملي مسكن بيش از يك ميليارد تومان 

قيمت گذاري مي شود. 

    نهضت ملي مسكن به جايي نمي رسد
وي تاكيد كرد: در حالت حداكثر، 4٠٠ ميليون تومان از اين 
عدد به مردم و متقاضيان وام داده مي شود و 6٠٠ ميليون 
تومان بايد آورده افراد و متقاضيان باش��د اما جامعه هدف 
پروژه نهضت ملي مس��كن امكان پرداخت 6٠٠ ميليون 
تومان را ندارد و اساس��ا آورده اي در اي��ن اعداد ندارند كه 
بخواهند آن را واريز كنند و از تمام بخشي كه در پروژه نهضت 
ملي مس��كن تاييد صلاحيت شدند تنها بخش كوچكي 
امكان تامين و واريز اين 6٠٠ ميليون تومان را دارند. اطمينان 
داريم كه ب��ا اين وضعيت نهضت ملي مس��كن به جايي 

نمي رسد هر چند كه در مناطقي شروع به كار كرده اند. 
رييس كميسيون عمران مجلس تاكيد كرد: بحث ما اين 
بوده كه به س��مت تهاتري اراضي و زمين برويم و زمين را 
دولت تامين كند و سرمايه گذاري از سوي بانك ها و بخش 
خصوصي انجام شود و سهميه اختصاص داده شده به دولت 
به متقاضياني واگذار شود كه امكان پرداخت آورده اوليه و 
اقساط آن را دارند. از سوي ديگر امكان ساخت مشاركتي 
مردمي در اراضي ارايه شده از سوي دولت بايد تقويت شود 
و تسهيلات به صورت طولاني مدت در اختيار متقاضيان 
قرار بگيرد .  رضايي كوچي گفت: به طور قطع نمي توان براي 
تمام متقاضيان مسكن يك نسخه پيچيد و بايد از انواع مدل 
براي خانه دار كردن اقشار مختلف جامعه استفاده كرد.  وي 
همچنين درباره سرعت كار در نهضت ملي مسكن اظهار 
كرد: با اين مدل و اجراي كار امكان تحقق يافتن ساخت 4 

ميليون مسكن در 4 سال ديگر وجود ندارد.

    آورده متقاضيان 
با مصوبه مجلس كاهش مي يابد

در اين حال، مه��رداد بذرپاش وزير راه و شهرس��ازي از 
پيگيري براي اخذ مصوبه مجلس به منظور كاهش آورده 
متقاضيان نهضت ملي مسكن خبر داد. به گزارش تسنيم، 
اواخر ماه گذشته رييس انجمن انبوه سازان تهران با تشريح 
جزييات قيمت پيش��نهادي انبوه س��ازان براي ساخت 
نهضت ملي مسكن به تسنيم گفته بود: بر اين اساس آورده 
متقاضيان به 200 ميليون تومان كاهش مي يابد. ايرج 
رهبر با اشاره به آغاز ساخت پروژه هاي طرح اقدام ملي در 
زمان حضور محمد اسلامي وزير اسبق راه و شهرسازي، 
اظهار كرد: همان دوره بارها اعلام كرديم با توجه به تجربه 
مسكن مهر كه گروه هدف آن متقاضيان كم توان بود در 
طرح اقدام ملي تجربه ما مي گويد آورده متقاضيان زياد 
است و آنها توان پرداخت اين مبالغ را ندارند. وي با اشاره 
به اينكه متقاضيان حداقل بايد 400 ميليون تومان آورده 
داشته باشند، ادامه داد: در طرح ملي مسكن نيز اعلام شده 
است كه متقاضيان در يك بازه مشخص بايد اقساط 40 
ميليون توماني پرداخت كنند، واقعيت آن است كه اكثر 
متقاضيان اين طرح توان پرداخت اين آورده را ندارند. وي 
افزود: بر اين اساس با هدف ساخت پروژه ها و خانه دار كردن 
سريع مردم، به وزارت راه و شهرسازي پيشنهاد داديم از 
توان مالي بخش خصوصي در قبال سهم از پروژه استفاده 
شود. رييس انجمن انبوه سازان با ابراز »متأسفانه مسوولان 
قبلي وزارت راه يا اطلاعي از وضعيت متقاضيان نداشتند يا 
اينكه پيشنهاد ما را نمي پذيرفتند« اضافه كرد: خوشبختانه 
در دوره جديد وزارت راه و شهرس��ازي، وضعيت تغيير 
كرده است، اخيراً جلسه اي با وزير راه داشتيم و پيشنهاد 
انبوه سازان را تكرار و تأكيد كرديم كه مردم توان پرداخت 

اقساط آورده را ندارند.
رهبر بيان كرد: در اين جلسه پيشنهاد استفاده از توان مالي 
بخش خصوصي را مطرح كردي��م كه آقاي بذرپاش آن را 
پذيرفت و تأكيد كرد پيشنهاد خوبي است. وي از دستور 
وزير راه و شهرسازي براي بررسي پيشنهاد انبوه سازان خبر 
داد و گفت: در رابطه با قيمت ساخت واحدهاي نهضت ملي 

مسكن نيز پيشنهاد 7.9 ميليون توماني با احتساب شاخص 
تعديل سه  ماهه سوم سال 1401 را براي هر مترمربع ارايه 
كرده ايم. وي با اشاره به اينكه ساخت بخشي از واحدهاي 
نهضت ملي مسكن آغاز شده است، اظهار كرد: به عنوان 
مثال هزينه ساخت يك واحد 100متري حدود يك ميليارد 
تومان است. حدود 300 ميليون از اين مبلغ را وام پوشش 
مي دهد و 700 ميليون تومان ديگر را بايستي متقاضيان 
پرداخت كنند. بر اساس پيشنهاد انبوه سازان 500 ميليون 
توم��ان از اين مبلغ را بخش خصوص��ي تأمين مي كند و 
متقاضيان 200 ميليون تومان آورده خواهند داش��ت. بر 
اساس اين گزارش، مهرداد بذرپاش در جديدترين اظهارنظر 
درباره پيشنهاد انبوه سازان گفته است:  به دنبال آن هستيم تا 
با اخذ مصوبه از مجلس، پيشنهاد انبوه سازان را براي كاهش 
آورده متقاضيان نهضت ملي مسكن را عملياتي كنيم. وي 
افزود: دولت از همه ظرفيت بخش خصوصي بخش مسكن 
استفاده حداكثري خواهد كرد تا با تسهيل گري زمينه براي 

حل معضل اين حوزه فراهم شود.

1- برابر رأی شماره 1401۶0۳۲400۲001۶۸۷ مورخه 1401/11/10 هيات اول موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به آقای غلامرضا حيدری فرزند حسين به شماره 
شناسنامه 51 و شماره ملی ۳5۲1۳5۲۸۷0 صادره از دشتستان در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمين مزروعی به انضمام 
یک حلقه چاه آب و نخلستان متصل به آن به مساحت 5۹4۳۲/۳۶ مترمربع قسمتی از پلاک ۳544 واقع در بخش سه حوزه ثبت ملک 

برازجان اراضی روستای سرکره خریداری شده از آقای حسين حيدری به ایشان واگذار گردیده است.
۲- برابر رأی شماره 1401۶0۳۲400۲001۶۸۸ مورخه 1401/11/10 هيات اول موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به آقای علی رضا حيدری فرزند حسين به شماره 
شناسنامه 150 و شماره ملی ۳5۲1۳5۳۸۶۹ صادره از دشتستان در یک دانگ و نيم مشاع از ششدانگ یک قطعه زمين مزروعی به 
انضمام یک حلقه چاه آب و نخلستان متصل به آن به مساحت 5۹4۳۲/۳۶ مترمربع قسمتی از پلاک ۳544 واقع در بخش سه حوزه ثبت 

ملک برازجان اراضی روستای سرکره خریداری شده از آقای حسين حيدری به ایشان واگذار گردیده است.
۳- برای رأی شماره 1401۶0۳۲400۲001۶۸۹ مورخه 1401/11/10 هيات اول موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به آقای محمد حيدری فرزند حسين به شماره 
شناسنامه 1۶۲4 و شماره ملی ۳5۲04۲1۸01 صادره از دشتستان در یک دانگ و نيم مشاع از ششدانگ یک قطعه زمين مزروعی به 
انضمام یک حلقه چاه آب و نخلستان متصل به آن به مساحت 5۹4۳۲/۳۶ مترمربع قسمتی از پلاک ۳544 واقع در بخش سه حوزه ثبت 

ملک برازجان اراضی روستای سرکره خریداری شده از آقای حسين حيدری به ایشان واگذار گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ اولين انتشار آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف 
مدت یکماه از تاریخ تسليم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 
عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت صادر خواهد شد. صدور سند مالکيت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قانونی 

)دادگاه( نيست. م الف ۶۹۶
تاریخ انتشار نوبت اول 1401/11/۳0             تاریخ انتشار نوبت دوم 1401/1۲/15
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ممنوعيت واردات گوش��ي هاي آيف��ون مدل ۱۴ به 
بعد همچنان ادامه دارد، البته منظ��ور واردات آن از 
مبادي قانوني و به صورت رجيستر شده است؛ در غير 
اين صورت همين حالا هم مي توانيد انواع مدل هاي 
اين خانواده را بدون رجيس��تري در بازار ايران تهيه 
كنيد؛ اما حالا يكي از نمايندگان مجلس مدعي شده 
كه اين ممنوعيت به خاطر فروش بيشتر گوشي هاي 
سامسونگ توسط وارد كنندگان آن است؛ بنابراين به 
نظر مي رسد اگرچه گوشي هاي آيفون در ميان كاربران 
محبوب  اس��ت؛ اما سامس��ونگ ميان واردكنندگان 
محبوب تر اس��ت و تا اينجا كه آيفون قافيه را باخته؛  
واردات آيفون ۱۴ به كشور با حواشي همراه بوده و در 
ماه هاي اخير رجيستر شدن يا نشدن آن در هاله اي 
از ابهام قرار داش��ت. در جديدترين اقدام هم سازمان 
توس��عه تجارت طي ابلاغي��ه اي به گم��رك از اول 
اسفندماه سال جاري، ورود آيفون ۱۴ و مدل هاي بعد 
از آن به عنوان كالاي همراه مسافر يا پستي را ممنوع 
اعلام كرد. اما مديركل دفتر واردات گمرك آب پاكي 
را روي دس��ت همه ريخت و اعلام كرد كه ورود تلفن 
همراه با نشان تجاري Apple مدل ۱۴ به بعد ممنوع 
خواهد بود؛ البته هنوز مش��خص نيست اين تصميم 
دايمي اس��ت يا خير. با وجود اين و در پي اقدام دولت 
در ممنوعيت واردات گوشي آيفون ۱۴ و عبور نرخ دلار 
از ۵۵ هزار تومان، قيمت انواع گوشي موبايل در ايران 
طي يك هفته بين ۵۰۰ ه��زار تومان تا ۱۰ ميليون 
تومان افزايش يافته است. اين در حالي است كه برخي 
از فعالان حوزه موبايل ادعا مي كنند واردات موبايل با 
نرخ دلار ۲۸ هزار تا ۳۰ هزار تومان است و قيمت دلار 
تنها متهم افزايش بهاي موبايل نيست. بازار پرنوسان 
شب عيد كه با افزايش هيجاني قيمت دلار و تصميمات 
خلق الساعه همراه شده است همگي در افزايش قيمت 
دلار موثر هس��تند. عده اي از فعالان بازار تخصيص 
نيافتن ارز ب��راي واردات را موث��ر مي دانند و عده اي 
ديگر اين افزايش قيمت را در تناسب با نرخ ارز برآورد 
مي كنند. فع��الان بازار موباي��ل معتقدند تخصيص 
نيافتن ارز تاثير زيادي روي قيمت گوش��ي گذاشته  
اس��ت. آنها مي گويند: »به علت اختصاص نيافتن ارز 
براي واردات موبايل، واردات محدود شده و از طرفي 
بالا رفتن نرخ دلار باعث تحريك تقاضا و تصميم هاي 
هيجاني در خريد مي شود. در نتيجه تقاضا بالا رفته و 

عرضه كم شده است. به نظر مي رسد به علت محدود 
بودن ارز و شرايط تحريم ها، به انداره كافي به واردات 
موبايل ارز اختصاص داده نمي شود.« تامين نشدن ارز 
براي واردات موبايل در حالي است كه گفته مي شود 
از ابتداي اس��فند گوش��ي هاي ب��الاي ۶۰۰ دلار نيز 
مي توانند ارز دريافت كنند اما اين مصوبه نه تنها براي 
گوش��ي هاي بالاي ۶۰۰ دلار بلكه براي گوشي هاي 
زير اين رقم نيز هنوز به طور كامل اجرايي نشده است. 
آنچه در ش��رايط فعلي ديده مي شود اين است كه به 
گوش��ي هاي بالاي ۶۰۰ دلار ارز تعلق نمي گيرد و در 
گوش��ي هاي زير ۶۰۰ دلار هم به ميزان تامين ارز به 

اندازه تقاضاي بازار نيست.

   افزايش تقاضا و كاهش واردات
يكي از فعالان حوزه واردات موبايل درباره مرجع اصلي 
واردات توضيح مي دهد: »قيمت گوشي به طور كامل 
و انحصاري به دلار وابس��ته نيست زيرا مرجع واردات 
موبايل ارز آزاد نيس��ت بلكه ارز نيمايي است. افزايش 
و كاهش قيمت دلار نمي تواند تاثير مستقيم بر قيمت 
گوش��ي بگذارد، زيرا با وجود كاهش قيمت دلار ما از 
نظر فروش محدوديت داريم؛ يعني كمبود عرضه كالا 
داريم.« بررسي روند بازار نشان مي دهد معمولًا بازار 
موبايل نيز مانند ديگر بازار هاي كشور از نيمه بهمن تا 
نيمه اسفندماه افزايش تقاضاي قابل  ملاحظه اي پيدا 

مي كند. با قرار گرفتن در اين پيك تقاضا، كم بودن كالا 
در بازار و بي ثباتي نرخ ارز، شرايط چندان خوبي پيش 
روي خريداران موبايل نيست. در صورتي كه بستري 
براي ورود كالاي جديد به بازار فراهم نشود و با تغيير 
شرايط سياست خارجي، نرخ دلار به ثبات نسبي نرسد، 
بهبود چنداني براي بازار انتظار نداريم. طبق گفته هاي 
فعالان حوزه موبايل، يكي از اصلي ترين دلايل افزايش 
قيمت گوشي موبايل افزايش تقاضا نسبت به عرضه 
اس��ت؛ يعني به دليل اينكه واردات و تامين كالا دچار 
مشكل ش��ده، عرضه بسيار پايين اس��ت و اين رابطه 

معكوس عرضه و تقاضا قيمت ها را بالا نگه مي دارد.

   گوشي كه گران شد
ديگر به راحتي ارزان نمي شود

يكي ديگر از دلاي��ل افزايش قيمت گوش��ي همراه به 
چس��بندگي قيمت در ب��ازار مربوط مي ش��ود. زماني 
ك��ه قيمت ها رش��د مي كنن��د حتي با وج��ود كاهش 
هزينه هاي توليد يا كاهش ت��ورم باز هم كاهش قيمت 
پيدا نمي كنند. مطالعات پژوهش هاي بازرگاني نش��ان 
مي دهد علت اينكه قيمت ها حت��ي در زمان نزول تورم 
تمايل زيادي به كاهش ندارد به موضوعات مهمي از قبيل 
قيمت گذاري دستوري، انتظارات تورمي شديد، استنباط 
مصرف كننده ها و توليد كننده ها از بي ثباتي اقتصادي و 

پايين بودن درجه رقابت در بازار ها ناشي مي شود.

   پشت پرده ممنوعيت واردات آيفون
 از زبان نماينده مجلس

از طرف ديگر اگرچه هيچ وقت به طور رس��مي علت 
اين تصميم گيري اعلام نش��د، اما گفته مي شود كه 
پش��تيباني آيفون ۱۴ اپل از تماس ماهواره اي، علت 
اصلي اين اتفاق اس��ت. برخي ديگر هم معتقدند كه 
ممنوعيت واردات گوش��ي هاي امريكاي��ي، مقابله 
به مثل با تحريم هاي ايالات متحده اس��ت. اما حالا 
يكي از نمايندگان مجل��س اظهارنظري جنجالي را 
در مورد ممنوعيت واردات آيفون مطرح كرده است. 
جلال رش��يدي كوچي، عضو كميس��يون داخلي و 
شوراها در مجلس، در جديدترين مصاحبه خودش 
گفته اس��ت كه دست هاي پش��ت پرده باعث و باني 
اتخاذ اين تصميم هس��تند. كوچي مي گويد وقتي 
افراد نتوانند گوش��ي هاي بالارده و خوش س��اخت 
آيفون را بخرند، به اس��تفاده از گوش��ي هاي رقيب 
آن يعني سامس��ونگ روي مياورند: »من علاقه مند 
به استفاده از گوش��ي هاي بالارده اپل هستم. اما اگر 
نتوانم آيفون ها را تهيه كنم، قطعاً گوش��ي معمولي 
نوكيا ۱۱۰۰ كه به دست نمي گيرم. در عوض به سراغ 

بهترين گوشي هاي سامسونگ مي روم.«

    چرا ارز نيمايي به گوشي هاي سامسونگ 
اختصاص داده مي شود؟

اين نماين��ده مجلس معتقد اس��ت افزايش قيمت 
گوش��ي هاي آيفون به خاطر اختص��اص نيافتن ارز 
نيماي��ي جه��ت واردات آنها اس��ت. در صورتي كه 
گوش��ي هاي ساس��ونگ با ارز نيمايي وارد كش��ور 
مي ش��وند و كمتر تحت تأثير افزاي��ش نرخ ارز قرار 
مي گيرند. كوچي معتقد است كه علت تخصيص ارز 
نيمايي به گوشي هاي سامسونگ را بايد از دست هاي 
پش��ت جويا ش��د. كس��اني كه وظيفه واردات اين 
گوشي ها به بازار كشور را دارند. او مي گويد آيفوني 
كه اين همه سال رجيستر مي شد، يك شبه به ليست 
س��ياه گمرك ايران اضافه مي شود تا فروش آن كم 
ش��ود و در عوض فروش گوشي هاي سامسونگ در 
بازار رش��د چش��مگيري پيدا كند. در همين حال، 
چندي پيش عيس��ي زارع پور، وزي��ر ارتباطات نيز 
مط��رح كرده بود كه ممنوعي��ت واردات آيفون ۱۴ 

مشكلاتي براي مردم ايجاد مي كند.
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دولت  و انتخابات اتاق !
 شبه دولتي متكي به منابع خام و انرژي بر منجر شد )سهم 
تنها ۱۶ درصدي حدود ۸۴ هزار بنگاه كوچك و متوسط 
از ارزش افزوده صنعتي و س��هم ۸۴ درصدي حدود ۴ 
هزار بنگاه هاي بزرگ از اي��ن ارزش افزوده(. از منظري 
ديگر و ش��ايد به مراتب مهم تر، جايگاه سنتي دولت در 
كشورمان در مقام پدرسالار اس��ت و حاشيه اي شدن 
بخش خصوصي در پديده دولت سازي مدرن. اين روزها 
كه به سبب درگذشت انديشمند فرزانه و ايران دوست 
بزرگ دكتر سيد جواد طباطبايي به سوگ نشسته ايم، 
موضوع »دولت مدرن« در ايران بيش از هر زمان ديگري 
جاي طرح و تامل دارد. چرا كه همانطور كه اين متفكر 
برجسته عنوان نموده است اگر چه وجود ايران به عنوان 
يك كشور با سابقه اي چند هزار ساله نياز به اثبات ندارد، 
اما در مورد دولت - ملت ايران بايد انديش��يد و وجوه آن 
را مش��خص كرد. در واقع طرح »مساله ايران« از سوي 
اين فيلسوف سياسي بر همين اساس است. اينكه دولت 
مدرن به مفهوم حاكمي��ت اراده ملت و حكومت قانون 
پديده جديدي است كه كشورمان حداقل بيش از يك 
قرن است در تكاپوي تحقق آن است. جرياني كه با نهضت 
مشروطيت وارد مرحله مهمي شد اما به سرانجام نرسيد 
و متاسفانه به ايجاد ساخت قدرت مطلقه انجاميد كه اگر 
چه داراي مولفه هاي اقتصاد مدرن نظير سرمايه گذاري 
صنعتي و اصلاحات اقتصادي و مال��ي و بوركراتيك و 
حقوقي بود اما اسير انحصارات دولتي و فقدان رقابت و 
تسلط ملاحظات سياسي بر عقلانيت اقتصادي شد. با 
تاس��يس خانه وكلاي تجار كه نياي اتاق هاي بازرگاني 
امروز است و از پيشگامان مشروطه در يكصد و چهل سال 
قبل، سعي شد خواست جلوگيري از مداخلات دولت در 
اقتصاد و كسب و كار مردم پيگيري و از اين خواست به 
عنوان اصل اساسي در يك اقتصاد به روز محافظت شود. 
حركتي بس مهم و تاريخي كه در صورت موفقيت و ايجاد 
اقتصاد آزاد و رقابتي مبتني بر قانون با محوريت بخش 
خصوصي مي توانست كار ايجاد دولت مدرن به تدريج و 
در تعامل با ساير حوزه هاي سياسي و اجتماعي به سامان 
برسد. متاسفانه آنچه اما در طي دهه ها بر فضا حاكم شد 
سوئ ظن به نظام بازار و حقوق مالكيت و بخش خصوصي 
و.... بود.  اينك اما آنچه انتخابات آتي اتاق را معنادار و قابل 
اهميت براي نهاد قدرت مي كند، تلاشي است كه افراد و 
جريان هاي اقتصادي در جهت خلاصي از اقتصاد دولتي 
و تبيين و غلبه اقتصاد آزاد و رقابتي و مفاهيمي همچون: 
تضمين حقوق مالكيت و استحكام قراردادها، حكمراني 
معتبر و توانمند، تعامل پايدار و متوازن با جهان، حقوق 
برابر شهروندي و نظام تامين اجتماعي كارآمد و... به كار 
مي بندند و اين انتخابات و اتاق آينده را از نهادي گوش به 
فرمان و جزيي از ماشين اقتصاد دولتي به موتور محركه 

اقتصاد آزاد و دولت مدرن تبديل مي كنند.

نياز  به بازسازي انرژي
 آنكه اين مساله برطرف شود، دولت بايد مقدمات لازم 
براي سرمايه گذاري را فراهم كند كه متاسفانه تاكنون 
چنين تغيير رويكردي در اين س��ال ها مشاهده نشده 
اس��ت. در صورتي كه س��اختار قيمت گذاري انرژي در 
اقتصاد اي��ران تغيير كند و بخش خصوص��ي در كنار 
دريافت مجوزهاي لازم، اين اطمينان را داشته باشد كه 
پس از سرمايه گذاري هاي گس��ترده، امكان بازگشت 
سرمايه خود را خواهد داشت، مي توان انتظار داشت كه 
ميزان توليد گاز كشور در اين حوزه و از سوي اين بخش 

نيز افزايش پيدا كند.

بررسي امنيت پيام رسان ها
امنيت پيام رسان به زبان ساده يعني كسي از اطلاعاتي كه 
شما در شبكه هاي اجتماعي به اشتراك مي گذاريد، باخبر 
نشود و دسترسي به اطلاعات شخصي تنها توسط مخاطبي 
كه مي خواهيد، ممكن باشد. به گزارش خبرگزاري تسنيم، 
تجارتي را تصور كنيد كه هرروز، دادوستدهاي متفاوت و 
بسياري را تجربه مي كند، كسب وكاري كه دنياي اقتصادي 
آن با گردش هاي متعدد مالي، شماره حساب و رقم هاي 
متعددي سروكار دارد. مشتريان و شركت هاي متفاوت از 
كسب وكار مورد نظر، خدمات و محصول دريافت و به ازاي 
آن مبالغي بس��ته به نوع خدمت دريافت شده به شركت 
مورد نظر واريز مي كنند. پول در جريان، روح يك تجارت را 
تشكيل مي دهد و طبيعي است كه امنيت مبالغ و اطلاعات 
حساب ها براي صاحبان كسب وكار اهميت بسياري داشته 
باشد. اما كار وقتي دشوارتر مي شود كه پاي نقل و انتقالات 
مجازي به ميان مي  آيد. سرعت بالاي فعاليت هاي تجاري 
در روزگار ما، حتي مجالي براي مكالمه هاي تلفني و توضيح 
مبادلات بانكي يا ارايه س��ند هاي مالي باقي نمي گذارد. 
فعاليت هايي كه تماماً مي  بايست با اتصال به اينترنت و 
از طريق اپليكيش��ن ها صورت گيرد، سبب شده است 
مساله امنيت و عدم دسترس��ي هكرها به حساب هاي 
مالي به مهم ترين دغدغه صاحبان س��رمايه يا مديران 
كس��ب وكارهاي بزرگ و خرد بدل شود،  همين موضوع 
س��بب رقابتي تنگاتنگ ميان پلت فرم ها ش��ده است؛ 
بسترهايي كه مي  كوشند با ارايه امن ترين خدمات توجه 
مشتريان بيش��تري را به خود جلب كنند، موضوعي كه 
ميان پيام رسان ها نيز اهميت بسياري دارد؛ چراكه امروزه 
اغلب روابط ما به جهت سهولت و سرعت، با پيام رسان ها 
انجام مي شود. پيام رسان ها رسالت مهمي براي جلب 
اعتماد مخاطبان خود دارند زيرا از عكس هاي شخصي 
گرفته تا اطلاعات مهم حساب بانكي اشخاص حقيقي 
و حقوقي در اين پلت فرم ها منتقل مي شود. در ادامه 
همراه ما باشيد تا امنيت فضاهاي سايبري و به  ويژه 

پيام رسان ها را با هم بيشتر بررسي كنيم.
    امنيت پيام رسان به زبان ساده

امنيت پيام رسان به زبان ساده، يعني كسي از اطلاعاتي 
كه شما در شبكه هاي اجتماعي به اشتراك مي گذاريد، 
باخبر نشود و دسترس��ي به اطلاعات شخصي تنها 
توسط مخاطبي كه مي خواهيد، ممكن باشد. افراد 
سودجو مي توانند سازمان ، ش��ركت ، هكر، رسانه يا 
تمام ارگان هايي باش��ند كه اطلاعات شما براي آنها 
منفعتي دارد، اطلاعات شما نيز تمام چيزي است كه 
درون پيام رسان ها و چت هاي خود وارد مي كنيد، اين 
موارد شامل عكس، پيام، شماره تلفن، اي ميل، آدرس، 
موقعيت مكاني، نام كاربري، اطلاعات هويتي و تمام 

مواردي است كه با مخاطبان خود ردوبدل مي كنيد.
    طريقه برنامه نويسي مهم است

اصلي ترين عامل يا به نوعي روش براي امن  تر كردن يك 
پلت فرم، رمزگذاري سرتاس��ري آن و استفاده از زبان 
برنامه نويسي مناسب و ايمن براي ارايه بستري مناسب 
 END TO اس��ت. رمزگذاري سرتاس��ري كه به آن
END مي گويند، به اين معني است كه پيام از سرور 
فرستنده رمزگذاري و توسط سرور گيرنده رمزگشايي 
مي شود. با اين روش اطلاعات به صورت خصوصي، در 
اختيار دو كاربر يا گروه ها و سوپرگروه ها قرار مي گيرد. 
پيام رسان هاي داراي طراحي رمز گذاري شده، مزيت 
نسبي بيشتري نسبت به ديگر رقباي خود دارند زيرا 
اقبال به سوي آنها بيشتر است، پيام رسان هايي همچون 
تلگرام، واتس آپ، اينستاگرام و پيام رسان هاي داخلي 
همچون روبيكا از اين شيوه رمزگذاري استفاده مي كنند.

به عبارت ديگر، رمزگذاري فرآيندي است كه طي آن 
محتواي داده هاي ش��ما، به طور نامنظم كنار يكديگر 
قرار مي گيرند؛ در واقع پازلي تشكيل مي شود كه تنها 
فرد دريافت كننده مي تواند آن را تكميل و به متن قابل 
خواندن تبديل كند. به طور كلي نوع رمزگذاري تعيين 
مي كند كه چه كسي مي تواند كليد رمزگشايي متن 

ناخواناي غيرقابل فهم را در اختيار داشته باشد.

ادعاي نماينده مجلس شوراي اسلامي: ممنوعيت واردات آيفون به خاطر فروش بيشتر گوشي هاي سامسونگ است

آيفونوسامسونگ؛جنگمحبوبومحبوبتر!

ايلان ماسك: هوش مصنوعي خطرناك است و بايد قانونمند شود
ايلان ماس��ك در جلسه اخير خود با سرمايه گذاران تسلا 
درباره هوش مصنوعي ابراز نگران��ي كرده و قانون گذاري 
براي اين فناوري را لازم دانس��ته اس��ت. ايلان ماسك در 
جلسه اي كه اخيراً با س��رمايه گذاران تسلا داشته، درباره 
هوش مصنوعي ابراز نگراني كرده است. او اعتقاد دارد كه 
احتمالاً برخي از اقداماتش باعث افزايش سرعت پيشرفت 

اين فناوري خطرناك ش��ده است. ماسك اين اظهارات را 
در پاسخ به سرمايه گذاري بيان كرده كه از او پرسيده بود 
هوش مصنوعي مي تواند در توليد خودروها به كمك اين 
شركت بيايد يا خير. به گزارش اينسايدر، ايلان ماسك در 
رويداد Investor Day جديد تس��لا در پاسخ به سوال 
س��رمايه گذاران اعلام كرد كه به نظرش هوش مصنوعي 

نمي تواند به اين زودي ها به تسلا در توليد خودروها كمك 
كند. او در ادامه ضمن ابراز نگراني درباره اين فناوري گفت: 
»كمي از بابت مسائل مربوط به هوش مصنوعي نگرانم. فكر 
مي كنم اين چيزي است كه همه ما بايد نگرانش باشيم.« 
او درباره نياز به قانون گذاري در اين حوزه افزود: »ما به نوعي 
مرجع قانوني يا چيزي شبيه به آن براي نظارت بر توسعه 
هوش مصنوعي و اطمينان از عملكرد اين فناوري در جهت 
منافع عمومي نياز داريم.« ماس��ك اعتقاد دارد كه هوش 

مصنوعي يك فناوري بسيار خطرناك است.

    ايلان ماسك هم در توسعه هوش مصنوعي 
موثر بوده؟

اين كارآفرين پرحاش��يه كه اخيراً دوباره ثروتمندترين 
فرد دنيا ش��ده اس��ت، مي گويد او هم احتمالًا در توسعه 
س��ريع هوش مصنوعي نقش داشته است. اين اظهارنظر 

به احتمال زي��اد به نقش ماس��ك در تأس��يس ش��ركت 
 ChatGPT اش��اره دارد كه حالا با چت بات OpenAI
به شهرتي جهاني دست يافته و اين صنعت را متحول كرده 
است. سخنان اخير ايلان ماسك شبيه به حرف هاي »ميرا 
موراتي«، مدير ارشد فناوري OpenAI، است كه مدتي 
قبل گفته ب��ود ابزارهاي هوش مصنوع��ي بايد قانونمند 
شوند؛ چرا كه افراد خرابكار در حالت فعلي مي توانند از آنها 
سوءاستفاده كنند. مديرعامل تسلا در ماه گذشته ميلادي 
در اجلاس دولت هاي جهاني در دبي گفته بود كه هوش 
مصنوعي مي تواند تهديدي براي جامعه باشد. او همچنين 
در س��ال ۲۰۱۸ گفته بود كه از بابت دو چيز بيش از بقيه 
نگران است: دش��واري هاي توليد تسلا مدل ۳ و خطرات 
هوش مصنوعي. با وجود تمام اين گفته ها، طبق گزارشي، 
ايلان ماسك مي خواهد با تشكيل يك تيم از فعالان حوزه 

هوش مصنوعي، رقيب ChatGPT را توسعه دهد.
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با توجه به اینکه کلیه مراحل برگزاری مزایده اعم از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد و بازگشایی پاکات از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir صورت خواهد پذیرفت، لازم است کلیه مزایده گران واجد صلاحیت در 
صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی  امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مزایده محقق 

سازند. تاریخ انتشار مزایده در سامانه 1401/12/13  می باشد.

مهلت زمانی دریافت اسناد مزایده  از سایت: از ساعت 12  ظهر  مورخ 13 /1401/12   لغایت ساعت 19 مورخ 1401/12/18 .
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد قیمت: تا ساعت 19  مورخ 1402/01/07.

زمان بازگشایی پاکات: ساعت 8 صبح مورخ 1402/01/08.
زمان اعلام برنده : ساعت 8 صبح مورخ 1402/01/14.

اطلاعات تماس دستگاه مزایده گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر درخصوص اسناد مزایده و ارائه پاکات )الف(:
آدرس: خرم آباد -  میدان 22 بهمن -  بلوار ولیعصر )عج( – خیابان شهید شفیع پور )60 متری شمالی(- کدپستی:6817855371 

تلفن 33225804-5 -33224492 – 33222745 -066 
اطلاعات سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در س�امانه: مرکز تماس 27313131-021  دفتر ثبت نام: 021-88969737- 

021-85193768

نوبت دومآگهی مزايده

شركت آب وفاضلاب  استان لرستان

اداره کل بهزیستی استان قم در نظر دارد فراخوان مناقصه 13 دستگاه وسیله نقلیه به همراه راننده  به شماره )سیستمی( 2001003359000007 را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
برگزار نماید.

کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضیان ش�رکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی 

اقدام لازم را به عمل آورند.
مواعد زمانی:

تاریخ انتشار فراخوان: 1401/12/10 ساعت 14:00
مهلت دریافت اسناد فراخوان: 1401/12/13 ساعت 14:00

مهلت ارسال پیشنهادات: 1401/12/24 ساعت 08:00
زمان بازگشایی پاکت ها: 1401/12/24 ساعت 09:00

نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: 
ضمانت نامه بانکی و فیش بانکی )وجه نقد( به مبلغ 1/300/000/000 ریال

اطلاعات تماس و آدرس دستگاه :
75 متری عمار یاسر، بلوار تعاون، ساختمان ادارات، اداره کل بهزیستی استان قم

02537777731- داخلی 222 و 135

شناسه آگهي :1465773فراخوان مناقصه عمومی يک مرحله ای

سازمان بهزیستي كشور
اداره كل بهزیستي استان قم

بنیاد مسكن انقلاب اسلامي كردستان در نظر دارد مزایده عمومي واگذاري یك واحد مسكوني واقع در شهر كامیاران- شهرك الهیه- میدان 
شورا - كوچه ایمان 2 - پلاك فرعي 2994 اصلي 153 از طریق سامانه تداركات الكترونیكي دولت به شماره فراخوان 2001005252000011 
برگزار نماید. كلیه مراحل برگزاري مزایده از دریافت اسناد مزایده تا ارایه پیشنهاد مزایده گران و اطلاع از وضعیت برنده بودن مزایده گران 
از طریق درگاه سامانه تداركات الكترونیكي دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. و لازم است مزایده گران در 
صورت عدم عضویت قبلي مراحل ثبت نام در سایت مذكور و دریافت گواهي امضاي الكترونیكي را جهت شركت در مزایده محقق سازند.

تاریخ انتشار مزایده در سامانه یكشنبه مورخ 1401/12/14 مي باشد.
مهلت دریافت اسناد مزایده از سایت: تا ساعت 14 روز دوشنبه، مورخ 1401/12/22 مي باشد.

مهلت ارایه پیشنهاد: تا ساعت 10 روز شنبه مورخ 1402/01/5 مي باشد.
تاریخ بازگشایي: ساعت 10 روز یكشنبه مورخ 1402/01/6 مي باشد.

مهلت اعلام به برنده تا ساعت 10 روز دوشنبه مورخ 1402/01/14 مي باشد.
»تذكر: مهلت دریافت اسناد مزایده از سامانه ارسال پیشنهاد و بازگشایي برابر تاریخ هاي مندرج در فراخوان منتشر شده در سامانه ستاد 

مي باشد.«
اطلاعات تماس دستگاه مزایده گزار: 

آدرس: سنندج، خیابان بیمارستان توحید، بنیاد مسكن انقلاب اسلامي استان كردستان و كدپستي 66164-76961
تلفن: 33230155-33235003

دورنگار: 33231605- 087
اطلاعات سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:

مركز راهبردي و پشتیباني سامانه ستاد 1456
دفتر ثبت نام استان كردستان: 33626190- 087

سایر موارد:
٭ مبلغ و نوع تضمین شركت در مزایده: سپرده تضمین شركت در فرآیند مزایده به میزان 10 درصد مبلغ اولیه و به صورت چك تضمیني یا 
رسید بانكي واریز وجه به حساب 0105680901006 نزد بانك ملي بنام بنیاد مسكن انقلاب اسلامي كردستان مي باشد. پاكت الف- بایستي پس 
از بارگذاري در سامانه ستاد بصورت فیزیكي )لاك و مهرشده( نیز در مهلت مقرر تعیین شده در فراخوان تحویل دستگاه مزایده گزار گردد.
٭به پیشنهادهاي فاقد امضاء، مشروط، مخدوش، فاقد سپرده، سپرده هاي مخدوش، سپرده هاي كمتر از میزان مقرر در فراخوان واصل 

شود مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد.
٭قبل از خرید اسناد شركت در مزایده و پرداخت هزینه هاي مربوطه به عنوان و شرح فراخوان كاملا توجه گردد.

فراخوان مزایده عمومي واگذاري یك واحد مسكوني
 واقع در شهر كامیاران- شهرك الهیه- میدان شورا - كوچه ایمان 2- پلاك فرعي 2994 از اصلي 53

آگهي مزايده عمومي



تعادل | فرشته فريادرس |
چهره سنتي و زنجاني اتاق بازرگاني از ليست ائتلاف براي 
فردا خط خورد. ماجرا از چه قرار است؟ صحبت درباره 
يحيي آل     اسحاق است. پس از آنكه ائتلاف تازه تاسيس 
»اتاق شفاف« ليست نامزدهاي خود براي انتخابات اتاق 
تهران را منتشر و از يحيي آل اس��حاق به عنوان نامزد 
بخش بازرگاني رونمايي كرد؛ از ليست ائتلاف  براي  فردا 
كنار گذاشته شد. شنيده ها حاكي از اين است كه يكي 
از شروط سرليستي او در تيم حاكم بر اتاق تهران، عدم 
حضور او در ليست ساير گروه ها و ائتلاف هاي اين دوره 
از انتخابات اتاق بازرگاني بوده است؛ اما با قرارگيري او در 
ليست رقيب، از فهرست ائتلاف براي فردا كنار گذاشته 
شد. به نظر مي رس��د قرار گرفتن نام او در سه فهرست 
انتخاباتي كه البته مسبوق به سابقه هم است، بيش از 
هر چيز از خيز جدي او براي رياست حكايت دارد. حال 
با خروج آل اسحاق از ليست ائتلاف براي فردا، معادلات 
اين گروه براي كارزار دوره دهم برهم خورده  و ليدرهاي 
اين ائتلاف با چالش تعيين سرليست و نامزد رياست اتاق 
تهران مواجه شده اند. در اين شرايط، از محسن بهرامي 
ارض اقدس به عنوان گزينه سرليست و نامزد احتمالي 

ائتلاف براي فردا براي رياست اتاق تهران ياد مي شود.

    چند نكته درباره ائتلاف فردا
پس از آنكه سوت شروع تبليغات اين دوره از انتخابات 
اتاق هاي بازرگاني زده شد؛ اعضاي اتاق هاي بازرگاني 
سراسر كش��ور، خود را آماده حضور در اين تورنمنت 
مي كنند. ارزيابي ليست هاي دهمين دوره انتخابات 
اتاق بازرگاني تهران نش��ان مي دهد، ليست 40 نفره 
گروه ائتلاف براي فردا نهايي ش��ده است. اين ائتلاف 
كه با سرليستي و رهبري مس��عود خوانساري در دو 
دوره انتخابات گذشته توانست اتاق تهران را يكپارچه 
در اختيار بگيرد، با كناره گيري پدرام سلطاني در دوره 
گذش��ته و با خروج مسعود خوانساري از كانديداهاي 
تاييد ش��ده اين دوره، حال به نظر مي رسد با چالش 
جدي سرليستي مواجه شد. علاوه بر اين، اين طيف 
نيمي از اعض��اي قديمي خود را از دس��ت داده  و ۲0 
چهره جديد ب��ه اين گروه اضافه كرده اس��ت. به نظر 
مي رسد ائتلاف براي فردا در اين دوره، با افزودن فعالان 
اقتصادي از صنف پيمانكاران ساختماني و همينطور 
فع��الان اقتصاد ديجيت��ال و اس��تارت آپ ها به گروه 
خ��ود، روي آراي دارندگان كارت عضويت و بازرگاني 
از اين دو بخش حس��اب ويژه اي باز كرده است. حال 
با توجه به اينكه نامزدهايي با راي بالقوه، در فهرست 
تاييد صلاحيت شدگان انتخابات اتاق تهران به چشم 
مي خورند، رقباي ائتلاف  براي  فردا اين شانس را دارند با 
جذب اين افراد، ائتلاف براي فردا را در كسب حداكثري 
كرسي هاي هيات نمايندگان دوره دهم اتاق تهران با 

چالش جدي مواجه كنند.

    »اتاق شفاف« 
با چه هدفي شكل گرفته است؟ 

از آنسو، شاهد يك ائتلاف بزرگ از چهار گروه »پيشگامان  
تحول، اتاق نوين، فعالان توس��عه و تشكل هاي ملي« 
هستيم كه با عنوان »اتاق شفاف« پا به ميدان انتخابات 
اتاق تهران گذاش��ته اس��ت. اين ائتلاف جدي��د و تازه 
تاسيس به نظر مي رسد، با هدف رقابت با ائتلاف  براي  
فردا، خروج از نيمكت نشيني وكسب كرسي هاي هيات 
نمايندگان شكل گرفته باشد. »سيد حميد حسيني« 
از پيشگامان تحول، »احمد پورفلاح« از فعالان توسعه، 
»اميرحس��ين كاوه« از اتاق نوين و »حميد صافدل« 
از معاونان س��ابق وزارت صم��ت، از چهره هاي اصلي 
ائتلاف تازه تاسيس اتاق شفاف هستند. برخي خبرها 
حاكي از اين اس��ت كه »علي عبداللهي��ان« از طيف 
سنتي اتاق بازرگاني و همدوره علينقي خاموشي در اين 
ليست حضور دارند.  اما ليست اتاق شفاف نيز به مانند 
رقيبش، ائتلاف براي فردا بر مبناي پتانسيل رأي آوري 
نامزدهاي اين دوره از انتخاب��ات در هر صنف و بخش 
اقتصادي، بسته ش��ده  و تاثيرگذاري و توانمندي افراد 
براي عضويت در اين ليس��ت، كمتر ملاك قرار گرفته 
است. در ليست منتخبان ائتلاف اتاق شفاف، نمايندگان 
اقتصاد ديجيتال و شركت هاي فناوري اطلاعات، حضور 
ندارند و به طور قطع، اين گروه برخلاف ائتلاف براي فردا، 

رأي شركت هاي دانش بنيان و استارت آپ ها را نخواهد 
داش��ت. حضور مديران عامل دو شركت خودرويي در 
فهرست انتخاباتي اتاق شفاف، مي تواند بخشي از آراي 
قطعه سازان خودرو را به اين ليست سوق دهد. بررسي ها 
نيز نشان مي دهد، ليدرهاي ائتلاف اتاق شفاف، از ظرفيت 
حزب موتلفه اس��لامي براي كسب حمايت احتمالي 
حاكميت از اين گروه، غافل نش��ده اند و تنها نماينده و 
نامزد اين حزب سنتي در اين دور از انتخابات را به ليست 

خود اضافه كرده اند.

    جنجالي كه آل اسحاق به پا كرد
اما از نكات قابل     توجه در اين كارزار، مورد عجيب يحيي 
آل     اسحاق است كه تمايلي هم به گفت وگو با اصحاب 
رس��انه ندارد. پس از آنك��ه ائتلاف دو گ��روه »ائتلاف 
براي فردا« و »فراكس��يون تش��كل ها« شكل گرفت، 
تش��كيل اتحادي در برابر »ائتلاف براي فردا« از سوي 
»پيش��گامان تحول« اعلام ش��د. اين اتحاد با ائتلافي 
متش��كل از پيش��گامان تحول به عنوان محور اصلي 
جريان اپوزيس��يون حاكم، اتاق نوين كه خود ائتلافي 
متشكل از چند جريان مستقل از يكديگر است، مجمع 
فعالان توسعه اقتصادي و گروهي كه گفته مي شود با 
محوريت يحيي      آل اس��حاق است، تشكيل شد و با نام 
»اتاق شفاف« اعلام موجوديت كرد.  پيش تر گمانه     زني     ها 

با اعلام تشكيل اتحادي در  برابر ائتلاف براي فردا از سوي 
پيشگامان تحول رسميت يافته بود؛ اما از آنجا كه قرار بر 
اين بود كه اين اتحاد با محوريت آل     اسحاق تشكيل شود 
و با توجه به حضور او در ليست ائتلاف براي فردا، تشكيل 
آن در پرد     ه     اي از ابهام قرار گرفت. اما با توجه به ش��يوه 
مسبوق به سابقه يحيي آل اسحاق براي حضور در چند 
ليست، اتحاد ائتلاف پيشگامان تحول و اتاق نوين تحقق 
يافت. ثبت نام او در سه فهرست انتخاباتي، بيش از هر 
چيز از خيز جدي مرد سنتي اتاق بازرگاني براي رياست 
حكايت مي كرد كه حالا با اين تغييرات جديد بايد ديد در 
نهايت چه اتفاقي در انتخابات پيش روي اتاق و سير تعيين 
رييس آن خواهد افتاد.. حال شنيده ها حاكي از آن است 
كه به علت حضور آل اسحاق در ائتلاف »اتاق شفاف«، 
نام او از ائتلاف براي فردا كنار گذاشته شده و حميدرضا 
صالحي دبيركل فدراس��يون صادرات انرژي و صنايع 
وابسته جايگزين او شده است. البته با خروج آل اسحاق 
از ليست ائتلاف براي فردا، معادلات گروه پيروز انتخابات 
دو دوره گذشته اتاق تهران براي كارزار دوره دهم برهم 
خورده  و ليدرهاي اين ائتلاف با چالش تعيين سرليست 
و نامزد رياست اتاق تهران مواجه شده اند. در اين شرايط، 
از محسن بهرامي ارض اقدس به عنوان گزينه سرليست 
و نامزد احتمالي ائتلاف براي فردا براي رياست اتاق تهران 

نيز مطرح مي شود. 
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شرايط غيرعادي اقتصاد با 
تصميمات عادي اداره نمي شود

رييس اتاق ايران با اشاره به اذعان چندباره مسوولان 
به اينكه كش��ور در جنگ اقتصادي به سر مي برد، 
گفت: براي بهبود شرايط غيرعادي اقتصاد كشور 
بايد با تصميماتي متناسب با شرايط جنگ اقتصادي 

اتخاذ و اجرا شود.
رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي 
ايران گف��ت: سياس��ت گذاران در اخذ تصميمات 
موثر بر اقتصاد كش��ور به اين نكته توجه كنند كه 
اگر به اذعان مسوولان امر، امروز در بحبوحه جنگ 
اقتصادي هستيم، پس نمي توان متناسب با شرايط 
صلح، اين وضعيت و چالش هاي ناشي از آن را اداره 
نمود. ج��ان كلام اينكه، تصميمات ع��ادي براي 
شرايط غيرعادي اقتصادي كشور، كارآمدي ندارند. 
غلامحسين شافعي در صدويكمين نشست شوراي 
گفت وگوي دولت و بخش خصوصي خراسان رضوي 
با اشاره به وضعيت كنوني اقتصادي كشور و مسائل و 
مشكلاتي كه بخش خصوصي با آن دست وپنجه نرم 
مي كند، اظهار داشت: متوليان بخش هاي مختلف 
كشور اگر امروز خود را در مواجهه با مطالباتي جدي 
براي ساماندهي مسائل اقتصادي مي بينند اما در 
اعمال سياست هاي حمايتي معمول، كاميابي لازم 
را كسب نمي كنند؛ به واسطه آن است كه اقتضائات 
موجود با روش هاي درماني معمول در تفاوت و گاه 
در تضاد اس��ت. رييس اتاق ايران با تأكيد بر اينكه 
تمامي قواي كشور به دنبال حل مسائل و مشكلات 
هستند، تصريح كرد: تس��هيلاتي كه بخش هاي 
متولي براي حوزه اقتص��اد در نظر مي گيرند، بايد 
در تناسب با نياز امروز آنها باشد؛ وگرنه بي اثر بوده و 
هدررفت منابع را رقم مي زند. وي خاطرنشان كرد: 
تسهيلگري در روند اجراي قوانين، اقدامي ارزشمند 
است البته نبايد نقض قوانين رقم بخورد ولي آنچه 
گره گشاست؛ سرعت بخشي به اجراي تصميمات 
تسهيلگر است. درحالي كه شاخص هاي اقتصادي 
مستمراً در نوس��ان هستند، نمي توان منتظر طي 
شدن يك س��ير طولاني براي تصميم سازي ها بود 
كه اگر چنين شود، هر اقدامي ولو ارزشمند، در حُكم 
نوش��داروي بعد از مرگ سهراب است. رييس اتاق 
ايران گفت: موانعي كه امروز بخش توليد و بنگاه هاي 
اقتصادي را به خود مبتلا كرده و مانع از توسعه آنها 
مي شود، از سياست گذاري هاي غلط سر برمي آورد. 
اگرچه شعارها بر حمايت از توليد تأكيد دارد، اما در 
عمل آنچه كه انجام مي گيرد، تناسبي با اين وعده ها 

ندارد و حمايت ها عمدتاً بي اثر مي مانند.

ثبت نام ۱۲۰ هزار متقاضي
براي خريد خودروهاي وارداتي 
س��خنگوي وزارت صمت از ثبت نام حدود ۱۲0 هزار 
متقاضي خري��د خودروه��اي وارداتي خب��ر داد. به 
گزارش خبرگ��زاري مهر، اميد قاليب��اف اظهار كرد: 
با پاي��ان يافتن زمان ثبت نام خودروه��اي وارداتي از 
امروز راس��تي آزمايي داده هاي متقاضيان، آغاز شد. 
وي با اشاره به ثبت نام حدود ۱۲0 هزار متقاضي اضافه 
كرد: در اين مرحله كساني كه شرايط خريد خودروي 
وارداتي را بر اساس اطلاعيه هاي قبلي ندارند، حذف 
مي شوند. سخنگوي وزارت صمت گفت: قرعه كشي 
تعيين اولويت متقاضيان سه شنبه شب )۱۶ اسفند( 

انجام خواهد شد.

مديرجديد منطقه آزاد اروند 
تعيين شد

در حكم��ي از س��وي وزي��ر اقتص��اد و دارايي رييس 
هيات مديره و مديرعامل جديد س��ازمان منطقه آزاد 
اروند معارفه شد ۱4 اس��فندماه در مراسمي با حضور 
حجت الله عبدالملكي رييس دبيرخانه ش��وراي عالي 
مناطق آزاد و ويژه اقتصادي علي زارعي به عنوان رييس 
هيات مديره و مديرعامل جديد سازمان منطقه آزاد اروند 
معارفه شد. براساس حكم سيد احسان خاندوزي وزير 
اقتصاد و دارايي علي زارعي به مدت سه سال سكاندار 
مديرعاملي سازمان منطقه آزاد تجاري- صنعتي و ويژه 
اقتصادي اروند ش��د. علي زارعي از خرداد ۹۵ تا آذر ۹۷ 
مديريت منطقه جنوب شركت صنعتي دريايي ايران 
)صدرا( و پس از آن مديرعاملي شركت صنعتي دريايي 
ايران )صدرا( را در كارنامه خود دارد. همچنين پيش از 
اين محمدرضا اس��كندري از مهرماه ۱400 به عنوان 
مديرعامل منطقه آزاد اروند سكاندار اين مجموعه بود. 
در مراس��م تكريم و معارفه مديرعامل سازمان منطقه 
آزاد اروند حجت الله عبدالملكي دبيرخانه شوراي عالي 
مناطق آزاد و ويژه اقتصادي كشور، معاون امور عمراني 
استانداري خوزستان، فرمانداران و امامان جمعه آبادان 
و خرمشهر و جمعي از مسوولان محلي حضور داشتند.

تجارت ايران و پاكستان
به ۲،۵ ميليارد دلار رسيد

معاون ديپلماس��ي اقتص��ادي وزارت امور خارجه 
گفت تجارت ايران و پاكستان به ۲.۵ ميليارد دلار 
رسيده است. به گزارش خبرگزاري تسنيم، مهدي 
صفري با بيان اينكه تجارت ميان ايران و پاكستان به 
۲.۵ ميليارد دلار رسيده اعلام كرد، ميزان صادرات 
از ايران به پاكس��تان فقط در اقلام كشاورزي 3۵0 
ميليون دلار است و اين ميزان براي پاكستان ۶۵0 
ميليون دلار مي باش��د. به گفته صفري علت رشد 
ميزان صادرات و تجارت ميان دو كشور آماده شدن 
زيرساخت هايي مانند بازراچه هاي مرزي، گمركات و 
راه اندازي مسير هاي جديد حمل و نقل است. معاون 
ديپلماس��ي اقتصادي وزارت امور خارجه افزود در 
صورت توافق طرف پاكستاني براي راه اندازي مسير 
ميرجاوه به كراچي سرعت حمل كالا و از سوي ديگر 
تسريع در تجارت براي بازرگانان دو طرف تسهيل 

خواهد شد.

فروش لاستيك
با قيمت مصوب از امروز

 س��خنگوي وزارت صمت از فروش لاستيك سواري 
به قيمت مصوب از طريق پلتفرم هاي معرفي ش��ده از 
روز دوشنبه ۱۵ اس��فند خبر داد. به گزارش خبرنگار 
مهر، امي��د قاليباف اظه��ار كرد: از روز دوش��نبه ۱۵ 
اس��فند فروش لاس��تيك س��واري به قيمت مصوب 
از طري��ق پلتفرم هاي معرفي ش��ده انجام مي ش��ود. 
س��خنگوي وزارت صم��ت گفت: متقاضي��ان تاير از 
 طري��ق پلتفرم ه��اي معرف��ي ش��ده در وبس��ايت 
Tire.iraninanasnaf.ir  مي توانند فروشگاه هايي 
كه تاير با قيمت مصوب مي فروشند را شناسايي كنند. 
وي ادامه داد: فروش��گاه هاي خرده فروشي تاير نيز به 
ميزان ثبت فروش خود در پلتفرم هاي مذكور، لاستيك 
دريافت خواهند ك��رد. قاليباف در م��ورد مزيت اين 
طرح گفت: افزايش نظارت و شفافيت توزيع و فروش 
لاس��تيك س��واري از طريق اين پلتفرم ها و با كمك 

اصناف و مردم، از جمله اهداف اين طرح است. 

چرا نام چهره سنتي اتاق از ليست »ائتلاف براي فردا« خط خورد؟ 

مورد عجيب »آل اسحاق« 

خبر

رييس اتاق همدان: 

مداخله دولت در انتخابات، استقلال بخش خصوصي را از بين مي برد

آستانه اعتماد و ماجراي مسموميت دانش آموزان ايراني
 در غير اين صورت اين چرخه معكوس مي ش��ود. آنچه 
در اي��ن ب��ازه زمان��ي و در مواجهه با مس��موميت هاي 
زنجيره اي دخت��ران دانش آموز رخ داده اس��ت، اتفاقي 
در فض��اي بي اعتمادي و انتظارات منفي جامعه اس��ت. 
اين بي اعتمادي آنچنان سايه گس��تر ش��ده كه تمامي 
دستاوردهاي مثبت كشور در چهار دهه اخير در جهت 
برابري آموزشي براي دختران و پسران را نيز تحت الشعاع 
قرار داده اس��ت. به عنوان مصداقي بر اين مدعا، مروري 
بر عملكرد ايران در حوزه آموزش و برابري جنسيتي در 
آموزش طبق گزارش هاي بين المللي خالي از لطف نيست. 
مروري بر اين آمار و واكنش جامعه به اتفاق اخير به خوبي 
نمايانگر كمرنگ شدن دستاوردهاي مثبت لايه حاكميت 
در پي كاست اعتماد جامعه و ايجاد انتظارات منفي است.
ايران به گزارش اخيرترين گزارش توسعه انساني منتشر 
شده در سال ۲0۲۲، كش��وري با درجه توسعه يافتگي 
بالا )high(، است. ش��اخص توسعه انساني در ايران در 
سال ۲0۲۲ و بر اساس داده هاي س��ال ۲0۲۱، 0.۷۷4 
بوده است كه ايران را در رتبه ۷۶ از بين ۱۹۱ كشور قرار 
داده است. )توضيح آنكه كشورهايي با ميزان شاخص ۷0 
الي ۹0 جزو كشورهاي با شاخص توسعه انساني بالا و با 
شاخص بيش از ۹0 در دامنه كشورهاي با شاخص توسعه 
انس��اني بس��يار بالا قرار مي گيرند. اين گزارش هر ساله 
توسط دفتر توسعه س��ازمان ملل در نيويورك تدوين و 
ارايه عمومي مي شود. شاخص توسعه انساني در برگيرنده 
س��ه مولفه اصلي آموزش، بهداشت و وضعيت اقتصادي 
است. همه ساله اين شاخص با برخي شاخص هاي ديگر 
نيز تعديل مي ش��ود. از جمله اين شاخص ها مي توان به 

شاخص نابرابري برابري جنس��يتي و شاخص نابرابري 
اشاره داش��ت. روند تغييرات شاخص توسعه انساني در 
اي��ران از س��ال ۱۹۹0 تا ۲0۲۱ نش��ان مي دهد كه اين 
ش��اخص از ميزان 0.۶0۱ به 0.۷۷4 رس��يده است كه 
به معناي ۲8.8 درصد رش��د در شاخص و ارتقا از دامنه 
متوس��ط به بالا اس��ت. در بين مولفه هاي اين شاخص، 
ايران در ش��اخص آموزش و بهداشت رشد قابل توجهي 
داشته و در شاخص هاي اقتصادي در سال هاي تحريم با 
افت همراه بوده كه كل شاخص را نيز با افت همراه كرده 
است. يكي از مهم ترين دستاوردها در شاخص آموزش، 
كاهش قابل توجه نابرابري آموزش��ي در بين دختران و 
پسران اس��ت به طوري كه طبق آخرين گزارش توسعه 
انساني، ايران در شاخص آموزش وضعيتي مشابه و حتي 
بهتر از برخي كشورها با ش��اخص توسعه انساني بسيار 
بالا دارد )به عنوان مثال مالزي( . البته ش��ايان ذكر است 
كه در شاخص توسعه جنسيتي، ايران در گروه با شكاف 
جنسيتي بالا قرار مي گيرد كه به دليل شكاف جنسيتي 
در ش��اخص هاي اقتصادي است. همچنين در شاخص 
نابرابري جنسيتي به دليل مشاركت پايين اقتصادي زنان 
در بازار كار و صندلي هاي كم اشغال شده مجلس توسط 
زنان در مقايسه با استانداردهاي بين المللي است، ايران در 

رتبه بندي هاي بالاي بين المللي قرار ندارد.
ارايه آم��ار فوق، عملك��رد ايران طي حداقل 30 س��ال 
محاسبه ش��اخص بين المللي توس��عه انساني است كه 
نش��ان مي دهد ايران در آموزش و آموزش دختران روند 
مناسبي را به لحاظ كاهش نابرابري جنسيتي در مقايسه 
با اس��تانداردهاي جهاني طي كرده است. اما يك سوال 

بزرگ مطرح مي ش��ود. چرا مساله مسموميت دختران 
دانش آموز طي هفته هاي اخير، باور عمومي را به سمت 
تمايل سياس��ت گذار به ايجاد نابرابري آموزش��ي براي 

دختران اين سرزمين برده است؟
از نگاه نويسنده اين س��طور، در مجموعه اتفاقات اخير، 
عملكرد مس��وولان، انتقال اطلاعات و انتظارات جامعه 
به سمت واگرايي اعتمادكاس��ت حركت كرده است. در 
نتيجه در مواجهه با فاجعه مسمويت دختران دانش آموز 
كه بحراني در جامعه زنان محس��وب مي شود، بي شك 
جامعه هم بس��ته اي ميان اين موضوع و ساير ناآرامي ها 
كه گروه هدف غال��ب آن زنان بودن��د را در ذهن برقرار 
مي نمايد كه خود منبعث از كاست اعتماد جامعه به رفتار 
مسوولان است. در ماه هاي اخير و به دنبال ناآرامي هاي 
پيش آمده، شاهد عملكرد هوشمندانه توسط مسوولان 
در مديريت بح��ران، ايجاد اعتماد و خنثي نمودن اثرات 
تشديد كننده اطلاعات )به ويژه رسانه هاي فارسي زبان( 
نبوده ايم. از منظر اطلاعات، از يكسو آنان كه تحت عنوان 
بدخواهان يا دشمنان نظام از آنها سخن به ميان مي رود، 
با تكيه بر انتقال اطلاعات هوشمندانه در سطح وسيع و با 
ابزارهاي بسيار، بي اعتمادي را تشديد نموده اند. از سوي 
ديگر رسانه ملي و ش��بكه هاي خبري داخلي با سرعت 
همسان در ارايه اطلاعات شفاف و بازگرداندن اعتماد به 
جامعه موفق عمل نكرده اند. در نتيجه طبيعي است كه 
آستانه اعتماد جامعه به حد بسيار پاييني رسيده باشد 
و انتظارات آت��ي جامعه از عملكرد مس��وولان را منفي 
نموده باشد. اين آستانه پايين اعتماد اثر خود را در همه 
ابعاد نش��ان مي دهد. در نتيجه در مواجهه با اتفاق ناگوار 

مسموميت دختران دانش آموز، ذهن جامعه بدون نياز به 
بررسي منشأ اتفاقات، ناخوداگاه به سمت عملكرد منفي 
آتي مس��وولان مي رود. سلس��له اتفاقات پيش آمده در 
فضاي اطلاعاتي و عملكردي موجود، جامعه را به اين باور 
مي رساند كه هدف اصلي منع دختران از تحصيل است. در 
چنين شرايطي كمتر به اقدامات مثبت و عملكرد مثبت 
پيشين توجه مي شود. حتي گفتمان در اين خصوص نيز 
جامعه را عصباني مي كند. چرا كه جامعه آستانه اعتماد 

پاييني را تجربه مي كند.
در چنين شرايطي هر گونه تعلل در واكنش هوشمندانه 
و قابل قبول از سوي مسوولان به چنين اتفاقي، مي تواند 
منجر به از دس��ت رفتن هر چه بيشتر اعتماد و سرمايه 
اجتماعي گردد و پيامدهاي چنين اتفاقي نه تنها در ابعاد 
اجتماعي كه در ابعاد اقتصادي نيز قابل توجه خواهد بود. 
در موقعيتي اينچنين، رفتار مسوولان بسيار تعيين كننده 
است. واكنش به موقع مسوولان، موضع گيري به موقع و 
اقدام درست در بازگرداندن اعتماد جامعه، مهم ترين اقدام 
مورد نياز است. در بسياري مواقع از دست دادن حتي يك 
ساعت در واكنش هوشمندانه مسوولان مي تواند اثرات 
جبران ناپذيري به دنبال داشته باشد. عواقب عدم واكنش 
و اقدام به موقع در چنين شرايطي مي تواند انتظارات را با 
سرعت بيشتري به سمت انتظارات منفي سوق دهد و قرار 
گرفتن در چرخه باطل عدم اعتماد و اقدام، خود مي تواند 
منجر به ترك تحصيل دختران به اختيار خانواده ها، افت 
ش��اخص آموزش دختران و اثرات همبسته آن در ساير 
شاخص هاي اجتماعي و اقتصادي گردد كه تفصيل آن 

نيازمند مقالي ديگر است.

علي اصغر زبردس��ت، رييس اتاق همدان مي گويد 
دخالت دولتي در انتخابات اتاق هاي سراسر كشور، 
عرص��ه را بر فعالان بخش خصوص��ي تنگ كرده و 
اس��تقلال قديمي ترين نهاد مدن��ي را هدف گرفته 

است.
رييس اتاق همدان با اش��اره به دخالت هاي دولتي در 
انتخابات اتاق هاي سراسر كشور گفت: با وجود تاكيدات 
رهبري مبني بر تقويت بخ��ش خصوصي، تاكيدات 
قانون اساسي و قوانين ديگر از جمله قانون بهبود محيط 
كسب و كار درباره استقلال بخش خصوصي و واگذاري 
امور به آن، متاسفانه اتاق ايران و شهرستان ها در اين 

بازه مهم، با دخالت هاي بي مورد دستگاه هاي اجرايي 
مواجه شده اند. علي اصغر زبردست در گفت وگو با اتاق 
ايران آنلاين ادامه داد: از مديران استاني تا كشوري در 
فرآيند مختلف انتخابات دخالت مي كنند. در استان ها 
تعدادي از كانديداهايي كه ثبت نام كرده بودند با فشار 
بس��يار زياد مديران از جمله استاندار انصراف داده اند 
تا افراد مورد نظر آنها كانديدا ش��وند. به علاوه با اينكه 
انجمن نظارت استان و انجمن نظارت كشور صلاحيت 
برخي كانديداها را تأييد كرده بود، با دخالت شوراي 
عالي نظارت متاس��فانه تعداد زيادي از اعضاي واجد 

شرايط رد صلاحيت شدند.

او افزود: حالا كه به واسطه اين مداخلات برخي افراد 
قصد انصراف از كانديداتوري دارند باز هم فشار مي آورند 
تا اين اف��رد در انتخابات باقي بمانند. متاس��فانه اين 
اقدامات از سوي مقامات عالي در دولت دنبال مي شود 
و فرآيند تصميم گيري بخش خصوصي براي خود را 

مختل كرده است.
زبردست گفت: متاسفانه شوراي عالي نظارت در اين 
مسير حتي به آيين نامه هايي هم كه خودشان بدون 
طي مراحل قانوني تصويب كرده اند، پايبند نيس��ت. 
مثلًا در آيين نامه قيد شده بود كه دو برابر كرسي ها بايد 
كانديدا وجود داشته باشد تا انتخابات برگزار شود. اما 

بعد اعلام كردند لازم نيست دو برابر باشد و اگر مثلًا ۱۵ 
كرسي وجود دارد با كانديداتوري ۱۶ نفر هم انتخابات 

صحيح است.
او تأكيد كرد: اين مداخلات استقلال فعالان اقتصادي 
و بخش خصوصي را هدف گرفته اند. فعالين اقتصادي 
آسيب پذير هس��تند. مثلًا به معدنكار مي گويند اگر 
به اين خواس��ته مش��خص توجه نكني معدن را از تو 
پس مي گيريم. يعني دول��ت با ابزارهايي نظير بانك، 
محيط زيست، تأمين اجتماعي و ماليات و... استقلال 
بخش خصوصي را مخدوش ك��رده و عرصه را بر آنها 

تنگ مي كند.

افتتاح پيشرفته ترين مركز جامع 
توالي يابي ژنوم و سنتز ژن در كشور

 جلوگيري از خروج سالانه
 ۲۵ ميليون دلار ارز و اطلاعات 

ژنتيكي و هويتي بيماران از كشور

پ��روژه اس��تراتژيك و پيش��رفته ترين مركز جامع 
توالي ياب��ي ژن��وم و س��نتز ژن و همچنين خطوط 
جديد و به روز ش��ده شركت داروس��ازي توليددارو 
توس��ط س��تاد اجرايي فرمان امام ب��ه بهره برداري 
رسيدند. صبح ديروز )يكشنبه ۱4 اسفند ۱40۱( در 
مراسمي با حضور سرپرست ستاد اجرايي فرمان امام، 
رييس هيات مديره و مديرعامل گروه دارويي بركت، 
مديرعامل موسسه دانش بنيان بركت، پيشرفته ترين 
مركز جامع توالي يابي ژنوم و سنتز ژن وهمچنين واحد 
توليد مايعات ش��ركت توليددارو پس از به روزرساني

GMP مطابق استانداردهاي وزارت بهداشت درمان 
و آموزش پزشكي به افتتاح رسيدند. سرپرست ستاد 
اجرايي فرمان امام در اين مراس��م اظهار داشت: اين 
ط��رح دانش بنياني با س��رمايه گذاري ۱۵0 ميليارد 
توماني س��تاد اجرايي دس��تاوردهاي ويژه اي براي 
كشورمان خواهد داش��ت.  عارف نوروزي گفت: اين 
پروژه در س��ه دپارتمان توالي يابي ژنوم، س��نتز ژن 
و توليد حيوانات مهندسي ش��ده سازماندهي شده 
كه امروز دو دپارتمان توالي يابي ژنوم و س��نتز ژن به 
همراه واحدهاي شتابدهي مربوطه افتتاح شدند؛ در 
ذيل فعاليت هاي اين دو دپارتمان، توليد كيت هاي 
تشخيصي مانند سرطان روده بزرگ، ريه و دهانه رحم 
و كيت هاي استخراج RNA و DNA ويروسي از اين 
جمله هستند. وي افزود: در حال حاضر براي اين دو 
خدمت حدود ۲۵ ميليون دلار ارز از كشور به صورت 
غيررسمي خارج مي شود كه با تلاش جوانان نخبه و 
اقدام تخصصي آنان از اين پس مي توانيم ضمن تأمين 
نياز داخلي، از خروج ارز جلوگيري نماييم. وي تأكيد 
كرد: علاوه بر اينها با دستيابي به اين فناوري، به لحاظ 
مسائل امنيتي و جلوگيري از ارسال نمونه هاي زيستي 
و بيولوژي��ك بيماران به خارج كش��ور نيز اين مركز 
دس��تاورد بزرگي به حساب مي آيد. سرپرست ستاد 
اجرايي فرمان امام تصريح كرد: بازار فعلي توالي يابي 
ژنوم در كش��ور حدود ۱000 ميليارد تومان برآورد 
مي شود و در حال حاضر بيشتر نمونه هاي زيستي و 
بيولوژيك به خارج از كشور ارسال مي شود كه از اين به 
بعد خودمان اين دانش را با دقت ترازجهاني دراختيار 
داريم. وي خاطرنش��ان كرد: بازار فعلي سنتز هم در 
كشورمان حدود 300 ميليارد تومان مي باشد. نوروزي 
خاطرنشان كرد: س��تاد اجرايي فرمان امام حمايت و 
پشتيباني از جوانان نخبه و  متخصص را ادامه خواهد داد، 
ضمن اينكه مشكلات تأمين سرمايه در گردش براي 
كارهاي تحقيقاتي و پژوهشي را هم بدون هيچ وقفه اي 
انجام مي دهد تا شاهد شكوفايي و  رشد و توسعه و ارتقا 
بهره وري بيشتر ايران اسلامي باشيم. سرپرست ستاد 
اجرايي فرمان امام به بروزرساني خطوط توليد شركت 
داروس��ازي توليددارو هم اش��اره كرد و گفت: از سال 
گذشته تاكنون ش��رايط توليددارو خيلي تغيير كرده 
و اقدامات مناسبي در حداقل زمان ممكن انجام شده 
است؛ نخبگان اين شركت اجازه ندادند كه توقف خط 
توليد به دليل بهسازي منجر به كاهش توليد دارو در 
كشور شود؛ ضعف گذشته توليددارو با كارهاي جهادي 
و انقلابي مديران و جوانان متخصص اين شركت جبران 
شده است.  مديرعامل شركت ژن سازه دارويي بركت 
هم در اين مراسم گفت: در كشورمان مركز تحقيقاتي 
عامل و تخصصي ژن درماني نداشتيم ولي با تأسيس 
اين شركت و راه اندازي شتاب دهنده هاي تخصصي، 
مشكلات كش��ور را در اين حوزه كاهش چشمگيري 
داده ايم. رضا شهبازي افزود: دپارتمان توالي يابي ژنوم، 
س��نتز ژن و توليد حيوانات مهندسي ش��ده را در اين 
شركت تشكيل داده ايم؛ براي تشخيص بيماري هاي 
سرطاني و پيوند درماني با ساخت چند كيت تشخيصي 
نقش خود در نظام س��لامت كش��ور را ايف��ا كرديم. 
سرپرست ش��ركت توليدارو هم در اين مراسم گفت: 
در اين شركت ۲0۱ محصول و دارو در 4 خط توليدي 
توس��ط ۱۶0 نفر توليد مي ش��ود؛ تلاش هاي شركت 
تولي��دارو منجر به كاهش كمبود دارو در كش��ورمان 
شده اس��ت. حامد محمدپور تصريح كرد: بازسازي و 
بهسازي و بهبود خطوط توليد باعث شده كه داروهاي 

مايع بيشتري نسبت به قبل توليد كنيم.

ادامه از صفحه اول
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خبرروز

يك توافق تاريخي در زمينه حفاظت از اقيانوس ها 
كشورهاي جهان بعد از ۱۰ سال مذاكره به توافقي تاريخي در زمينه حفاظت از اقيانوس هاي دنيا دست يافته اند. اين توافق تحت عنوان »معاهده 
درياهاي آزاد«، ۳۰ درصد آب هاي جهان را با هدف احياي طبيعت دريايي تا سال ۲۰۳۰ تحت حفاظت قرار مي دهد. آخرين توافق بين المللي در 
زمينه حفاظت از اقيانوس ها ۴۰ سال پيش در سال ۱۹۸۲ امضا شد كه به اسم »كنوانسيون سازمان ملل در زمينه قانون درياها« شناخته مي شود. 
تازه ترين ارزيابي از گونه هاي دريايي جهان نشان داد كه تقريبا ۱۰ درصد آنها در معرض خطر انقراض هستند. نواحي تحت حفاظت در معاهده تازه 
ابعاد ماهيگيري، خطوط كشتيراني و فعاليت هاي اكتشافي مثل معدنكاري در اعماق - استخراج كاني ها از جايي در عمق ۲۰۰ متري يا بيشتر - را 
محدود مي كند. گروه هاي محيط زيست نگران بودند معدنكاري باعث تداخل در محل جفت گيري جانوران دريايي شود و براي آبزيان سمي باشد.
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نفت تحريمي را چطور بايد فروخت؟

دولت روغن ريخته را نذر امامزاده كرد؟

تهاترنفتبابدهيتاميناجتماعي

اگر بدهي ه��اي دولت به س��ازمان تامين 
اجتماعي پرداخت نشود اين سازمان سال 
آينده براي پرداخت مستمري بازنشستگان 
خود و پرداخت هزينه هاي درماني افراد بيمه شده به مراكز 
درماني و داروخانه ها با مش��كل مواجه خواهد شد. اين 
س��اده ترين بيان از اتفاقي است كه دير يا زود در سازمان 
تامين اجتماعي رخ خواهد داد. اين سازمان سال هاست 
كه در انتظ��ار پرداخت بدهي دولت ها به خود اس��ت و 
هر دولتي هم كه بر س��ر كار مي آيد نه تنها بدهي خود را 
پرداخت نمي كند كه ب��ا افزايش ميزان اين بدهي باعث 
مي شود تا وضعيت اين سازمان و صندوق بازنشستگان 
آن هر روز بدتر از روز قبل ش��ود. ط��ي همين روزهايي 
 كه گذش��ت در اكثر ش��هرهاي كش��ور بازنشستگان و

 مس��تمري بگيران تامين اجتماعي در اعتراض به عدم 
پرداخت عيدي مناسب و حقوق دست به اعتراض هايي 
زدند كه البته هيچ پاسخ روشني از سوي مسوولان به آنها 
داده نشد. حالا اما مس��اله ديگري مطرح شده است كه 
مي تواند به خودي خود مش��كل تازه اي را براي صندوق 
بازنشستگي تامين اجتماعي فراهم كند. بر اساس آخرين 
اخبار پس از مطرح ش��دن بحث تسويه بخشي از بدهي 
دولت به سازمان تامين اجتماعي، گزينه هاي متعددي 
از سوي مجلس و كميسيون تلفيق در مورد نحوه تاديه 
بخش��ي از اين بدهي )به مبلغ ۱۰۰ هزار ميليارد تومان( 
مطرح شد. قرار است ۳۰ هزار ميليارد تومان آن به شيوه 
ريالي در بودجه و 7۰ هزار ميليارد آن به صورت سهام، سود 
اوراق مالي و تهاتر نفت و ميعانات گازي پرداخت شود. در 
اين ميان نقل هايي مبني بر اين مطرح اس��ت كه بخش 
زيادي از اين بدهي به صورت نفت به تامين اجتماعي داده 
مي شود تا به جاي دولت آن را بفروشد. اين شيوه پرداخت 
با انتقادات فراواني نيز در ميان كارشناسان و فعالان حوزه 
تامين اجتماعي و بازنشس��تگي همراه بود. حال سوال 
اينجاس��ت كه اگر ف��روش اين نفت ب��ه راحتي صورت 
مي گيرد چرا دولت آن را نمي فروشد و از سود حاصله آن 
بدهي تامين اجتماعي را پرداخت نمي كند؟ اينجاست 
ك��ه ضرب المثل معروف »روغن ريخت��ه را نذر امامزاده 
كرده اند« به كار مي آيد، دولت نفتي را به تامين اجتماعي 

مي دهد كه خود به دليل تحريم ها قادر به فروش آن نيست 
اما مي خواهد سازمان تامين اجتماعي با دور زدن تحريم ها 

اين نفت را بفروشد و كسري بودجه خود را تامين كند. 

    يك فيلم با پايان باز
عليرضا حيدري، نايب رييس اتحاديه پيشكسوتان جامعه 
كارگري و كارشناس مس��ائل تامين اجتماعي با اشاره به 
اينكه مساله تهاتر يا ارايه برخي اقلام سوختي مانند نفت 
به س��ازمان تامين اجتماعي براي تاديه بدهي هاي دولت 
مناسب نيس��ت، به ايلنا گفت: مهم ترين مشكل تصميم 
اخير مجلسي ها درباره نحوه پرداخت بدهي دولت به تامين 
اجتماعي اين است كه نحوه پرداخت مانند يك فيلم با پايان 
باز كاملا قابل تفسير و هيچ چيزي درباره اينكه چند درصد 
از اين بدهي به صورت نفت يا سهام داده شود، گفته نشده 
است. او افزود: اگر دولت سهام مناسب براي واگذاري نداشته 
باشد، پيش خود فكر مي كند كه به هر نحوي مي تواند بدهي 
خود را به سازمان تامين اجتماعي پرداخت كند. حال كه 
دولت نمي تواند نفت بفروشد، مي گويد در شرايطي كه من 
پول ندارم، نفت يا ميعانات گازي به تامين اجتماعي مي دهم 
تا به جاي من در عوض بدهي اش بفروش��د. اين درحالي 
است كه سازمان تامين اجتماعي مي خواهد قالب پرداخت 
بدهي ها از س��وي دولت در ميان اين ۱۰۰ هزار ميليارد از 

جنس نفت يا ميعانات گازي به خارج نباشد. 

     دولت هم نمي تواند چنين كاري را 
انجام دهد

اين كارش��ناس اقتصادي در تبيين چرايي نامفيد بودن 
فروش نفت توسط سازمان تامين اجتماعي گفت: ما در 
تامين اجتماعي از فروش نفت و ميعانات گازي پرهيز داريم 
زيرا اين كار مش��كل دارد و خود دولت هم نمي خواهد و 
نمي تواند چنين كاري كند. در چنين حالتي ما در تامين 
اجتماعي چطور ريس��ك آن را مي توانيم قبول كنيم و 
نفت و ميعانات بفروشيم؟ حيدري تاكيد كرد: اگر دولت 
اراده اي واقعي براي دادن بدهي سازمان تامين اجتماعي 
دارد، همان خوراك پتروشيمي هاي داخلي سازمان تامين 
اجتماعي )شركت هاي پتروشيمي شستا( را به رايگان در 

اختيار قرار دهد. تهاتر اين مواد با بدهي بسيار مطلوب تر 
است. اما اينكه دولت بيايد و بازنشستگان تامين اجتماعي را 
به داشتن درآمدي در صندوق تامين اجتماعي حواله بدهد 
كه براي خود دولت هم قابل استحصال نيست، منطقي 
نخواهد بود. نايب رييس اتحاديه پيشكسوتان تصريح كرد: 
زماني كه درآمد نفت خوب بود و تحريمي وجود نداشت 
و حساب ها پر از پول دلارهاي نفتي مي شد، دولت منابع 
فروش نفت را به جاي بدهي ها به سازمان تامين اجتماعي 
نمي داد. ما در آن زمان مي گفتيم دولت اگر پول نقد ندارد، 
نفت بدهد تا خودمان برايش بازار پيدا كنيم، اما حالا در 
شرايط تحريمي مسير دولت كاملا برعكس شده و براي 

دادن نفت به جاي بدهي تلاش مي كند. 

    فروش نفت تحريمي كار ساده اي نيست
اين كارشناس حوزه تامين اجتماعي با اشاره به خطرات 
تحريم براي س��ازمان تامين اجتماعي گفت: اگر كار به 
اين راحتي بود كه دولت هزينه هاي خود را با دادن نفت 
به سايرين كه مي توانند نفت بفروشند، تاديه كند، در آن 
زمان ديگر تحريمي وجود نداشت چون به آساني نفت به 
همه شركت ها و سازمان ها و افراد شبه دولتي، عمومي و 
حتي خصوصي داده مي ش��د. اما آنكه تحريم مي كند نه 
گوشش كر است و نه چشمش كور است. تحريم كننده 
غربي مي فهمد و قبلا نيز مواردي را اس��تخراج كرده كه 
اقدام به دور زدن تحريم از اين طري��ق رخ داده اما بازهم 

همان اقدامات را تحريم كرده است. 

     عواقب تحريم سازمان تامين اجتماعي 
خطرناك است

عليرضا حيدري با اش��اره به عواقب تحريم براي سازمان 
تامين اجتماعي گفت: با احتمال تحريم شدن سازمان 
تامين اجتماعي و شركت هاي زيرمجموعه آن در شستا 
به دليل دور زدن تحريم ها و فروش نفت، كار س��خت تر 
مي شود. تا امروز از ميان ش��ركت ها و نهادهاي عمومي 
غيردولتي كه به هرنحوي از تيررس تحريم هاي امريكا فرار 
كردند و هنوز تا حدي تعامل و تجارت مي توانند بكنند، 
همين شركت هاي اقماري سازمان تامين اجتماعي و خود 

سازمان هستند. حداقل اينكه اين مجموعه و نهادهاي ذيل 
آن تاكنون ذيل تله تحريم ها قرار نگرفته و از آن گريخته اند 
اما ايده نفت فروشي دوباره آنها را وارد تله تحريم مي كند. 
اكنون اين ش��ركت ها بدون آن تهديد درحال تجارت و 
فعاليت هستند. عضو هيات مديره كانون بازنشستگان 
تامين اجتماعي تهران گفت: اگر به ياد داشته باشيد در 
ماجراي بحث تادي��ه بدهي وزارت ورزش به ويلموتس و 
اينكه ايران در آستانه محروميت و پذيرش جريمه سنگين 
بود، يكي از شركت هاي اقماري سازمان تامين اجتماعي به 
نام تاپيكو )به اين دليل كه در ليست تحريمي نبود( واسطه 
پرداخت اين مبلغ شده بود. حال دولت و مجلس با مطرح 
كردن بحث دادن نفت به جاي بدهي، مي خواهند همين 
دريچه هاي كوچك را مسدود كنند. او افزود: وقتي نهادي 
دچار تحريم شود، به صورت سراسري تحريم مي شود و 
ش��ركت هاي تابعه آن نيز همه تحريم مي شوند و وقتي 
تحريم بشوند، ديگر از ذيل آن خارج نخواهند شد. ما حتي 
يك نمونه هم نداريم كه شركت تحريم شده اي با كنار 
گذاش��تن فعاليت تحريمي و تلاش هاي بعدي نيز از 
زير چتر تحريم ها در ايران خارج شده باشد. يعني اين 
خطر بازگشت پذير نيست و عملا خانواده بزرگ تامين 
اجتماعي را تهديد خواهد كرد. ما نبايد رفتاري كنيم كه 
همين ميزان قابل تداوم حيات سازمان تامين اجتماعي 

را با اين رفتارهاي خطرناك تهديد كنيم. 

    تامين اجتماعي نبايد آسيب ببيند
حيدري تصريح ك��رد: يكي از س��ازمان هاي مورد 
احترام كل دنيا در هر شرايطي ولو تحريم و جنگ در 
كشورها، سازمان تامين اجتماعي آنها است و جايگاه 
آن ش��بيه هلال احمر و صليب سرخ است و تحريم 
تامين اجتماعي ايران يك مشكل بزرگ خواهد بود. 
سازمان هاي بيمه اي به دليل دادن خدمات اجتماعي 
در مظان اتهام كمتري قرار دارند و اين س��ازمان ها 
نبايد آسيب ببينند. اين موضوع براي كل كشور نيز 
به دليل س��هم تامين اجتماعي و شستا در اقتصاد 
ايران خوب نيس��ت. اين فعال حقوق بازنشستگان 
تصريح كرد: مابه التفاوت به روز ش��ده ديون دولت 
در برابر تامين اجتماعي از همه جنبه هاي عقلاني، 
قانوني و ش��رعي و عرفي بر دوش دولت است و اين 
اقدام كه شما پول يك فرد را ندهيد و مجبورش كنيد 
از يك راه دشوارتري بخش اندكي از آن را بپذيرد، از 
همه جنبه هاي شرعي و قانوني و… ايراد دارد. اين 
كارشناس اقتصادي افزود: دولت بايد قاعدتا زير بار 
اين برود كه بدهي خود را با ما به التفاوت سود به روز 
ش��ده ريالي آن بدهد. دولت در تبصره اي گنجانده 
بود كه اصل پول با نرخ س��اده بازگردانده ش��ود كه 
خوشبختانه با درايت مجلسي ها اين اقدام ناشايست 

متوقف و تبصره در بودجه امسال حذف شد. 

    دولت خود را در برابر تامين اجتماعي 
متعهد نمي داند

حيدري گفت: درد ما اين است كه دولت اساسا خود 
را در براب��ر تامين اجتماعي متعه��د نمي داند و اگر 
همين روند را ادامه دهد، مشخص نيست چه اتفاقي 
براي سازمان تامين اجتماعي كه امنيت ۵۵ درصد 
از جمعيت كشور را از نظر معيشتي حفظ مي كند، 
خواهد افتاد. اين درحالي اس��ت كه با اين روند ما با 
نارضايتي در بيمه شدگان مواجه خواهيم بود. موضوع 
درمان سازمان تامين اجتماعي بسيار حساس است 
و در س��ال جديد احتمالا با اعتراض بازنشستگان و 
بيمه شدگان در زمينه خدمات بيمه درماني مواجه 
خواهيم بود. اي��ن نيز به دليل نرخ هاي تورم عجيب 
قابل پيش بيني بحران عميقي مي شود. نايب رييس 
اتحاديه پيشكسوتان جامعه كارگري در پايان گفت: 
با وضعيت هزينه هاي بودجه اي و با ساختار بودجه 
۱۴۰۲ و وضعيت درآمدي امسال مشكلات زيادي 
داريم. ضمن اينكه ابهامات زي��ادي در مورد منابع 
ورودي اين بودجه و كسري آن وجود دارد. با چنين 
وضعيتي يك موج تورمي ديگر در سال آينده داريم 
و با اين وضعيت طبق پيش بيني بانك جهاني، فشار 
بيشتري بر سازمان تامين اجتماعي و انباشت حجم 

بيشتري از بدهي دولت مواجه خواهيم بود.

گزارش

رويخطخبر ادامهازصفحهاول

مدارس غيرحضوري نمي شوند
وزير آم��وزش و پ��رورش تصميم گي��ري درباره 
چگونگي تداوم فعاليت  م��دارس را منوط بر نتايج 
تحقيقات در مورد علت مس��موميت ها دانس��ت. 
يوس��ف نوري گفت: تاكنون جلس��ات زيادي در 
س��طوح مختلف برگزار شده اس��ت. دستگاه هاي 
مختلف روي اي��ن موضوعاتي كه اخيرا اتفاق افتاد 
بحث داشتند اما واقعيت اين است كه نظرات بسيار 
متفاوت است. هم اكنون مي بينيد كه در رسانه هاي 
بيگانه ني��ز روي اين موض��وع كار كرده اند كه اين 
مشكل به دليل مسائل اجتماعي و رواني است، اما 
براي قطعيت اين موضوعات دوستان با جديت كار 
مي كنند. او يادآور ش��د: هر زمان نتيجه تحقيقات 
را ب��ه ما اعلام كنند، براس��اس  نتايج ب��راي تداوم 
فعاليت ها تصميم گيري خواهيم شد. همكاران من 
اطلاعات لازم را براساس دستورالعمل ها به اوليا و 
دانش آموزان مي رس��انند. نوري در مورد احتمال 
غيرحضوري ش��دن م��دارس تاكيد ك��رد: هنوز 
تصميمي براي اين موضوع گرفته نشده است. او در 
پاسخ به سوالي در مورد تصميم گيري در خصوص 
غيبت دانش آموزان در اين شرايط بيان كرد: در اين 

رابطه دوستان مراعات مي كنند چراكه اوليا خيلي 
نگران هس��تند البته ما نمون��ه تدريس ها را داريم 
كه همكاران دانش آموزان را راهنمايي مي كنند و 
ان شاءالله به مدرسه برمي گردند. نوري با بيان اينكه 
دس��تورالعملي در اين خصوص به مدارس ارسال 
شده، اظهار كرد: اين دستورالعمل كلي است و عنوان 
شده اگر با چنين پديده اي رو به رو شدند بلافاصله 
مكان را ترك كنند يا اينكه اگر دانش آموزان دچار 
عارضه شدند، با رعايت پروتكل هايي كه وجود دارد به 
مراكز درماني مراجعه كنند. وزير آموزش و پرورش 
افزود: معم��ولا ارجاع به مراك��ز درماني بلافاصله 

صورت گرفته و سريع ترخيص شده اند. 

مشاوره خانوادگي، راه برون رفت از مشكلات
را در برمي گي��رد. به بيان ديگر خانواده يك نهاد پويا 
اس��ت. يعني در طول زمان تعريف هاي متفاوتي را 
مي توان از خانواده داش��ت؛ زيرا خانواده با گذر زمان 
دچار تحول مي شود. بنابراين تعميم نتايج مطالعات 
ديروزي ب��راي خانواده هاي امروزي كار اش��تباهي 
است. پس براي كارآمد و قابل استناد بودن مطالعات 
بايد همواره با تحولات خانواده در طول زمان، متحول 
شد. تعريف و نگرشي كه از خانواده در جوامع مختلف 
وجود دارد ب��ا يكديگر متفاوت هس��تند؛ مثلًا نوع 
ازدواج، روابط زناش��ويي، شيوه هاي تربيت فرزندان 
و... در فرهنگ ش��رقي و به ويژه فرهنگ كش��ور ما با 
فرهنگ هاي غربي كاملًا متفاوت اس��ت. همچنين 
در درون ي��ك جامعه نيز اي��ن اختلافات فرهنگي 
در نگرش ها و س��نت هاي افراد ب��ا يكديگر متفاوت 
مي باش��د. در نتيجه در هنگام بحث از خانواده بايد 
عوامل فرهنگي در نظر گرفته شود. با توجه به همين 
تفاوت هاست كه روانشناسي خانواده باعث مي شود 
تا اعضاي خان��واده بتوانند در جامعه ب��ا ديگر افراد 
تعامل داشته و مسووليت هاي خود را به درستي اجرا 
كنند. روان شناس خانواده بيشتر با زوج ها، اشخاص، 
خانواده ه��ا و سيس��تم اجتماعي در ارتباط اس��ت. 
روان شناس��ان متخصص در حوزه خانواده مواردي 
مانند مشكلات س��لامت رواني و روابط ميان فرد با 

ديگران و آسيب شناسي افراد و خانواده ها را بررسي 
و در ص��ورت نياز با اراي��ه راهكارهايي به آنها كمك 
مي كنند. همچنين مشكلات خانوادگي، مشكلات 
رفتاري كودكان و نوجوان��ان، تنش هاي موجود در 
خانواده، چالش هاي تربيتي فرزندان، استرس خانواده 
و... را مورد بررس��ي و درمان ق��رار مي دهند. در واقع 
هيچ خانواده اي به دور از مشكل، استرس يا درگيري 
نيست. مساله اصلي فهميدن نيازهاي فردي اعضاي 
خان��واده و هم جهت بودن همه اف��راد خانواده براي 
رسيدن به موفقيت و پيشرفت است. مشاوره خانواده 
مي تواند به ش��ما براي رسيدن به يك خانواده موفق 
كمك كند. ممكن است شما در خانواده خود با فرزند 
ناسازگار زندگي كنيد، يا اينكه همسرتان به دلايل 
گوناگون تندخو و عصبي باشد، يا شما توان و تحمل 
افراد خانواده و خواسته هايشان را از دست بدهيد. در 
واقع انس��ان ها با توجه به شرايطي كه در آن زندگي 
مي كنند، ممكن است دچار دگرگوني خلقي شوند، 
در خانواده ها اين دگرگوني خلقي مي تواند آسيب زا 
باشد، به همين خاطر است كه اهميت مشاور خانواده 
بسيار گوشزد مي شود. افراد بايد به اين مساله توجه 
داشته باشند كه به جاي تحمل هر روزه تنش و دعوا 
در كانون خان��واده مي توانند با كمك گرفتن از افراد 
ذخاير خون تهران در مرز يك هفتهآگاه مشكلات خود و خانواده شان را حل و فصل كنند. 

مديركل انتقال خون استان تهران با بيان اينكه 
ذخاير خون پايتخت روي مرز يك هفته است كه 
مي تواند شرايط را بحراني كند، از مردم خواست 
براي اهداي خون در روزهاي پاياني سال به مراكز 
اهداي خون تهران مراجعه مستمر داشته باشند 
تا ذخاير خون حفظ شود. دكتر سيد منتظر شبّر 
در نشس��ت خبري اداره كل انتقال خون استان 
تهران، گفت: هرس��اله در روزهاي س��رد سال و 
فصل سرما، در سراس��ر كشور و در تهران به طور 
خاص، كاهش اهداي خ��ون را داريم. در تهران 
به دلي��ل آلودگي هاي هوا كه عارض مي ش��ود، 
روزهاي زيادي را شاهد تعطيلي هستيم كه اين 
موضوع باعث مي شود شاهد كاهش اهداي خون 
نيز باشيم. البته امسال با افزايش نزولات آسماني  
و افزايش تعطيلي ها نيز شاهد كاهش اهدا بوديم. 
از سوي ديگر در فصل سرما بيماري هاي فصلي 
را داريم كه كرونا هم اضافه ش��ده كه همه اينها 
باعث مي ش��ود خون گيري ما در فصل زمستان 
دچار كاهش شود. اين در حالي است كه كاهش 
تقاضا براي خ��ون نداريم؛ اعم��ال جراحي مان 
ادامه مي يابد و بيماران خاص نيازش��ان به خون 
هميشگي است. او افزود: در عين حال همگام با 
پيشرفت علم پزش��كي در كشور، اعمل جراحي 
هم افزايش يافته اس��ت، اما در زمستان و پايان 
س��ال اعمال جراحي مجددا افزايش مي يابد. در 
نتيجه افزايش درخواست به خون نيز داريم. در 
عين حال بيماران خ��اص نيز تمايل دارند خون 

مورد نيازش��ان را قبل از سال تزريق كنند. همه 
اي��ن موارد منج��ر به افزايش درخواس��ت خون 
مي شود. بايد توجه كرد كه در حال حاضر دريافت 
خون به تقاضاي  آن و عرضه مان متعادل نيست. 
بايد توجه كرد كه تا يك ماه هم امكان نگهداري 
گلبول ه��اي قرمز را داريم، ام��ا پلاكت كه مورد 
نياز بيماران سرطاني و...  است، سه روز طول عمر 
دارد و شرايط گلبول هاي قرمز را ندارد. مديركل 
انتقال خون اس��تان تهران ادام��ه داد: بنابراين 
هرچند مي توان خ��ون را تا يك ماه ذخيره كرد، 
اما اين موضوع درب��اره پلاكت صدق نمي كند و 
در عين حال اكنون آنقدر مصرف خون در تهران 
بالا رفته است كه خود اين ذخاير هم رو به پايان 
اس��ت. به طوري كه ذخاير خون در تهران به يك 
هفته رس��يده اس��ت و در مرز يك هفتگي قرار 
داريم و اگر اين شرايط ادامه يابد، تقاضا و اعمال 
جراحي افزايش يابد، روزانه چند صد واحد داريم 
عقب مي افتيم و دور نيس��ت كه در تهران دچار 

بحران شويم.

رويداد

بيماران تالاسمي و سرطاني بيشترين مشكلات دارويي را دارند
معضل كمبود دارو در كشور از تيرماه سال 
جاري آغاز ش��د و تا اواس��ط پاييز شدت 
يافت و اوج گرفت. در طي اين ش��رايط، 
ذخاير آنتي بيوتيك در ايران به طرز عجيبي 
كاه��ش ياف��ت و اين كمبود ب��ه تدريج 
گريبان گير س��اده ترين داروها هم شد؛ 
به طوري كه شربت هاي سرماخوردگي، 
ديفن هيدرامين و حتي قرص هاي عادي 

كه پيش تر به راحتي در دسترس عموم قرار مي گرفت، 
دچار كمبود ش��د و اقش��ار مختلف اع��م از كودكان و 
گروه هاي ديگري كه آس��يب پذيري بيشتري دارند را 
درگير كرد. حالا و با گذشت چندين ماه، گفته مي شود 
كمبودهاي دارويي نسبت به ماه هاي گذشته بهتر شده، 
اما برخي داروها همچنان كمياب هستند. دكتر محمد 
طاهري، داروساز و كارشناس حوزه دارو، در همين راستا 
به خبرآنلاين مي گويد: دليل عمده محدوديت در واردات 
داروهاي خارجي، افزايش قيمت ارز است. برخي داروها 
در كشور يا موجود نيستند يا اگر هم وجود داشته باشند، 
قيمت هنگفتي دارند. در ش��رايط فعلي نه تنها داروي 
خارجي ناياب است، بلكه نسخه داخلي آن دارو هم به 
علت محدوديت در كميت، آنطور كه بايد نياز بيماران را 
رفع نمي كند. او در مورد وضعيت كنوني دارو در كشور 
مي افزاي��د: بحران هاي دارويي براي بعض��ي از داروها 
برطرف ش��ده، اما كليت اين ماجرا ختم به خير نشده 
 است؛ به عبارتي كمبود برخي از داروها كه از حساسيت 
بالاتري برخوردار بودند، جبران شده اما همچنان دسته 
ديگري از داروها تا حدودي دچار كمبود هستند؛ مثل 

آنتي بيوتيك ها و شربت هاي مخصوص كودكان.

    كمبود داروهاي با كيفيت خارجي 
دكتر طاهري با اش��اره به كمبود برخ��ي داروها اظهار 
مي دارد: برخ��ي از داوهاي حياتي و قابل اس��تفاده در 
بيمارستان ها همچون اپي نفرين )براي درمان اضطراري 
واكنش هاي حاد آلرژيك( و نيتروگليسيرين )براي درمان 
نارسايي قلبي و فش��ار خون بالا( كه مصرف اورژانسي 
دارند، كمياب شده اند يا موجودي آنها به حداقل رسيده 
است. كمبود داروهاي باكيفيت خارجي هم همچنان 
مطرح است. گفتني است كه در اين ميان، برخي بيماران 
تالاسمي از داروهاي خارجي استفاده مي كنند، چرا كه 
داروي ايراني پاسخگوي روند درمان نيست يا براي بيمار 
عوارض دارد. هرچند كه سياست هاي دولت و كشور بر 
افزايش مصرف داروهاي توليد داخل متمركز است، اما 
بايد به اين نكته توجه داش��ت كه در برخي موارد بدن 
اين بيماران قادر به ادامه مصرف و پذيرش داروي ايراني 
نيست و بايد به فكر داروي جايگزين بود. همچنين داروي 
ايمينورال ]كه در جلوگيري از رد پيوند كليه، كبد، قلب، 
مغز استخوان ياساير ارگان ها كاربرد دارد[ براي بيماران 
پيوندي، مدتي به شدت كمياب ش��د و الآن به صورت 
قطره چكاني و محدود توزيع مي شود كه مسلماً چنين 

وضعيتي پاسخگوي كامل نيازهاي بيماران 
پيوندي نخواهد بود. امروزه نه تنها داروي 
خارجي ناياب اس��ت، بلكه نسخه داخلي 
آن دارو هم به علت محدوديت در كميت، 
آنطور كه بايد نياز بيماران را رفع نمي كند.

    داروي خارجي ناياب است 
و داروي داخلي كمياب

او مي افزايد: دليل عمده محدوديت در واردات داروهاي 
خارجي، افزايش قيمت ارز است. امروزه اين داروها يا 
موجود نيستند يا اگر هم در كشور وجود داشته باشند، 
قيمت بالايي دارند؛ خصوصاً داروهاي مربوط به بيماران 
تالاسمي و سرطاني. ما در تهيه اقلام دارويي اين بيماران 
دچار چالش هاي فراواني هس��تيم. به دليل اينكه ارز 
مربوط به تأمين دارو از حالت ترجيحي به حالت نيمايي 
تغيير پيدا كرده، هزينه توليد دارو براي توليدكنندگان 
هم افزايش يافته اس��ت. از سوي ديگر در زمينه توليد 
دارو، ما در طول س��ال جاري به طور مكرر با تغييرات 
قيمتي روبرو شديم؛ مثلًا اگر در سال هاي گذشته تنها 
يك  بار در سال تغيير قيمت داشتيم، امسال ديديم كه 
قيمت يك دارو دو الي س��ه مرتبه تغيير كرد تا قيمت 

رسمي آن از سوي سازمان غذا و دارو اعلام شود.

    طرح دارويار از اجرا تا نتيجه
اين داروساز و كارشناس حوزه دارو در ادامه با اشاره به طرح 
دارويار مي گويد: دارويار طرحي نيست كه صرفاً يك ارگان 
مثل وزارت بهداشت از آن حمايت كند و پشت آن باشد 
كه به خوبي اجرا شود؛ چنين طرحي نياز به پشتوانه هاي 
دولتي دارد و مي بايست در زمان معين، مقدار مشخصي 
بودجه به آن تزريق ش��ود. يعني اگر اين بودجه از طرف 
سازمان هاي بيمه گر كشور تأمين و به موقع تزريق نشود، 
اساس��اً چنين طرحي ناكارآمد خواهد بود و در ميانه راه 
دچار مشكل مي شود. اين بودجه هم بايد مقدار كافي 
داشته باشد و هم در زمان مناسب تأمين شود تا فشار 
نقدينگي بر مردم و داروخانه ها تحميل نشود. چنين 
اتفاقي تنها زماني ميسّر خواهد بود كه تمام سازمان هاي 
دخيل در ماجرا به درستي به وظايف خود عمل كنند.

    بودجه دارو كافي نيست
محمدي بودجه اختصاص يافته براي دارو در سال ۱۴۰۲ 
را كافي نداش��ته و مي افزايد: به نسبتِ افزايش هرروزه 
قيمت دارو و تجهيزات، چنين رقمي به هيچ وجه در اين 
زمينه كافي نخواهد بود. رييس س��ازمان غذا و دارو نيز 
در صحبت هاي خود اشاره داشتند كه حدود ۶۰ تا 7۰ 
درصد از انتظارات ما از بودجه طرح دارويار كه خواستار 
تصويب آن بوديم، در بودجه لحاظ شده است. مطمئناً 
درصدِ باقي مانده، كه در بودجه لحاظ نشده، در واقع همان 
هزينه پنهاني اس��ت كه دارويار دربر دارد و اين كمبود 

بودجه در درازمدت باعث نارسايي اين طرح مي شود.


